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مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط  زیست شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد؛

حفظ محیط  زیست ؛مهم ترین معیار توسعه پایدار
حســین مدرســی فر، مدیر بهداشــت حرفه ای، ایمنی و محیط  زیست شــرکت فولاد مبارکه اظهار کرد: از ابتدای 
راه اندازی فولاد مبارکه تاکنون، سرمایه گذاری های زیادی برای به کارگیری فناوری های سازگار با محیط  زیست نظیر 
اســتفاده از روش احیا مستقیم برای تولید آهن اسفنجی در این شــرکت در نظر گرفته شده است. استفاده از 

کوره های قوس الکتریکی برای تولید فولاد کمترین میزان آلودگی برای محیط زیست را در پی دارد.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه درصدد کاهش تولید کربن است، افزود: این شرکت از هر فناوری لازم برای کاهش 
مصرف انرژی اســتفاده می کند. اخیرا با همکاری کنسرسیوم محیط زیست اســتان اصفهان، درصدد اندازه گیری 
آلودگی محیط  زیست منطقه مبارکه و اصفهان هستیم تا نقش صنایع به ویژه فولاد مبارکه در آلودگی منطقه مشخص 

شود. در همین راستا با اجرای پروژه های زیست محیطی همین میزان آلایندگی نیز حذف خواهد شد.

سنجش آنلاین کیفیت هوای فولاد مبارکه توسط سازمان محیط  زیست کشور
مدیر بهداشــت حرفه ای، ایمنی و محیط  زیســت شرکت فولاد مبارکه 
خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه، با فاصله 75 کیلومتری از شهر اصفهان، 
کمتریــن آلودگی را برای این کلان شــهر دارد. نکتــه قابل توجه این 
اســت که شهرســتان مبارکه در طول ســال، کمترین تعداد روزهای 
آلوده و نســبت به دیگر شهرستان های اســتان اصفهان، روزهای پاک 
بیشتری داشته است. وی با بیان اینکه کلیه خروجی های فولاد مبارکه 
با دستگاه های ســنجش کیفیت هوا توسط سازمان محیط  زیست کشور 
به صورت آنلاین رصد می شــوند، گفت: اگر روزی فولاد مبارکه خارج از 
چارچوب اســتاندارد، دارای آلایندگی باشد، قطعا از ادامه فعالیت آن 

جلوگیری خواهد شد.
خنثی سازی آلودگی ها از طریق به کارگیری فناوری های جدید

مدرســی فر با بیان اینکه حفاظت از محیط  زیست اقدامی پایان ناپذیر 
اســت، تصریح کرد: فــولاد مبارکــه به صورت مــداوم در حال رصد 
فناوری هــای جدید و مؤثر برای کاهش آلودگی آب، هوا و خاک اســت 
و از آن ها بهــره می گیرد. در همین زمینه، برای به حداقل رســاندن 
گردوغبار ناشــی از فعالیت های فولادســازی، طرح جدیدی را به کمک 

مشــاوران خبره و اســتفاده از ظرفیت ها و توانمندی های شرکت های 
دانش بنیان داخلی برای به روزرســانی وضعیت موجود در دســتور کار 
قرار داده اســت؛ بنابراین هر آنچه منجر به آلودگی محیط  زیست شود 
از طریــق روش های مختلف در فولاد مبارکه خنثی می گردد و به موادی 
بی خطر و قابل رهاسازی در محیط  زیست تبدیل می شود. وی با اشاره به 
اجرای پروژه های متعدد زیست محیطی فولاد مبارکه برای کاهش میزان 
مصرف آب در فرایند تولید ادامه داد: با اجرای این پروژه ها قطعا طی 
سال های آینده، میزان برداشت آب این شرکت از زاینده رود به صفر 

خواهد رسید.
 

وش های هیبریدی برای جلوگیری از هدررفت آب  استفاده از ر
مدیر بهداشــت حرفه ای، ایمنی و محیط  زیســت شرکت فولاد مبارکه 
تأکید کرد: میزان برداشــت فولاد مبارکــه از آب زاینده رود، کمتر از 
یک درصد )حدود 0.7 درصد( میزان آب کل این رودخانه اســت؛ در 
حقیقت فولاد مبارکه آب موردنیاز خود برای تولید را به وسیله تصفیه 
پســاب شهرهای اطراف خود و بازچرخانی آن تا 8 بار تأمین می کند. به 

بیان دیگر، این شرکت قطره ای آب هدر نمی دهد.

وی بــا بیان اینکه عمده مصرف آب در فولاد مبارکه جهت خنک کاری در 
روند تولید فولاد اســت، اذعان داشت: در فولاد مبارکه به هیچ عنوان 
اجازه نمی دهیم حتی بخار آب در فرایندهای خنک کاری اتلاف شود، بلکه 
با اســتفاده از روش های هیبریدی، خنک کاری در مدار خشک صورت 

می گیرد.

حفظ محیط  زیست یکی از مهم ترین معیارهای توسعه پایدار است
مدرسی فر با اشــاره به اقدام زیســت محیطی فولاد مبارکه در ایجاد 
فضای سبز از طریق کاشت گونه های کم آب بر در این شرکت بیان کرد: 
وسعت این فضای سبز بیشتر از حداقل میزان استاندارد تعریف شده 
بین المللی اســت و فولاد مبارکه برای آبیاری این فضای سبز از پساب 
تصفیه شــده شــهرهای اطراف خود اســتفاده می کند. وی با اشاره به 
حرکت فولاد مبارکه به سمت صنعت ســبز و هوشمند عنوان داشت: 
فلسفه وجودی این شرکت، »شهروند-شرکتی مسئولیت پذیر برای خلق 
آینده بهتر اســت« که برای تحقق این امر به توسعه پایدار نیاز است 
و یکی از مهم ترین معیارهای توســعه پایدار نیز حفظ محیط زیســت به 

شمار می آید.
کاربرد ســرباره های فولاد مبارکه در راســتای بیابان زدایی و کاهش میزان 

گردوغبار
مدیر بهداشــت حرفه ای، ایمنی و محیط  زیست فولاد مبارکه در ادامه 
با اشاره به مدیریت سرباره های حاصل از تولید فولاد اضافه کرد: 90 
درصد از پسماند فولادســازان را سرباره تشکیل می دهد که در حال 
حاضر سرباره ها در دنیا یک محصول تجاری به حساب می آیند که فولاد 
مبارکه نیز برنامه هایی جهت استفاده از این سرباره ها برای جاده سازی، 
تولید ســیمان، بیابان زدایی و کاهش میزان گردوغبار با مجوز سازمان 
محیط زیســت در آینــده ای نزدیک دارد. وی با بیان اینکه بر اســاس 
قوانیــن داخلی فــولاد مبارکه، هر خودرویی که در این شــرکت تردد 
می کند، باید دارای معاینه فنی معتبر باشــد، متذکر شد: فولاد مبارکه 
در این راســتا به کمک شــرکت های دانش بنیان در تلاش است تا از 

انرژی الکتریکی در خودروها استفاده کند.
 

شرکت های دانش بنیان برای اجرای فاز دوم سیستم پایش لحظه ای سنجش 
کیفیت هوا

مدرســی فر با اشــاره به اجرای پروژه احداث نیروگاه خورشــیدی با 
ظرفیت 540 مگاواتی توســط فولاد مبارکه یادآور شــد: فولاد مبارکه 
در راستای حفظ محیط  زیســت احداث نیروگاه جدیدی با ظرفیت هزار 
مــگاوات از طریق به کارگیری فناوری های جدید و بدون نیاز به مصرف 
آب را در دســتور کار خود قرار داده که فاز نخست آن در سال آینده 
وارد مدار خواهد شد. وی با اشاره به بومی سازی قطعات و تجهیزات در 
راستای اجرای پروژه های زیست محیطی در فولاد مبارکه اظهار داشت: 
فولاد مبارکه در تلاش است تا با کمک شرکت های دانش بنیان، فاز دوم 
سیســتم پایش لحظه ای سنجش کیفیت هوا را برای حفظ محیط  زیست 

راه اندازی کند.
 

یک میلیارد دلار ســرمایه گذاری در حوزه محیط  زیست؛ گواه اهتمام فولاد 
مبارکه به توسعه پایدار

با توجه به شــرایط نامناســب محیط زیســتی در اقلیم ایران،  دور از 
انتظار نیست که زیست بوم کشــور  به زودی دچار بحران شود و  این 

بحران روزبه روز   زندگی و ســلامت جســمی و روانی افراد را بیشتر 
دچار مخاطره کند.

وضعیت اضطرار محیط  زیست در شــرایط کنونی، نیازمند برنامه ریزی 
اصولی، اتخاذ تصمیم های جســورانه، اختصاص بودجه های لازم و عزم 
و اراده حاکمیت، دولت و فرد فرد جامعه اســت تا بتوان ضمن پرهیز 
از تجاوز بیشتر به زیست بوم، از بروز عوارض جبران ناپذیر در زندگی 

انسان های امروز و نسل های آینده جلوگیری کرد.
وضعیت اقتصادی کشــور به گونه ای اســت که نهادهای متولی، امکان 
ســرمایه گذاری در حوزه محیط  زیســت را ندارند و این مسئله، لزوم 
توجــه، تمرکز، اختصاص بودجه و سیاســت گذاری شــرکت های بزرگ 
صنعتی و اقتصــادی را که در مســئولیت های اجتماعی فعالیت دارند 

دوچندان می کند.
توســعه و رشد اقتصادی، زمینه تکامل و پویایی جامعه است و طبیعی 
است توســعه، بدون توجه به محیط  زیســت، بی معناست. ما تنها یک 
زمین داریم و باید تلاش کنیم که مقصود هر فعالیت اقتصادی، توسعه 
پایدار جامعه باشــد، توسعه ای که زندگی انســان های کنونی را دچار 
مخاطره نکند و توانایی نســل های آینــده در تأمین نیازهای خود را به 
خطر نیندازد. شرکت فولاد مبارکه به عنوان یک شرکت صنعتی بزرگ، 
در طول سه دهه فعالیت خود، در کنار توسعه صنعتی و اقتصادی، توجه 
به محیط  زیست و حراست از آب، خاک و هوا را در صدر کلیه اقدامات 
خود قرار داده، گام های مهمی را در حفاظت از طبیعت برداشته و بالغ بر 

یک میلیارد دلار در این زمینه هزینه کرده است.
دریافت اولین گواهی نامه نظام مدیریت محیط  زیست در میان واحدهای 
صنعتی کشــور، دریافت گواهینامه مشارکت در برنامه کاهش گازهای 
گلخانــه ای از طــرف انجمن جهانی فــولاد، اخذ بالاترین نشــان جامعه 
مدیریت سبز اروپا و بنیاد جهانی انرژی، دریافت بالاترین نشان کیفیت 
و محیط زیست )نشــان طلایی( از بنیاد بین المللی EFQM و دریافت 
تندیس زرین کیفیت و محیط زیســت از ســازمان بهــره وری و تعالی 

ســازمانی، گواهی بر این ادعاست که شــرکت فولاد مبارکه از ابتدای 
کار، متعهد به مســائل محیط  زیســتی بوده و بــا به کارگیری روش های 
مناسب، بهبود مســتمر و مداوم عملکردها، سنجش، ارزیابی و انطباق 
کلیه فعالیت های توسعه و بهره برداری مطابق با مقررات زیست محیطی و 
توجه به مسئولیت های اجتماعی در زمینه محیط  زیست، تلاش مضاعفی 

را در این راستا مصروف داشته است.
علاوه بر این مســائل، پایش مســتمر آلایندگی ها، استانداردســازی 
و تدوین دســتورالعمل، کنترل عملیات در راســتای کاهش انتشــار 
آلاینده ها و پایش مســتمر وضعیت آلایندگی هوا، کاهش مصرف آب، 
توسعه شــبکه های آب و فاضلاب منطقه و تصفیه و بازچرخانی آب، از 
دیگر اقداماتی است که این واحد صنعتی را در توجه به آلایندگی های 
خاک، آب وهوا در تراز جهانی و ســرآمد کشــور قرار داده و توانسته 
است رکورد کمترین حجم آب مصرفی به ازای هر تن تولید فولاد را در 
مقایسه با مصرف شــرکت های بزرگ فولادساز جهان به خود اختصاص 

دهد.
اقدامــات یادشــده تنها بخشــی از افتخــارات و فعالیت های صورت 
گرفته در حوزه محیط  زیســت بوده و در حوزه آموزش، فرهنگ ســازی 
و مســئولیت های اجتماعی این حوزه نیز، کارنامه فولاد مبارکه روشــن 

و درخشان است.

وزیر نیرو عنوان کرد

تحقق صرفه جویی ۷۰ درصدی 
مصرف بـرق ادارات با تغییر 
ساعات کاری

وزیر نیرو با تشریح برنامه های مدیریت مصرف برای ادارات از جمله تغییر 
ساعات کاری، از تحقق ۷۰ درصدی هدف گذاری انجام شده در صرفه جویی 
مصرف برق خبر داد
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خ دلار تا این رقم پایین می آید نر
علی شریعتی دلار در شــرایط امروز، یک ماشــینی است که از یک 

طرف نیروهای فشار و کشش به آن نیرو وارد می کنند.
ما با انتظارات تورمی جامعه به دلیل برداشــتن ارز ۴۲۰۰ تومانی و نیز 
افزایش پایه حقوق هــای ۵۷ درصدی روبه رو هســتیم که موج تبدیل 
دلار به ریال و حفظ دارایی مردم را بیشــتر از قبل کرده است. شیب تند 
تورمی که به وجود می آید، آب شــدن ریال را به دنبال دارد. اتفاقاتی هم 
که در حوزه بین الملل در رابطه با توافــق برجام وجود دارد، مثبت نبوده 
است. هر چند که در یکی دو روز گذشته شــاهد هستیم که کمی اخبار 
مثبت شده است. ولی این ها عوامل منفی موثر در بازار ارز هستند. ما اگر 
بخواهیم به دلار به عنوان یک کالا، فارغ از بحث عرضه و تقاضا و تجارتی 
نگاه کنیم، هنوز برای مردم عادی جذاب است که ارز خریداری کنند تا 
ریال شان حفظ شــود.افزایش دلار در ذهنیت قاطبه مردم اثر هولناکی 
دارد، چون مردم عادی هــر روز قیمت دلار را چــک می کنند. بنابراین 
یکی از کارهایی که می تواند جلوی فشــار به بازار ارز را بگیرد، جدای از 
بحث های فنی و بازار غیرمتشکله، تسهیل بازگشت پول صادرکنندگان 
است. ما از ارز ۴۲۰۰ تومانی داشتیم رها می شــدیم که گیر ارز نیمایی 
افتادیم. این در شرایطی اســت که صادرکننده داشت زیان می دید و به 

همین دلیل ترمز بازگشت ارز را کشیده بودند که از بازار جا نمانند.
بر همین اســاس، تصمیم جدید بانک مرکزی - با مجوز بانک مرکزی، 
صادرکنندگان می توانند با قیمت توافقی ارز خود را در بازار بفروشــند 
و صرافی ها نیــز می توانند تمام نیازهــای واقعی متقاضیــان ارز را در 
بازار پاســخگو باشــند- را مثبت ارزیابی می کنیم و فکــر می کنم اثر 
فوری که روی بازار گذاشــت و عرضه و تقاضای بــازار را کنترل کرد و 
صادرکنندگان بــزرگ ارز خود را به بازار آوردنــد، جلوی موج افزایش 

قیمت دلار گرفته شد. من این سیاست را بسیار مثبت ارزیابی می کنم.
با این وجود، به نظر من در شــرایط امروز این که انتظار داشــته باشیم 
نــرخ دلار به ۲۵ هــزار تومان کاهش یابــد، اتفاق نمی افتــد. من فکر 
می کنم مهم تریــن کاری که این حرکت انجــام داد، این بود که جلوی 
شیب جهنده و جهش فنری دلار را همسان با شرایط امروز بازار گرفت 
و کنترل کرد. این در حالی است که اگر این اتفاق نمی افتاد، دلار تا یک 
ماه آینده روی ۳۸ هزار تومان می رفت، اما بــا مجوز بانک مرکزی، نرخ 
دلار تا ۳۰ هزار تومان کاهش خواهد یافــت؛ البته من نرخی پایین تر از 

۳۰ هزار تومان را متصور نیستم.

رئیس سازمان انرژی اتمی:
برجام را در صورت بازگشت طرف مقابل می پذیریم

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: در صورت بازگشت طرف مقابل به 
تعهدات برجامی، ما هم عین عبارات برجام را می پذیریم.

 محمد اســامی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی که 
در جریان ســفر هیئت دولت به اصفهان به عنوان نماینده ویژه رئیس 
جمهور در شهرســتان نطنز حضور دارد، عصر روز پنجشنبه در حاشیه 
ســفر به این شهرســتان در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: فقط سه 
درصد از ظرفیت های هسته ای جهان در ایران واقع شده است اما بیش 
از ۲۵ درصد بازرســی های آژانس بین المللی انرژی هســته ای از ایران 
انجام می شود. باید سوال کرد که کشــورهایی که علیه ایران با ظرفیت 
سه درصد هسته ای نسبت به دنیا این همه جنجال می کنند، چقدر تن 

به بازرسی های آژانس بین المللی انرژی هسته ای می دهند.
وی ادامــه داد: ایــن جنجال ها و فریب هــا، ادامه راه همان سیاســت 
شکست خورده فشار حداکثری اســت که هیچ گاه راه به جایی نخواهد 
برد. غربی ها و آژانس می دانند که بردن پرونده ایران به شــورای حکام 

نتیجه ای ندارد و ما به صورت حقوقی پاسخ لازم را داده ایم.

اســامی تصریح کرد: در ۲۰ سال گذشــته مذاکرات زیادی پیرامون 
موضوع هسته ای ایران انجام شده که سرانجام به برجام رسید ولی آنها 
حتی بعد از این معاهده، زیر آن زدند. قرار شــد تحریم ها لغو شــود و ما 
هم پذیرفتیم که فعالیت هســته ای خودمان را محدود کنیم و از حقوق 
مســلم خودمان کوتاه آمدیم اما طرف مقابل به تعهدات پایبند نبود و 
اکنون که صحبت بازگشت به برجام اســت، همان اتهامات واهی قبلی 
را با مدارک جعلی رژیم صهیونیســتی تکرار می کنند.رئیس سازمان 
انرژی اتمی گفت: وقتی دیدیم آنها به تعهدات پایبند نیســتند، ما هم 
دوربین های اضافه در مراکز هســته ای را که برای اجرای برجام نصب 
شــده بود، جمع آوری کردیم. این به معنای آن نیست که ما همکاری 
خودمان را با آژانس بین المللی هسته ای قطع کرده ایم، اما دوربین های 
اضافی و فرا پادمانی را جمع آوری کردیم و در صورت بازگشــت طرف 

مقابل به تعهدات برجامی، ما هم عین عبارات برجام را می پذیریم.

معاون امور مجلس رئیس جمهور:
رئیسی در انتخابات حرف دل مردم را زد

معاون امور مجلــس رئیس جمهور با بیان اینکه مردم توانســتند صفا، 
صمیمیت و اخاص رئیســی را حــس کنند گفت: نکاتی که رئیســی 
به مردم گفت، مطالبه آن ها بود؛ چراکه ۸ ســال مشــکات و ضعف ها 
را تحمل کــرده بودند.ســید محمد حســینی معاون امــور مجلس 
رئیس جمهور، در خصوص علت اصلی انتخاب ســید ابراهیم رئیسی به 
عنوان رئیس جمهور در انتخابات سال گذشته گفت: رئیسی حرف دل 
مردم را زد، او از عدالت، مبارزه با فساد، لزوم سخت کوشی دولت، کاهش 
فاصله طبقاتی، حل مشــکات طبقاتی، حل مســئله کرونا، با توجه با 
آرمان های امام و رهبری می گفت. رئیسی معتقد بود که نباید در وزارت 
خارجه از حــوزه ضعف نگاه کرد، بایــد بتوانیم منافع ملــی را با اقتدار 
تضمین کنیــم.وی اضافه کرد: همــه این نکاتی که او بــه مردم گفت، 
مطالبه آن ها بود؛ چراکه ۸ ســال مشــکات و ضعف ها را تحمل کرده 
بودند. ایجاد رکود و مشــکات اقتصادی، توقــف پروژه های عمرانی، 
تعطیلی کارخانه ها و مراکز تولیدی از جمله مســائلی بود که مردم در ۸ 
سال دولت قبل تحمل کردند و دیگر تاب ادامه این وضعیت را نداشتند. 
درواقع یک تغییر نیاز بود.معاون امور مجلس رئیس جمهور با اشــاره به 
اینکه مردم توانســتند صفا، صمیمیت و اخاص رئیسی را حس کنند، 
تصریح کرد: مردم حتی در زمان تولیت آســتان قدس رضوی و ریاست 
قوه قضائیه نیز به رئیســی گرایش پیدا کرده بودند، البته یک ســری 
تبلیغات منفی هم علیه رئیسی وجود داشــت اما با این حال، مردم باور 
نکردند و رأی گســترده ای در انتخابات ۱۴۰۰ به او دادند. امیدوارم که 

رئیسی بتواند به تمام اهداف بلند خود دست پیدا کند.
حسینی درباره حضور و شرکت مردم در ســیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری اظهار کرد: انتظارات از مردم ایران بیش از این هاست. 
مشارکت مردم در کشورهای خارجی، در انتخاباتشان وقتی که نزدیک 

۵۰ درصد باشد، عادی ست، اما در یک کشور انقابی کافی نیست.

یادداشت

تریبون

هادی رضایــی  معاون سیاســی وزارت 
امور خارجه گفت: ســرعت و شــتاب قطار 
دیپلماســی در گــرو هم افزایــی ملی در 

موضوعات سیاست خارجی است.
علی باقری، معــاون سیاســی وزارت امور 
خارجه در اجاســیه کانون دانشــگاهیان 
ایران اســامی، صبح امروز پنجشنبه، ۲۶ 
خرداد ۱۴۰۱ در تالار فردوســی دانشــگاه 
تهران برگزار شــد، اظهار داشــت: سرعت 
و شــتاب »قطــار دیپلماســی« در گروی 
»هم افزایی ملی« در موضوعات سیاســت 
خارجی است، لذا دســتاوردهای سیاست 
خارجی طی ده ماه گذشــته بیــش از آن 
مرهون تــاش انفــرادی وزارت خارجه در 
میدان های منطقه ای و جهانی باشد، ناشی 
از رویکرد هوشــمندانه دستگاه دیپلماسی 
در اســتفاده حداکثری از همه ظرفیت های 
ملی و فراملی برای پیشبرد اهداف سیاست 
خارجی اســت.وی افزود: از این رو راهبرد 
مدیریتــی وزارت خارجــه در دوره کنونی 
مبتنی بر بازیابــی جایگاه عملکردی وزارت 
خارجه در ســامانه حکمرانــی جمهوری 

اسامی در ساحت خارجی است.
معاون سیاســی وزارت امور خارجه با تاکید 

بر اینکــه باورمنــدی به اصول سیاســت 
خارجی منــدرج در قانون اساســی و تعهد 
به عملی کردن آموزه هــای امامین انقاب 
اسامی در عرصه سیاست خارجی از جمله 
رویکردهــای راهبــردی وزارت خارجه در 
دولت سیزدهم اســت، گفت: اهتمام جدی 
بــرای پرهیــز از هزینه کــردن از گنجینه 
سیاســت خارجی برای موفق نشان دادن 
دیپلماســی از جمله ویژگی های راهبردی 
دستگاه سیاست خارجی در دولت سیزدهم 
اســت؛ به عبارت دیگر بــرای اینکه خود را 
مردان موفق در میدان دیپلماســی نشــان 
دهیم، حاضر نیســتیم تا در قبــال اصول و 
مبانی سیاست خارجی و خطوط قرمز نظام 
تساهل و تسامح کنیم، بلکه هنر دیپلماسی 
آن است که مردان خود را فدا کند تا اهداف 

سیاست خارجی محقق شود.
باقری با بیان اینکه »خســارت شعورزدایی 
در سیاست خارجی به اندازه شعارزدایی از 
سیاست خارجی اســت«، خاطر نشان کرد: 
در وزارت امور خارجه بــه اصل کنش گری 
فعال در عرصه سیاســت خارجی به شدت 
باورمنــد و پایبندیــم؛ بنابرایــن هرگونه 
رویکــرد تعاملی را بــا »پــاداش« متقابل 

ترویج می کنیم و هرگونه رویکرد تقابلی را با 
»هزینه مندسازی« منزوی می سازیم.

معاون وزیــر امــور خارجه تصریــح کرد: 
تهدیدزدایــی و فرصــت ربایــی دو روی 
سکه نقش آفرینی دســتگاه دیپلماسی در 
میدان تحولات ســریع، متنوع و گســترده 
منطقه ای و جهانی اســت. بــا اذعان به این 
حقیقت که موفقیت در سیاســت خارجی 
در گرو اجماع ملــی در حوزه های راهبردی 
سیاست خارجی است، وزارت خارجه خود 
را موظف به ایجاد اقنــاع ملی در موضوعات 
اصلی سیاســت خارجه دانســته و در این 
میان دست نیاز و همکاری به سوی نخبگان 

برای تبیین ابعاد فنی و تخصصی هر یک از 
موضوعات راهبردی سیاست خارجی و نیز 
رســانه ها برای ترویج و نهادینه سازی اقناع 

ملی دراز می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه هر جای جهان که پای 
منافع، امنیــت و رفاه ملی ایــران در میان 
باشد، بی درنگ عقاب دیپلماسی جمهوری 
اســامی در آنجا حاضر است، گفت: ماک 
نزدیکی و دوری با دیگر کشــورها، شرقی یا 
غربی بودن آنها نیست، بلکه ماک دستگاه 
سیاســت خارجی میزان دوری یا نزدیکی 
آنها با تأمین منافع، امنیت و رفاه ملی است. 
بنابرایــن، هیچیک از دو رویکــرد تعامل و 

تقابل نه اصالت دارند و نه قباحت.
معاون سیاســی وزارت امور خارجه اظهار 
کرد: ایجاد و تحکیم اعتماد متقابل سیاسی، 
لازمه پایداری روابط خارجی است؛ از این رو 
وزارت امور خارجه، اعتماد متقابل سباسی 
را به اولویت نخســت سیاســت همسایگی 

تبدیل کرده است.
باقری تنوع در تعامات اقتصادی، تنوع در 
طرف های تجاری، پایداری روابط اقتصادی 
و ابزارسازی از مناسبات اقتصادی را از جمله 
مهمترین ویژگی های دیپلماسی اقتصادی 

دستگاه سیاست عنوان کرد و گفت: وزارت 
امور خارجه موفق شده که که طی چند ماه 
گذشــته به این موضوعات در میدان روابط 

اقتصادی با دیگر کشورها عینیت بخشد.
وی خاطر نشــان کرد: بر این اساس با انجام 
توافق های متعدد با کشــورهای منطقه در 
زمینه ترانزیت و ســوآپ انرژی از جمله گاز 
و برق، تاش شده تا استفاده بهینه از منابع 
و ظرفیت های سخت و نرم از جمله موقعیت 
ژئوپلیتیک و ژئواکونومیک کشــور، جایگاه 
ژئواستراتژیک منطقه ای و بین المللی ایران 

ارتقا یابد.
معاون وزیر امور خارجه تصریح کرد: تبیین، 
استخراج و اســتنباط مؤلفه های سیاست 
خارجی در مکتب شهید سلیمانی، دغدغه 
حرفه ای دیپلمات تراز انقاب اسامی است 
و لذا حرکت در این مســیر باید به کارویژه 
محوری وزارت امور خارجه تبدیل شــود. 
یکــی از مهمترین کارویژه هــای محوری 
سیاست خارجی در مکتب شهید سلیمانی 
که برگرفته از ســیره حضرت امــام )ره( در 
عرصه سیاست خارجی اســت، هنر تبدیل 
اصــول و ارزش هــای انقاب اســامی به 

شاخص ها و معیارهای منافع ملی است.

خریدار  رئیس جمهور بــا بیان اینکه دنیا 
باید به ما حق دهــد که به آمریــکا اعتماد 
نکنیم چون میثاق شــکن است، گفت: من 
از آمریکاهایی متعجبم که از ســویی پیغام 
مذاکره و توافق می فرســتند و از ســویی بر 

لیست تحریم ها می افزایند.
 آیت الله »ســید ابراهیم رئیسی« در مراسم 
اجتماع مردمی هسته های جهاد و پیشرفت 
در حســینیه جماران با بیــان اینکه زمان، 
مکان و شــرکت کنندگان عزیز از سراســر 
کشور این جلسه را ممتاز کرده است، گفت: 
جهاد سازندگی به تعبیر رهبر معظم انقاب 
اسامی شــجره طیبه ای اســت که ثمرات 
آن در جای جای کشــور بر کســی پوشیده 

نیست.
رئیس جمهور افزود: فضا هم فضای نورانی 
متاثر از رهنمودهای امام بزرگوار اســت که 
از همین مکان نه فقط بــرای ایران که برای 
جهان اســام  و برای همــه دغدغه مندان 

حیات انسان معاصر و و پاک ارائه کردند. 
آیت الله رئیســی با بیان اینکه باید یاد همه 
شهدای جهادگر و سنگرسازان بی سنگر را 
گرامی بدارم، گفت: نقش جهاد ســازندگی 
در دفاع مقــدس ایجاد امیــد در دل های 
محرومــان و مســتضعفان و ناامید کردن 
دشــمنان بود. این نهاد در خاقیت و ابتکار 
عمل در شهر و روستا نوآوری های بسیاری 
به نام انقاب و به نام ارزشهای انقاب ایجاد 

کرد. 
وی بــا یــادآوری اینکــه در مقطعی جهاد 
سازندگی در وزارت کشــاورزی وقت ادغام 
شــد، گفت: ادغام به امید تســری روحیه 
جهاد در همه اجزاء دولت به ویژه در وزارت 
کشاورزی بود تا همه دارای روحیه جهادی 
شوند. چون تجربه نشان داد این نگاه موفق 
بــوده و این حرکــت جــواب داده و جواب 

خواهد داد.
رئیس جمهور تصریح کرد: با این همه برخی 
از دلسوزان و دغدغه مندان در همان تاریخ 
این دغدغه جدی را داشــتند که مبادا این 
نهاد ارزشــمند در این ادغام از آن رســالت 
اصلی باز بماند و امیدی را که در دل ها ایجاد 
کرده بود به یاس تبدیل شود، بالاخره ادغام 
صورت گرفت اما حرکت جهادی در کشــور 
هرگز تعطیل نشــد و تبدیل بــه گروه های 
جهادی و دانشــجویی، طاب عزیز ما حتی 
مردم عادی که بهترین روزهای خود را کنار 

روستاییان و محرومان گذراندند.
آیت الله رئیســی بــا تاکید بــر اینکه هرگز 
حرکت جهادی در کشور به سردی نگرایید، 
گفت: چون مقتدای بصیرت آفرین ما رهبر 
معظم انقاب، همواره بــر حرکت جهادی 
تاکید کرده و جهادی ها در جای جای کشور 
وظیفه خود دانســتند برای لبیــک به پیام 
امام و مقتدای خود این حرکت ســازنده را  
ادامه دهند، لذا اگر جهاد ســازندگی ادغام 

شد اما حرکت جهادی هرگز تمام نشد. 
آیت الله رئیسی با بیان اینکه حرکت جهادی 
بسیار پر رونق و ادامه دارد، گفت: این گستره 
حرکت های جهادی در همه کشــور نیاز به 
حمایت دارنــد و دولت به عنوان مســئول 
اصلی رفــع محرومیت و ایجاد پیشــرفت و 
عدالت این وظیفه مهم حمایت را در دستور 
کار قرار دارد و این مجموعه عظیم جهادی 
به عنوان بازوان پرتوان مــورد حمایت قرار 
می دهد. در دولت احساس شد که باید برای 
این گروه ها جایگاه تعریف شــده و جریان 

جهاد سازندگی احیا شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه برای تشــکیل 
وزارت جهــاد ســازندگی ماننــد آنچه در 
گذشته وجود داشــت، توافق حاصل نشد 
اما اینکه یک مجموعه بــه عنوان اتاق فکر و 
مســئول رصد و پیگیری که نقش مهم را بر 
عهده داشته باشــد، مورد تایید قرار گرفت 
گفت: درایــن نهاد کار به عهــده گروه های 
جهادی خواهد بود و دولت سه نقش عمده، 
هدایت، حمایت و نظارت را برعهده خواهد 
داشــت. به منظــور حمایــت از گروه های 
جهادی، پشــتیبانی های مالــی و حقوقی 
شورای جهاد سازندگی بنیان گذاشته شد 
تا دســت اندرکاران جهاد و پیشکسوتان و 
نیروهای با انگیزه  بتوانند کار را دنبال کنند. 

وی ادامه داد: چهل سال از انقاب گذشته و 
باید آنچه گذشــته مورد بازبینی قرار گیرد. 
حوزه هــای موفقیت جاهایی اســت که به 
حرف امام و رهبری توجه شد و جاهایی که 
کاستی و نقص وجود دارد؛ حوزه هایی است 
که برخی خواســتند به نسخه های دیگران 
عمل کنند و چشم به دست دیگران داشتند. 
آیت الله رئیسی با بیان اینکه ما نسخه های 
دیگــران را که متناســب با هویــت و نظام 
اسامی ما نیســت، نمی توانیم اجرا کنیم، 
تصریح کرد: مطالعه اندوخته و تجربه تمام 
دنیا را انجام می دهیم اما نسبت به نسخه ها 
بســیار با احتیــاط عمــل می کنیم چون 
نســخه ای که در غرب نوشته شده متناسب 
با زیست بوم ما نیست و باید با فضا و فرهنگ 
ما بومی سازی شود. نســخه فرهنگی غرب 
می شود ســند ۲۰۳۰ و اینکه برای اقتصاد 
و اجتماع ما نســخه ای نوشــته شــود باید 
متخصصان آن نسخه ها را مورد بررسی قرار 

دهند. 
رئیس جمهور در توضیح دســتور ســاخت 
هواپیما هم گفت: کار شرکت هواپیماسازی 
بــه مراتب گســترده تر، دقیق تــر و بهتر از 
صنایع هواپیماســازی بود که بنده پیش از 
این و در سفر به تاتارســتان مشاهده کرده 
بودم. در این شرکت تمام پرنده ها و با دقت 
ساخته می شد و لوح هایی از سراسر جهان 
در تاییــد صنایع خود گرفتــه بودند، ده ها 
گواهینامه داشــتند و این موضوع ساخت 
هواپیما با توجه بــه ظرفیت های موجود در 
کشور، نه به عنوان انتظار تحقق نایافتنی که 
اعام کردم هواپیمایی با ظرفیت حمل ۷۲ 

سرنشین را در کشور بسازید. 
وی گفت: در این صنایع عده ای جهادگر در 

تاش هستند که به گفته آنها پس از تاکید 
رهبر انقاب بــه گســترش صنایع دانش 
بنیان، خطــوط تولید را افزایــش دادند و 
درحوزه اشــتغال هم پیشــرفت های قابل 
توجهی داشتند و نماد تولید، دانش بنیان و 
اشتغال آفرین بودند که این حرکت جهادی 

است. 
آیت الله رئیســی با تاکید بــر اینکه نیازمند 
یک حرکت تحولی در این دوره هســتیم، 
گفت: تحول ســه شــرط عمــده دارد؛ در 
تحول شــناختی نگاه باید تحولی باشــد. 
در همه شوراهای اســتانی تاکید کردم که 
هر نیرویی که آماده تحول نیســت باید در 

حاشیه قرار گیرد و نباید در متن بماند. 
رئیــس جمهــور بــا بیــان اینکــه وقتی 
آمریکایی ها رسما اعام می کنند مفتضحانه 
در فشــار حداکثری علیه ایران شکســت 
خوردیم، یعنی انقاب اسامی راه پیروزی 
و پیشــرفت را طــی می کند، افــزود: حالا 
می خواهند ما را بــا تحریم ها محدود کنند؛ 

مگر تحریم ها توانسته ما را محدود کند؟ 
وی گفت: تحریم ها را باید خنثی کرد و من 
از آمریکاهایی متعجبم که از ســویی پیغام 
مذاکره و توافق می فرســتند و از سویی بر 
لیســت تحریم ها می افزاینــد این چه نحو 
عمل کردن اســت، دنیا باید به ما حق دهد 
که به آمریــکا اعتماد نکنیم چــون میثاق 

شکن است.
آیت الله رئیسی ادامه داد: مهمترین ویژگی 
امام )ره( کــه از ســوی رهبرانقاب تبیین 
شــد، ویژگی تحول آفرینی ایشان در ایران 
و جهان اسام بود. نیروی مسئول باید بداند 
که امروز با حرکت عادی کارها به ســرانجام 

نمی رسد و باید روحیه تحول داشته باشد. 
رئیس جمهور شــرط دوم ایجــاد تحول را 
تحــول در فرآیندها و بازنــگاه درهمه آنها 
دانســت و گفت: بعضــی فرایندها موجب 
مشــکات جدی برای مردم شــده، آنها را 
ناامیــد می کنــد و کارها را بــه تعویق می 
اندازد. برخــی از کارشناســان معتقدند به 
میزان ۵۰ سال در کشور پروژه ناتمام وجود 
دارد که تنهــا یک حرکت و نــگاه جهادی 
و نیروی تحول خواه می تواند آن را ســامان 
دهد و یقین داریم این گره به دست نیروهای 
جهادی باز خواهد شــد. حرکــت جهادی 
در ذات انقاب اســامی اســت و از تعریف 
انقاب اســامی نمی توان حرکت جهادی 

را حذف کرد.

آیت الله رئیسی شــرط ســوم را تحول در 
ساختارها دانست و گفت: ســاختارها باید 
جهادی شده و متناســب با اقتضای انقابی 
باشــد که امروز دارای یک هدف مهم است. 
امت بایــد دارای هدف و مقصد باشــد و در 
حرکــت جهادی ایــن هدف وجــود دارد. 
یک روز ســاقط کردن رژیــم طاغوت، روز 
بعد ایجاد حکومت دینــی، روز دیگر نبرد با 
دشمنی که زندگی را بر مردم سخت کردند 

و امروز بحث عدالت و پیشرفت. 
رئیس جمهور بــا بیان اینکــه امروز هدف 
رسیدن به پیشرفت و تمدن اسامی است، 
گفــت: در این میــدان با توجه بــه راهبرد 

رهبری باید حرکت جهادی کرد. 
وی توضیــح داد: رکن دوم امــت حرکت و 
پویایی است، امت نه حق دارد توقف کند و نه 
به عقب بازگردد و سیر قهقرایی و ارتجاعی 
داشته باشد، بلکه باید پیش رود. رکن دیگر 
امت امام و مقتدا اســت که امت امام دارد تا 
به با حرکت در مســیر این مقتدا به اهداف 

دست یابد.
آیــت الله رئیســی در تبییــن ویژگی های 
حرکت جهادی گفت: حرکتی جهادی است 
که دارای انگیزه، اندیشــه، دیدن مقصود، 
دشــمن و ابزارهــای دشــمن و اراده برای 
پیروزی بر خواست دشــمن است. حرکت 
جهادی هم با جان، هم با مال و هم با لسان، 
ضرورت جدی برای جامعه است ورهبری از 
جهاد تبیین هم ســخن گفتند که ترجمان 
جهاد با لســان اســت که همه باید آن را در 

برنامه کاری داشته باشند. 
رئیس جمهــور با بیــان اینکــه نیروهای 
جهادی باید به حرکت خود شــتاب دهند 
و دولت هم خود را مصمــم به حمایت از آن 
ها می دانــد، گفت: این گروه هــا بر مبنای 
فرمایش رهبر انقاب در جهت رونق تولید 
حرکت بسیار ماندگار داشته باشند. اقتصاد 
روســتا باید فعال شده و روســتایی باید در 
روستا بمانند. سپاهی ها یک روز در میدان 
جنگ،؛ یک روز در زلزله و ســیل و یک روز 
هــم در قرارگاه هــای ســازندگی کارهای 
بزرگی چون سدســازی و نیروگاه سازی ها 

کنار مردم بودند.
وی گفــت: تولید با کیفیــت و دانش بنیان 
باید در کشور گســترش پیدا کند و هرکس 
که دغدغه نظام و کشور را دارد، می خواهد 
به حرف رهبری و امام گوش دهد و دلســوز 
مردم است، حتی اگر نام بسیجی هم نداشته 

باشد ما او را دارای روحیه بسیجی می دانیم 
و جهاد هم منحصر به گروه خاصی نیســت؛ 
بگذاریم جهاد به گســتردگی همه ایران و 

همه جهان اسام باشد.
رئیس قوه مجریه با بیــان اینکه باید جریان 
مهاجرت را در کشــور متوقف کنیم، گفت: 
اینکه دانشــجوی ایران بــا تحریک برخی 
دل به خارج از مرزها بســته و کشور را ترک 
کند بــه تعبیر رهبری خیانت اســت و باید 
بسترهایی فراهم کنیم که جریان مهاجرت 
معکــوس شــود و رفته هــا هم به کشــور 

بازگردند.
آیت الله رئیســی با بیــان اینکــه در حوزه 
کشــاورزی و تامیــن مواد غذایی کشــور 
نیازمند استقال اســت؛ گفت: بسیاری از 
اقام غذایی کشور وارد می شود که با توجه 
به ظرفیت ها و آمادگی کشــورباید  متوقف 
شود و برای آن همه کشــور باید بسیج شده 

و تولید را به سمت کالاهای اساسی ببرند.
وی گفت: در حوزه اشــتغال و مســکن هم 
نیازمند حرکت جهادی هستیم و اگر سالانه 
یک میلیون اشــتغال ایجاد نشده و مسکن 
ساخته نشود، کشــورعقب خواهد ماند که 
باید در این حوزه هم عقب ماندگی را جبران 
کنیم. دولت از طراحی هــا و اقداماتی که در 
زمان محدود و با کیفیت خوب ارائه شــود؛ 
حمایت می کنــد. در اشــتغال های خرد و 
خانگی نیازمند حرکت جهادی هســتیم و 
دولت از جهادگران در ایــن عرصه حمایت 
می کند.آیت الله رئیســی افــزود: در حوزه 
ســامت، آب و هوا و ســامت هم نیازمند 
حرکت جهــادی هســتیم و بخشــنامه و 
مصوبــات و نشســت ها مســئله ای را حل 
نمی کند؛ همــان حرکتی کــه طلبه ها در 
زمینــه کرونــا انجــام دادند. لطــف خدا، 
رهنمودهای رهبری و حضور و مشــارکت 
مردم کشور را از کرونا نجات داد و دولت این 
میان خدمتگزار بــود. کرونا که روزی ۷۰۰ 
جانباخته داشت امروز مهار شده و مردم در 

تحصیل و کسب و کار خود آرامش دارند.
وی تصریــح کــرد: در همــه عرصه هایی 
که دیگــران بــا تردید برخــورد می کنند، 
ما طرفــدار مکتب »ما می توانیم« شــهید 
سلیمانی هستیم. از دیگر کارهای جهادی 
استعدادیابی در روســتاها و شهرهاست که 
برای کشور ارزشمند اســت. پیوند دانشگاه 
با روســتا هم اولویت دیگر جهادی اســت 
. دانشــگاه باید کنار ســفره مردم، صنعت 
و کشــاورزی آورده شــود و پایان نامه های 
دانشــگاهی باید به بطن زندگی مردم آید 
که در این صورت دانایــی ضمیمیه توانایی 
می شود، همان مفهومی که در دانش بنیان 
مدنظر اســت. ظرفیت های مناطق آزاد هم 

نیازمند کار جهادی است.
آیت الله رئیسی گفت: در تبیین دستاوردها 
و جهاد تبیین مشــکات بســیاری وجود 
دارد، همه باید در حوزه فعال شوند و درباره 
ثمرات انقاب اســامی روشــنگری شود 
تا معلوم شــود رژیم پهلوی که امروز برخی 
دنبال تطهیر آن هســتند، چــه جنایات و 
خیانت هایی به کشور کرده است. به عنوان 
یک طلبه و مسئول با توجه به ظرفیت های 
موجود کشور، آینده را بسیار روشن میبینم.
پیــش از آغــاز ســخنرانی رئیس جمهور 
تعدادی از فعالان حوزه جهاد و ســازندگی 
در ســخنان کوتاهی مهمتریــن دغدغه ها 
و مشــکات این حوزه را با آیت الله رئیسی 

مطرح کردند.
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رییس کانون صرافان:
 ارز در صرافی ها بصورت توافقی بین ۳۰ هزار 

تا ۳۰۳۰۰ تومان در حال عرضه است
 رئیس کانــون صرافان کشــور از عرضــه توافقــی ارز در صرافی ها با 
قیمت هایی بین ۳۰ هزار تا ۳۰ هزار و ۳۰۰ تومان در روز جاری خبر داد 

و گفت: این نرخ ها در روز تعطیلی جمعه در حال معامله است.
کامران سلطانی زاده افزود: با وجود تعطیلی روز جمعه - ۲۷ خردادماه 
صرافی های عضو بازار متشــکل ارزی همســو با بازار متشکل ارزی که 
امروز فعالیت مبادلاتی خود را در روز تعطیل ادامه داده است، همچنان 

آماده خدمات به هموطنان هستند.
رئیس کانون صرافان کشور تصریح کرد: صرافی های عضو بازار متشکل 
ارزی امروز - جمعه در دو بخش به صورت ارز توافقی و ارز مسافری ارایه 

خدمات می دهند.
وی اظهارد داشت: امروز ارز توافقی در کانال بین ۳۰ تا ۳۰ هزار و ۳۰۰ 

تومان  در صرافی های عضو بازار متشکل ارزی در حال معامله است.
ســلطانی زاده گفت: همچنین ارز مســافری در کانال ۲۷ تا ۲۷ هزار و 

۴۰۰ تومان در حال حاضر به هموطنان ارایه خواهد شد.

مدیرعامل شهرهای جدید:
 کلنگ ساخت ۱۰۰ هزار مسکن در ماه آینده 

زده می شود
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید درباره آخرین وضعیت ۱۰۰ 
هزار واحد مسکونی طرح نهضت ملی مســکن که اوایل ماه جاری آغاز 
شده اســت گفت: پروژه ها در مراحل مختلف اعم از آماده سازی زمین، 
خاکبرداری، فونداســیون یا تعیین کاربری اســت و در تیرماه فرآیند 

احداث ۱۰۰ هزار واحد دیگر را آغاز می کنیم.
علیرضا جعفری، اظهار کــرد: از ۷۰۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن 
که تحت مسئولیت شــرکت عمران شــهرهای جدید احداث خواهد 
شــد اوایل خردادماه عملیات  اجرایی ۱۰۰ هزار واحد را آغاز کردیم و 

انشاءالله طبق برنامه در تیرماه ۱۰۰ هزار واحد دیگر آغاز می شود.
وی افزود: برنامه ریزی این اســت که هر ســه ماه یک بــار ۱۰۰ هزار را 
شروع کنیم تا طبق تعهدی که داده ایم ظرف چهار سال ۷۰۰ هزار واحد 
را تحویل دهیم.مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با بیان این که 
ساخت واحد مسکونی، مقدماتی لازم دارد که باید در چند مرحله انجام 
شود گفت: مرحله اول بحث مکان یابی و انتخاب زمین است که همین 
فرآیند نیز دو تا گام دارد؛ یکی زمین های داخل محدوده شــهری است 
و دیگری زمین هایــی که باید درخصوص الحــاق و کاربری آنها تعیین 
تکلیف شــود.جعفری  تصریح کــرد: مرحله دوم بحث آماده ســازی 
زمین اســت. بعضا زمین هایی در سطح شــهرها داریم که شبکه راهها 
و دسترســی و پروژه های زیربنایی و روبنایی مثل جــدول، فاضاب، 
سیستم جمع آوری آبهای سطحی، انشــعابات و غیره در آنها هنوز اجرا 
نشده است. همزمان باید بحث دسترسی، محله سازی و محوطه سازی 

هم شکل بگیرد.

وی با بیان این کــه در گام بعدی باید مجوزهای لازم اخذ شــود گفت: 
بعد از دریافت پروانه و تهیه نقشــه ها عملیات اجرایی ســاخت مسکن 
شروع می شود.معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت عمران 
شــهرهای جدید درباره آخرین وضعیت ۱۰۰ هزار واحد آغاز شده در 
شهرهای  جدید گفت: تعدادی از پروژه ها در مرحله آماده سازی زمین، 
برخی در حال خاکبرداری و تعدادی نیز در مرحله فونداســیون است. 
بعضی از ایــن مراحل را نیز همزمــان دنبال می کنیــم. یعنی دریافت 
پروانه های ســاختمانی بــه موازات آغــاز عملیات اجرایــی پیگیری 
می شود.جعفری تاکید کرد: در برخی موارد شهرداری در حال بررسی 
کاربری اراضی اســت. برای این کــه بتوانیم در کمیته ماده ۵ اســتان 
یا شــورای عالی معماری و شهرســازی مجوزهای لازم را بگیریم این 

مراحل باید طی شود.

سازمان حمایت اعلام کرد
خ بلیط  غیرقانونی بودن هرگونه افزایش نر

واز های داخلی پر
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعام کرد: هرگونه 

افزایش نرخ بلیط پرواز های داخلی غیرقانونی است.
 به نقل از ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، باتوجه 
به گزارشات واصله مبنی بر افزایش نرخ بلیط هواپیما در چند روز اخیر 
توسط تعدادی از شــرکتهای هواپیمایی در برخی از مسیرهای پروازی 
داخلی، طی بررسی های انجام شــده مشخص شد تغییرات ایجاد شده 
در نرخهای بلیط توســط دو شــرکت هواپیمایی و بدون هماهنگی با 

ستاد تنظیم بازار صورت پذیرفته است.
لذا ضمن جلب توجه کلیه شــرکتهای هواپیمایی بــه رعایت ضوابط، 
تاکید می شود با هر گونه افزایش قیمت که مراحل قانونی را طی نکرده 
و به تایید ســتاد تنظیم بازار نرســیده باشــد، مطابق ضوابط برخورد 

خواهد شد.

خ های جدید مواد شوینده  جزییات تقاضای نر
اعلام شد

رئیس اتحادیه عمده فروشــان مواد شوینده و پاک کنندگان گفت: بعد 
از اصاح نظام یارانه ای عطش مردم بــرای خرید و انبار کردن همه مواد 
از جمله مواد شوینده تصاعدی شد و مواد شــوینده به  صورت کارتونی 
خریداری می کردند؛ اما در هفته هــای اخیر این عطش ریزش کرد و در 

حال حاضر بازار آرام است.
مرتضی جعفری، با بیان اینکه ســازمان حمایــت از مصرف کنندگان 
به صورت رســمی موافقت خود را بــا افزایش ۲۵ درصــدی نرخ مواد 
شوینده اعام نکرده اســت، افزود: انجمن صنایع شــوینده از ابتدای 
سال ۲ مرتبه عرضه محصولات را با هدف افزایش نرخ محدود کردند از 

این رو قیمت مواد شوینده حدود ۲۵ تا ۷۰ درصد افزایشی شد.
وی تصریح کــرد: انجمــن صنایع شــویندگان با توجه بــه بالا رفتن 
هزینه های ســربار، نرخ ارز و مشــکات در تامین مــواد اولیه تقاضای 
افزایش ۳۰ تــا ۸۰ درصدی نرخ مواد شــوینده را کردند اما ســازمان 
حمایت با این تقاضا موافقت نکرد. تقاضای ایــن انجمن برای افزایش 
نرخ مواد شوینده به این شــرح اســت؛ افزایش ۷۰ درصدی نرخ مواد 
شــوینده دســتی، افزایش ۶۵ درصدی نرخ مواد شــوینده ماشینی، 
افزایش ۶۰ درصدی نرخ مایعات دستشــویی و ظرفشویی، افزایش ۵۰ 
درصدی نرخ شامپو و سایر محصولات شــوینده، افزایش ۸۰ درصدی 

نرخ صابون و خمیر دندان.

بازار

خریدار   بر اســاس گزارش بانک مرکزی 
در زمســتان ۱۴۰۰ کــه دومیــن فصــل 
عملکرد دولت سیزدهم محسوب می شود، 
رشد اقتصادی کشــور به ۵.۷ درصد و رشد 
اقتصادی بدون نفت بــه ۶.۳درصد افزایش 

یافت.
، بــر اســاس اعام بانــک مرکزی، رشــد 
اقتصادی کشور در فصل پاییز سال گذشته 
۴.۸ درصد و در زمستان گذشته ۵.۷ درصد 
بوده است. بدین ترتیب در دو فصل نخست 
عملکرد دولت ســیزدهم رشــد اقتصادی 
فصلی کشــور به طور میانگین ۵.۲۵ درصد 

بوده است.
این در حالی اســت که از پاییــز ۱۳۹۲ تا 
تابســتان ۱۴۰۰ در دولت هــای یازدهــم 
و دوازدهم متوســط رشــد فصلی اقتصاد 
ایران ۱.۴۵ درصد بوده اســت. بدین ترتیب 
در دولت ســیزدهم تاکنون رشد اقتصادی 
کشــور ۳.۶ برابر بزرگتر از رشــد اقتصادی 
دولت قبل بــوده اســت. در ۳۲ فصلی که 
دولت گذشته بر ســر کار بود، در ۱۲ فصل 
مختلف، رشــد اقتصادی کشور منفی شده 
بود.بانک مرکزی اعام کرد: رشد اقتصادی 
کشــور )به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( 
در ســال ۱۴۰۰ به عدد ۴.۴ درصد رسید. 
تحقق رشــد اقتصــادی ۴.۴ درصدی در 
سال ۱۴۰۰ در امتداد رشــد اقتصادی ۴.۱ 
درصدی ســال ۱۳۹۹، حکایت از روند رو به 
بهبود فعالیت های اقتصادی در کشــور به 

رغم تداوم تحریم های اقتصادی دارد.
به گــزارش روابط عمومی بانــک مرکزی، 
تحولات بخش واقعی اقتصاد ایران در سال 
۱۴۰۰ بر اساس محاسبات بانک مرکزی به 

شرح زیر است.

اهم تحولات رشد اقتصادی
بــر اســاس محاســبات مقدماتــی اداره 
حســاب های اقتصادی این بانــک، تولید 
ناخالــص داخلــی به قیمــت پایــه )و به 
قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵( در سه ماهه 
چهارم ســال ۱۴۰۰ به رقم ۳۴۱۷.۱ هزار 
میلیارد ریال رسید که نســبت به سه ماهه 
چهارم سال ۱۳۹۹، رشــد ۵.۷ درصدی را 
نشــان می دهد. همچنین رشــد اقتصادی 
بــدون نفــت طــی دوره مذکــور معادل 
۶.۳ درصــد بود کــه حکایــت از محوریت 
بخش های اقتصادی غیر نفتــی در تحقق 
رشد اقتصادی سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۰ 

دارد.
 به لحاظ وضعیت سرمایه گذاری نیز در سه 
ماهه چهارم ســال ۱۴۰۰ تشکیل سرمایه 

ثابت ناخالص از نرخ رشــد ۱۴.۴ درصدی 
نســبت به دوره مشــابه ســال قبل از آن 
برخوردار گردید که این میزان رشد حاصل 
عملکرد رشــد مثبت تشکیل سرمایه در هر 
دو بخشماشین آلات و ساختمان به ترتیب 

معادل ۱۵.۱ و ۱۳.۵ درصد می باشد.
در مجموع عملکرد تولیــد ناخالص داخلی 
کشور در ســال ۱۴۰۰ با احتســاب نفت و 
بدون احتســاب نفت بــه قیمت های ثابت 
ســال ۱۳۹۵ به ترتیــب بــه ۱۴۵۷۱.۴ و 
۱۳۴۱۵.۱ هــزار میلیارد ریال رســید که 
نسبت به سال قبل از آن به ترتیب با افزایش 
۴.۴ و ۳.۹ درصدی همراه بوده است. تحقق 
رشد اقتصادی ۴.۴ درصدی در سال ۱۴۰۰ 
در امتداد رشــد اقتصــادی ۴.۱ درصدی 
ســال ۱۳۹۹، حکایت از رونــد رو به بهبود 
فعالیت هــای اقتصادی در کشــور به رغم 

تداوم تحریم های اقتصادی دارد.

مولفه های رشد اقتصادی در سه ماهه 
چهارم سال 1400

بررسی عملکرد رشــد اقتصادی بر حسب 
گروه فعالیت های اقتصادی نشان می دهد، 
رشــد عملکرد تولید ناخالص داخلی در سه 
ماهه چهارم سال ۱۴۰۰ حاصل تحقق رشد 
مثبــت ارزش افزوده گروه هــای خدمات، 
صنایــع و معادن ونفــت و گاز بــه ترتیب 
معادل ۷.۰، ۵.۰ و ۰.۲ درصد نسبت به دوره 
مشابه سال قبل از آن می باشد. با این حال، 
گروه کشــاورزی، جنگلداری و ماهیگیری 
طی همیــن مدت بــا کاهــش عملکردی 

معادل ۳.۴ درصد مواجه بوده است.
رشــد قابل ماحظــه ۷.۰ درصــدی گروه 
خدمات در ســه ماهه چهارم ســال ۱۴۰۰ 
عمدتــاً در نتیجــه بهبود عملکــرد ارزش 
افزوده بخش هــای اداره عمومــی، دفاع و 
تامیــن اجتماعی،آموزش، عمده فروشــی، 
خــرده فروشــی و تعمیــر وســایل نقلیه 
موتوری، بهداشــت و مددکاری اجتماعی و 
فعالیت های مالی و بیمه به ترتیب با ســهم 
۱.۰،  ۰.۸، ۰.۶، ۰.۵ و ۰.۴ واحــد درصــد از 
رشــد ۵.۷ درصدی تولیــد ناخالص داخلی 
بوده است. در گروه صنایع و معادن نیز ارزش 
افزوده تمامی بخش های پنجگانه این گروه 
شامل ساختمان، صنعت، آبرسانی، مدیریت 
پســماند، فاضاب و فعالیت هــای تصفیه و 
تامین برق، گاز، بخار و تهویه هوا و استخراج 
معدن در ســه ماهه چهارم ســال ۱۴۰۰ به 
ترتیب با افزایش عملکــرد ۱۱.۹، ۴.۱، ۳.۷، 
۱.۶ و ۱.۵ درصدی نسبت به سه ماهه چهارم 

سال ۱۳۹۹ همراه بودند.
برآورد حاصــل از تولید ناخالــص داخلی 
برحســب اقام هزینه نهایی در ســه ماهه 
چهــارم ســال ۱۴۰۰ نشــان می دهــد، 
هزینه های مصرف نهایی بخش خصوصی، 
هزینه های مصــرف نهایی بخــش دولتی 
و تشــکیل ســرمایه ثابــت ناخالــص به 
قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵ به ترتیب از 
نرخ هــای رشــد ۷.۲، ۱۶.۳ و ۱۴.۴ درصد 
نســبت به دوره مشــابه ســال قبل از آن 
برخوردار بوده اند. در این دوره رشد تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص به تفکیک ماشین 

آلات و ســاختمان به ترتیب معادل ۱۵.۱ و 
۱۳.۵ درصد بوده است.

مولفه های رشد اقتصادی در سال 1400
بررسی عملکرد رشــد اقتصادی بر حسب 
گروه فعالیت های اقتصادی در سال ۱۴۰۰ 
نشان می دهد، رشد ارزش افزوده گروه های 
خدمــات، نفــت و گاز، صنایــع و معادن و 
کشــاورزی در این ســال به ترتیب معادل 
۶.۵، ۱۰.۱، ۱.۱و ۲.۶    - درصــد بــود که به 
ترتیب از ســهمی معادل ۳.۶، ۰.۸، ۰.۳، و 
۰.۳    - واحد درصد در رشــد اقتصادی سال 
۱۴۰۰ برخوردار بوده اند. رشد ۶.۵ درصدی 
ارزش افزوده گروه خدمات در سال ۱۴۰۰ 
عمدتاً متاثــر از تحــولات بخش های اداره 
عمومــی، دفاع و تامیــن اجتماعی،حمل و 
نقل و انبــارداری، اطاعــات و ارتباطات، 
بهداشــت و مددکاری اجتماعی، آموزش 
و عمده فروشــی، خرده فروشــی و تعمیر 
وســایل نقلیه موتوری به ترتیب با ســهم 
۰.۸، ۰.۶، ۰.۵، ۰.۵، ۰.۴ و ۰.۴ واحد درصد 
از رشــد تولید ناخالص داخلی بوده اســت. 
همچنین در این ســال بخش های خدماتی 
از جمله فعالیت های مربــوط به تامین جا و 
غــذا، فعالیت های حرفــه ای، علمی و فنی 
و هنر، ســرگرمی، تفریح، ورزش و ســایر 
فعالیت های خدماتی از بهبود قابل ماحظه 
عملکرد ارزش افــزوده به ترتیــب معادل 
۲۸.۲، ۱۵.۸و ۱۴.۶ درصد نســبت به سال 
قبل از آن برخوردار بودند که نشان می دهد 
با اقدامات مناســب انجام شــده در زمینه 

پوشش گســترده واکسیناسیون عمومی و 
نیز ابتکارات بخش خصوصی در به کارگیری 
ظرفیت های اینترنتی، تبعات منفی بحران 
کرونا بر حــوزه فعالیت های بخش خدمات 
تا حد زیادی مرتفع گردیده اســت. افزایش 
قابل ماحظه ارزش افــزوده گروه نفت نیز 
در سال ۱۴۰۰ عمدتاً ناشی از افزایش تولید 
و صادرات نفت خام، گاز طبیعی و میعانات 

گازی نسبت به سال قبل از آن می باشد.
در ســال مورد گزارش ارزش افزوده بخش 
صنعت بــه قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵ 
از افزایش ۳.۳ درصدی نســبت به ســال 
۱۳۹۹ برخوردار بود؛ به طور مشــخص در 
این بخش رشد شــاخص تولید کارگاه های 
بزرگ صنعتی ۱۰۰ نفر کارکن و بیشتر     - با 
اختصاص ســهم حدود ۷۰ درصد از ارزش 
افزوده بخش صنعت    - نسبت به سال ۱۳۹۹ 
معادل ۳.۱ درصد بود. بررسی عملکرد رشد 
شاخص مزبور به تفکیک رشته فعالیت های 
صنعتی )بر حسب کدهای ISIC دو رقمی( 
نشان می دهد که در سال ۱۴۰۰ از مجموع 
۲۴ گروه اصلی، ۲۰ گروه )با ضریب اهمیت 
۸۷.۶ در صدی از شاخص کل( از رشد مثبت 
تولید برخوردار بوده انــد؛ از جمله صنایعی 
که بیشترین ســهم را در رشد محقق شده 
این سال داشته اند می توان به صنایع تولید 
داروها و فرآورده های دارویی شــیمیایی و 
گیاهی، صـــنایع  تولید ماشین آلات مولد 
و انتقال  نیروی برق و دســتگاه های برقی و 
صـــنایع تولید مواد غذایی اشاره نمود؛ در 
مقابل رشد شــاخص تولید ۴ گروه صنعتی 

نسبت به سال قبل از آن منفی بوده است.
برآورد حاصــل از تولید ناخالــص داخلی 
برحسب اقام هزینه نهایی در سال ۱۴۰۰ 
نشــان می دهد، هزینه های مصرف نهایی 
بخــش خصوصــی و هزینه هــای مصرف 
نهایی بخــش دولتی به قیمت هــای ثابت 
ســال ۱۳۹۵ به ترتیب از نرخ های رشــد 
۳.۹ و ۸.۳ درصدی نســبت به سال قبل از 
آن برخوردار بوده اند. در این ســال عملکرد 
تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص نسبت به 
سال ۱۳۹۹ بدون تغییر بوده است. این امر 
حاصل رشد عملکرد تشکیل سرمایه ثابت 
ناخالص در بخش ماشین آلات و ساختمان 
به ترتیب معــادل ۱۲.۵ و ۷.۱  - درصد بوده 
اســت. لازم به ذکر اســت که رشد عملکرد 
تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص در بخش 
ماشــین آلات در تمامی فصول سال ۱۴۰۰ 
مثبت بوده و به ترتیب معــادل ۲۳.۹، ۲.۹، 
۱۱.۶ و ۱۵.۱ درصد نســبت به دوره مشابه 

سال قبل از آن محقق گردیده است.

افزایش هزینه واردات در ســال قبل به ۴۷۱.۸ درصد 
رســیده اســت. این گرانی که تا حدودی تحت تاثیر 
افزایش قیمــت در بازارهای جهانی نیز قــرار دارد، در 
گزارش های تجارت خارجی نیز مشــهود اســت. این 
روند می تواند در سال جاری با توجه به حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی از واردات برخــی اقام و البتــه تغییر مبنای 

حقوق ورودی افزایش داشته باشد.
گرانی اقــام وارداتــی در بازارهای جهانی از ســال 
۱۴۰۰  بیشتر خود را نشــان داد و هزینه واردات را بالا 
برد؛ به طوری که تجارت خارجی ایران درپایان ســال 
گذشته به ۱۶۳.۹ میلیون تن به ارزش ۱۰۱.۶ میلیارد 
دلار رسید که گرچه واردات از نظر وزنی سهم کمتری 

داشت ولی از نظر ارزش بالاتر از صادرات قرار گرفت.
این در حالی اســت کــه از مجموع تجــارت خارجی 
پارسال ۱۲۲.۷ میلیون تن مربوط به صادرات و ۴۱.۱ 

میلیون تن مربوط بــه واردات بود ولی از نظر 
ارزش، صادرات، ۴۸.۶ درصد و واردات بیش 
از ۵۳ میلیارد دلار  آن را بــه خود اختصاص 
داده بود. در این بیــن وزن واردات ۲۲ درصد 
ولی ارزش آن ۳۶ درصد رشد کرده بود. البته 
اینکــه چرا صــادرات با وجود حجــم بالاتر 
نســبت به وارات ارزان اســت، قابل بررسی 

خواهد بود.اما مراجعه به گــزارش تازه مرکز آمار ایران 
درباره تورم کالاهای وارداتــی از این حکایت دارد که با 
وجود کاهش سرعت، تورم کالاهای وارداتی همچنان 

تا حد قابل توجهی بالا است.
طبق ایــن گزارش، تغییــر قیمت کالاهــای وارداتی 
مبتنی بر ریال در ســال ۱۴۰۰ در مقایسه با سال قبل 
از آن به ۴۷۱.۸  درصد رسیده اســت. این نرخ در سال 
۱۳۹۹ حدود ۵۳۴ درصد گزارش شده بود. همچنین 

تورم در واردات کالا بر اســاس دلار، افزایش 
۷.۳ درصدی داشته و به ۵۴.۷ درصد رسیده 

است.
 این افزایش هزینه در واردات، برای کالاهای 
اساسی در سال گذشته نیز قابل توجه است؛ 
به گونــه ای که گزارش گمرک ایران نشــان 
داده بود از ابتدا تا انتهای سال ۱۴۰۰ حدود 
۳۰.۹ میلیون تن کالای اساســی در ۲۵ گروه کالایی 
با ارزش ۱۹.۶ میلیارد دلار وارد ایران شــده که نسبت 
به ســال ۱۳۹۹ در وزن ۳۲ درصــد و ارزش ۶۰ درصد 

افزایش داشته است.
از این میــزان واردات، ۲۶.۹ میلیون تن به ارزش ۱۵.۱ 
میلیارد دلار مربوط بــه واردات کالای اساســی با ارز 
ترجیحی بود که ۳۵ درصد در وزن افزایش داشت ولی 
۷۵ درصد در ارزش گران شــده بود که در برخی اقام 

مانند گندم با ۱۹۷ درصد یــا روغن با ۱۳۸ درصد قابل 
توجه بوده و تاکید بر گرانــی کالا در بازارهای جهانی 
داشت. این روند برای امســال نیز ادامه داشته است و 
گزارش اخیر تجارت خارجــی بیانگر این بود که گرچه 
حجم واردات نسبت به پارسال کم شده ولی هزینه آن 

رو به رشد بوده است.
در دو ماه اول ســال جاری بیــش از ۲۲.۱ میلیون تن 
به ارزش بالــغ بــر ۱۶.۶ میلیارد دلار تبــادل تجاری 
صورت گرفته که نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
از نظــر ارزش ۳۱ درصد افزایش دارد امــا از نظر وزنی 
تقریبا ثابت اســت. از این میزان بالغ بر ۵.۱ میلیون تن 
به ارزش ۸.۱ میلیارد دلار مربوط بــه واردات بوده که 
نسبت به همین دوره در سال ۱۴۰۰ گرچه از نظر وزنی 
۳.۳ درصد کاهش دارد ولی بــا افزایش ۲۴.۳ درصدی 

در ارزش مواجه بوده است.

واردات

جزئیاتی از افزایش هزینه واردات در سال ١٤٠٠

بررسی وضعیت بازار طلا در هفته چهارم خردادماه 1401

کاهش یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومانی قیمت سکه با تصمیمات ارزی بانک مرکزی
خریدار   قیمت انواع ســکه و طا در هفته 
گذشــته روند صعودی داشت و رکوردهای 
جدیدی در اوایــل هفته ثبت کــرد، اما با 
تصمیمات ارزی بانــک مرکزی در مدیریت 
بازار ارز، قیمت ســکه با کاهش بیش از یک 

میلیون و ۲۰۰ هزار تومانی مواجه شد.
 بازار ســکه و طا هفته پرتاطمی را پشت 
ســر گذاشــتند و قیمت ها در هفته چهارم 
خردادماه فــراز و فرودهــای قابل توجهی 

داشت.
در روز نخست هفته جای ســکه تمام بهار 
آزادی ۱۴ میلیــون و ۹۴۰ هــزار تومــان 
معامله می شد و با کمی رشد وارد کانال ۱۵ 
میلیون تومان شــد که تغییر قیمتی نسبت 
به روز کاری قبل از خود نداشت؛ اما فردای 
آن روز )یکشنبه( رکورد جدیدی ثبت کرد 
و وارد کانال ۱۶ میلیون تومان شــد، یعنی 
یک میلیون و ۳۶۰ هزار تومان رشد قیمت 
در یک روز، که این امر ناشی از رشد نرخ ارز 

در بازار غیررسمی کشور بود.
با بروز تاطــم در بــازار ارز، بانک مرکزی 
برای مدیریت شــرایط بافاصله وارد عمل 

شــد و روز یکشــنبه در جلســه با صرافان 
مصوبه ای را  اباغ کرد. بر این اســاس بانک 
مرکزی به صرافی ها اجازه داد  ارز اسکناس 
صادرکنندگان را با نــرخ توافقی، خریداری 
و بــه متقاضیــان ارز )بــدون محدودیت( 

بفروشند.
پس از اجرای تصمیمات ارزی بانک مرکزی 
از روز دوشنبه، عرضه ارز افزایش و از تقاضا 
پیشی گرفت و قیمت دلار به عنوان شاخص 
بازار ارز با روند نزولی روز گذشــته به کمتر 
از ۳۰ هزار تومان در بازار رســید. به تبع آن 
قیمت انواع ســکه و طا نیــز کاهش یافت 
و ســکه روز دوشــنبه به کانال ۱۵ میلیون 
تومان عقب نشینی کرد؛ و این روند نزولی تا 

آخرین روز هفته جاری ادامه داشت.
»محمد کشتی آرای« نایب رئیس اتحادیه 
طا و جواهــر تهران، دربــاره وضعیت بازار 
طا در هفته گذشــته با بیــان اینکه روند 
صعودی قیمت طا و ســکه با دستورالعمل 
بانک مرکزی متوقف و با کاهش همراه شده 
اســت، گفت: از طرفی دیگــر قیمت اونس 
جهانی طی هفته جاری کاهشــی بود و این 

موضوع نیز توقف این روند را تشدید کرد.
وی افزود: نرخ دلار روز یکشــنبه گذشــته 
به بالاترین رقم خــود یعنی ۳۳ هزار و ۵۰۰ 
تومان رســید و به همین دلیل ســکه طرح 
جدید تــا ۱۶ میلیون و ۵۰۰ هــزار تومان 
و قیمت هر گرم طای ۱۸ عیــار نیز تا یک 

میلیون و ۵۱۰ هزار تومان افزایش یافت.
نایب رئیــس اتحادیه طــا و جواهر تهران 
ادامه داد: قیمت سکه طرح جدید با کاهش 
بیش از یک میلیــون و ۲۰۰ هــزار تومان 
مواجه شد و روز پنجشــنبه به محدود ۱۵ 

میلیون و ۱۰۰ هزار تومان رسید.
کشتی آرای با بیان اینکه رشد قیمت سکه 
در هفته گذشــته ماندگار نبود، افزود: روز 
گذشــته بهای انس جهانی طا هم ۱۸۳۲ 
دلار بود که نسبت به روز اوایل هفته جاری 

۳۹ دلار کاهش قیمت داشت.
وی با اشاره به اینکه کاهش نرخ ارز در میانه 
این هفته باعث شــد قیمت طا و سکه سیر 
نزولی داشته باشــد، گفت: سکه طرح قدیم 
۵۰۰ هزار تومان، ســکه طرح جدید ۷۰۰ 
هزار تومان، نیم ســکه ۶۵۰ هــزار تومان و 

ربع ســکه ۴۵۰ هزار تومان کاهش قیمتی 
داشت.

به گفته نایب رئیس اتحادیــه طا و جواهر 
تهران، سکه های یک گرمی تغییری قیمت 
نداشــت و قیمت هر مثقال طای آب شده 
۲۸۰ هزار تومان کاهــش هفتگی و هر گرم 
طای ۱۸ عیار نیز با ۸۵ هزار تومان کاهش 

هفتگی داشت.

وی ادامه داد: اوایل هفته با توجه به افزایش 
نرخ ارز حباب ســکه تا یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومان افزایش یافت و روز پنجشنبه به 

محدوده یک میلیون تومان رسیده است.
کشــتی آرای پیش بینی کرد: بــا توجه به 
شرایط موجود و نوسانات و ثبات قیمت نرخ 
ارز سطح قیمت ها تا دوشــنبه آینده در در 

همین بازه قیمتی خواهد ماند.
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معاون ایمیدرو اعلام کرد
 ایران دوازدهمین تولیدکننده آلومینیوم 

جهان است
 معاون طرح های توســعه معادن و صنایع معدنی ایمیدرو گفت: پروژه 
بوکســیت گینه یکی از طرح های تضمین کننده زنجیره تامین صنعت 

آلومینیوم ایران است.
»حسام مقدم علی« با اشاره به رتبه دوازدهم ایران در تولید آلومینیوم 
در جهان و ظرفیت تولید ۸۰۰ هزار تنی کشورمان، تصریح کرد: پروژه 
بوکســیت گینه یکی از طرح های تضمین کننده زنجیره تامین صنعت 

آلومینیوم ایران است. 
وی اظهار داشــت: ماده اولیه اصلی آلومینیوم، پودر آلومینا با نســبت 
مصرف ۲ به یک است که دارای بازاری بسیار متاطم و حساس به عرضه 
اســت؛ بنابراین ایجاد اطمینان از دسترســی به پودر آلومینا از طریق 
احداث پالایشــگاه های آلومینا بسیار ضروری اســت. در حال حاضر 
سالیانه حدود یک میلیون تن آلومینا توسط اســملترهای آلومینیوم 

داخلی وارد کشور می شود.
این مســوول یادآور شــد: در همین راســتا، باید تامین ماده معدنی 
بوکسیت که با نســبت حدود ســه به یک به ازای هر تن آلومینا مصرف 
می شود نیز تضمین شــود. معادن بوکســیت گینه در قالب مشارکتی 
با دولت این کشــور متعلق به دولت جمهوری اســامی ایران است که 
شــرکت مشــترک بوکســیت های دابولا و توگه SBDT حاصل این 

مشارکت است.
 مقدم علی افزود: پروانــه بهره برداری یا امتیازنامــه معدنی در اختیار 
این شــرکت، حداقل ۱۵ معدن در نواحی دابولا و توگه را شــامل شده 
و در فاصله ۴۰۰ کیلومتری از ســاحل قرار دارد. گینــه در حال حاضر 
نخستین صادرکننده بوکسیت جهان بوده و شرکت های خارجی فعال 
در این کشور ســالیانه بیش از ۸۶ میلیون تن تولید و صادرات  محصول 
دارند که پیش بینی می شود در کوتاه مدت به بیش از  ۱۰۰ میلیون تن 

نیز افزایش یابد. 
 وی خاطرنشــان کرد: بزرگ ترین شــرکت های فعال در گینه به طور 
عمده برای تامین بازار هدف چین یا انحصاراً برای پالایشگاه های خود 
در کشــورهایی خارج از گینه صادرات را انجــام می دهند که ازجمله 
آنها می توان شــرکت هایی همچون  SMB، ریوتینتو، روسال روسیه 

و چالکو را نام برد.
وی افزود: هدف از ایــن فراخوان، امکان هم افزایــی قابلیت های مالی 
و سرمایه ای کشور اســت و با توســعه بخش معدن و زیرساخت امکان 

برداشت ۸ تا ۱۰ میلیون تن استخراج در سال قابل حصول خواهد بود.
معاون طرح های توســعه معادن و صنایع معدنی ایمیدرو خاطرنشان 
کرد: ایــن مرحلــه از فراخوان شــامل ارزیابــی کیفی بــرای انجام 
سرمایه گذاری اســت که شــرکت های عاقه مند با ارسال درخواست، 
اسناد را دریافت کرده و تا ۲۱ تیرماه فرصت دارند تا اسناد تکمیل شده 
را ارســال کنند. این در حالی اســت کــه  امکان مشــارکت در پروژه 
آلومینای پارســیان که ایمیدرو نیز در آن ســهامدار است و همچنین 
مشــارکت SBDT در تامین هزینه های زیرســاخت نیز قابل بررسی 

است.

مقدم علی ادامه داد: همچنین شرکت بوکســیت گینه راسا پروژه های 
اکتشاف سه معدن موردنظر در این مشــارکت در قالب فراخوان اخیر 
را شــامل معادن لگه ترا، کنکو و به تازگی تکلوگورال را با شــرکت های 
برتر اکتشــافی بین المللی مســتقر در گینــه تکمیل کرده اســت تا 
ســرمایه گذاران با اطمینان خاطر بیشتری بررســی های خود را برای 

پیوستن به این همکاری دنبال کنند. 
وی گفت: نتیجه مطالعات اخیــر بیانگر افزایش قابــل توجه ذخیره و 
کیفیت پایدار مواد معدنی قابل دســترس بوده، به گونه ای که در اسناد 
نهایی امکان تداوم حضور سرمایه گذار تا زمان دستیابی به ذخیره قابل 

استخراج و توجیه پذیر نیز لحاظ شده است.
مقدم علی اظهار کرد: ذخایر بوکســیت شــرکت SBDT برای توسعه 
صنعت آلومینیوم کشــور و تضمین زنجیره تولید این فلز استراتژیک 
اهمیت اساسی دارد،  بنابراین ایمیدرو از ســال ۲۰۰۵ میادی سکان 

هدایت آن را به عنوان نماینده دولت در دست گرفته است. 
وی گفت: برای آغاز فعالیت اجرایــی بهره برداری در این معادن با توجه  
به اهمیت آنها و نیز افزایش ظرفیت تولید صنعت آلومینیوم که احداث 
واحدهای آلومینا و در نتیجه نیاز به بوکســیت را با اضطرار بیشــتری 
مطرح می کند، بــا موافقت دولت گینه به عنوان شــریک ۴۹ درصدی، 
به روزآوری مطالعات قبلی حمل ریلی بوکســیت و به موازات برگزاری 
فراخوان، جذب سرمایه گذار برای توســعه تعدادی از معادن اکتشاف 

شده  با ذخایر مشخص، توافق شده است.

مدیرکل بازرسی وزارت صمت: 
 هدف سفرهای استانی، حل مشکلات 

مردمی است 
مدیرکل دفتر بازرسی و رسیدگی به شــکایت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت)صمت( گفت: هدف ســفرهای دولت به اســتان ها و تشکیل 
میزهای ارتباطات مردمی، حل مشکات مبتابه شهروندان در اقصی 

نقاط کشور است.  
حسین فرهیدزاده، در حاشــیه برگزاری میز خدمت و ارتباط با مردم 
در اداره کل صنعت معدن و تجارت اصفهــان در گفت و گو با ایرنا افزود: 
امروز بیســت و پنجمین سفر اســتانی رییس جمهور و هیات دولت به 
استان اصفهان در حال برگزاری اســت و میز ارتباطات مردمی وزارت 
صمت از روز گذشــته در ســازمان صنعت، معدن و تجــارت اصفهان 
تشکیل شده است.وی ادامه داد: روز گذشــته راهنمایی  لازم به بیش 
از ۱۳۰ واحــد صنعتی، معدنی و تجــاری ارائه و مصوباتــی نیز در باره 
این واحدها اتخاذ شــد که در این میان، بعضی از مراجعان مسائل بین 

دستگاهی داشتند که مورد رسیدگی قرار گرفت.
مدیرکل دفتر بازرسی و رسیدگی به شــکایت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت)صمت( اظهار داشت: پیگیری لازم در باره درخواست های بین 
دستگاهی صنعتگران، از طریق تعامل با مســوولان جهاد کشاورزی، 
محیط زیست، سازمان غذا و دارو، وزارت نیرو و وزارت اقتصاد در حوزه 
تســهیات انجام خواهد شــد و در پرتو همکاری با دیگر دستگاه های 

اجرایی، مشکات این واحدها را پیگیری خواهیم کرد.
وی اضافه کرد: ســعی ما این است که مشــکات واحدهای صنعتی، 
معدنی و تجاری و حتی مردم عادی که در این حوزه با مشکل مواجهند 
و نیاز به دریافت مجوز، پروانه کسب، جواز تاسیس، پروانه بهره برداری 

و ثبت سفارش دارند را در همین روز پیگیری و برطرف کنیم.
وی خاطرنشان کرد: نیاز به مواد اولیه یکی از عمده مواردی بود که امروز 
از طرف صنعتگران استان اصفهان مطرح و با حضور مسوولان و معاون 

امور صنایع وزیر، این مشکات حل شد.

تولید

 در حاشــیه حضور معاون وزیر صمت و رئیس سازمان 
توسعه تجارت در بیســت وپنجمین مجمع بین المللی 
اقتصادی ســنت پترزبورگ، تفاهم نامــه ایجاد مرکز 
بازرگانی ایران و روســیه با مرکزیت ســنت پترزبورگ 
و تهران، تحــت عنوان نوا-پــارس به امضا رســید.به 
گزارش پایگاه اطاع رسانی ســازمان توسعه تجارت، 
در حاشیه بیست وپنجمین مجمع بین المللی اقتصادی 
سنت پترزبورگ تفاهم نامه ایجاد مرکز بازرگانی ایران 
و روسیه با مرکزیت ســنت پترزبروگ و تهران با عنوان 
»نوا-پارس« با حضــور علیرضا پیمان پــاک، رییس 
سازمان توسعه و تجارت جمهوری اسامی ایران، کاظم 
جالی، سفیر جمهوری اسامی ایران در روسیه و کریل 
والنتینوویچ پولیاکوف، معاون استاندار سن پترزبورگ، 
گریگوریف اوگنی دیمیتریویــچ، رییس کمیته روابط 

خارجی دولت ســنت پترزبورگ، آپلسنین 
دیمتــری ولادیمیرویــچ مســئول ایران و 
خاورمیانه کمیته روابط خارجی دولت سنت 

پترزبورگ به امضا رسید.
با راه انــدازی ایــن مرکز، توســعه تجارت 
متقابل بین ایــران و روســیه در حوزه های 
تامین تجهیــزات نفــت و گاز، محصولات 

مهندسی حمل و نقل، ماشین ســازی، کشتی سازی، 
تجهیزات الکترونیکی، طراحی و ســاخت تاسیسات 
انرژی، ایجاد پایگاه تعمیرات تجهیزات عرضه شــده، 
کشــاورزی، صنایع غذایی، داروســازی و ساختمانی 
در دستور کار قرار گرفته اســت. توسعه همکاری های 
تجاری-اقتصادی و سرمایه گذاری در صنایع پیشران و 
اولویت دار بین شرکت ها، سازمان ها و تولیدکنندگان 

ایران و روسیه، حمایت و کمک موثر در ایجاد 
ارتباطات تجاری مســتقیم بین کارآفرینان 
روسیه و ایران، ایجاد ســاز و کار مناسب در 
جهت تســهیل در مراودات مالی شرکتهای 
مســتقر در جغرافیای طرفیــن، راه اندازی 
پورتال های اینترنتی معرفی پنانســیل های 
تجاری ایران به روســیه و بلعکس، تاش در 
جهت توســعه پروژه کریدور حمل و نقــل بین المللی 
شــمال-جنوب به منظــور تســهیل در ترانزیت کالا 
بین دو کشور، ایجاد کلیه زیرســاخت های لازم مورد 
نیاز مرکز همچون حضور بانک و شــرکت بیمه ایرانی 
و روسی در مرکز، ایجاد واحد نمایشگاهی در جهت به 
نمایش درآوردن دستاوردهای طرفین در کشور مقابل 
و همچینن ایجاد مراکز فرهنگی در محدوده طرفین از 

جمله اهداف راه اندازی مرکز بازرگانی ایران و روســیه 
ذکر شده است.در این مراســم رییس سازمان توسعه 
و تجارت جمهوری اسامی ایران راه اندازی این مرکز 
را فصل جدیــدی از همکاری بین شــرکتهای ایران و 
روسیه خواند و بر حمایت از برنامه های آن تاکید کرد. 

پیمان پاک اجرای تفاهم نامــه لغو روادید گروهی بین 
دو کشور را که پیشــتر به امضا رسیده بود را راهی برای 

توسعه گردشگری در دو کشور عنوان کرد.  
معاون اســتاندار ســن پترزبورگ نیز با ضمــن ابراز 
خرسندی از تشــکیل این مرکز و همکاری همه جانبه 
در پیشــبرد اهداف آن بــه خواهرخواندگی ســنت 
پترزبورگ با اصفهان اشاره کرد و  از سفر هیاتی تجاری 
از روســیه به ایران و حضور در دو شهر اصفهان و تهران 

خبر داد.

 براساس آمارهای موجود نزدیک ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیون 
دلار صادرات واقعی فرش ایران است اما آنچه که ثبت 

می شود کمتر از ۲۰۰ میلیون دلار است.
 نایب رییس کمیســیون صنایع مجلس با بیان اینکه 
فرش تولیدی ما باید حاصل توجه به کیفیت، قیمت و 

صادرات محوری در تولید باشد، گفت: امروز می توان از 
اســتارتاپ های موجود در دنیا برای معرفی محصول و 

شناخت ذائقه مشتریان استفاده کرد.
سید جواد حسینی کیا نایب رییس کمیسیون صنایع 
مجلس شورای اســامی در همایش توسعه صادرات 

فرش ایــران گفــت: تولیدکنندگان فــرش هنرمند 
هستند و می توانند تمدن ایرانی را به دنیا معرفی کند. 
تولیدکنندگان این حوزه عاوه بر ایجاد اشــتغال و ارز 
آوری، فرهنگی ایرانی را ترویج می کنند. درخواســت 
ما این اســت که به جایگاه واقعی خود در دنیا دســت 

پیدا کنیم.حسینی کیا با اشــاره به اینکه باید گره ها را 
از روی دســت و پای صنعت فرش برداریم، گفت:  نگاه 
بلند مدت صادرات فرش تا افق ۱۴۰۴ باید بیش از یک 
میلیارد دلار باشد. باید براســاس ذائقه مشتریان بازار 

صادراتی تولید انجام دهیم. 

بازرگانی

فرش

خریــدار   دبیــر انجمــن واردکنندگان 
خودرو گفت: دولت گذشــته بدون مشورت 
با تشکل ها جلوی ثبت سفارش خودروهای 
خارجی را گرفت و شرایط امروز بازار خودرو 
را رقم زد، اما امروز باید با درس گرفتن از این 
تجربه دردناک، تصمیمی بگیریم که به نفع 
جامعه باشــد. ۳۱ اردیبهشت ماه بازه زمانی 
اجرای مصوبه ســران قوا در سال ۹۷ درباره 
ممنوعیت واردات خودرو به پایان رســید و 
به گفته مســوولان امر با منقضی شدن این 
مصوبه شرایط برای واردات خودرو تسهیل 
شده و دســت دولت برای واردات مدیریت 
شده باز می شود البته دولت سیزدهم در روز 
۲۱ اردیبهشت ماه امســال مصوبه واردات 

خودرو را تصویب کرد.
سیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در روز ۲۱ اردیبهشــت ماه از تصویب 
کلیات واردات خودرو در هیــات دولت خبر 
داد و گفــت: جزییات و چگونگــی آیین نامه 
واردات خــودرو بــه زودی اعــام و اطاع 
رســانی می شود.براســاس این گزارش، روز 
۱۶ خردادماه نیز رییس مجلس قانون مجوز 
پنج ساله واردات خودرو را برای اجرا به دولت 
اباغ کرد. بر اســاس ماده ۴ قانون ساماندهی 
صنعت خودرو که توسط محمدباقر قالیباف 
اباغ شد، وزارت صمت باید آیین نامه واردات 
خــودرو را تنظیم و تصویــب کند.آیین نامه 
واردات خودرو در حال تدویــن بوده و هنوز 
نهایی نشــده اســت. آیین نامه ای که در آن 
شــرایط و نحوه واردات خــودرو، قیمت ها، 
حجم موتور، همچنین عوارض تعیین شــده 

برای واردات مشخص خواهد شد.

دستورالعمل واردات خودرو هنوز 
مشخص نشده است

در این زمینه، »مهــدی دادفر« دبیر انجمن 
واردکنندگان خودرو امــروز در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: دستورالعمل 

واردات خودرو هنوز مشــخص نشده است، 
هرچند تاکنون تماسی با اعضای این انجمن 
نیز گرفته نشده و هیچ نظرخواهی نیز انجام 
نشده است.وی بیان داشت: مطابق مواد ۲، 
۳ و ۵ قانون تسهیل کســب وکار، در تدوین 
این دســتورالعمل باید آرا و نظرات انجمن 
واردکنندگان خودرو، انجمن خودروسازان، 
انجمن قطعه ســازان و همچنیــن انجمن 
اســقاط خودرو گرفته شود.این مقام صنفی 
یادآور شــد: تجربه دولت گذشته که بدون 
مشــورت با تشــکل ها جلوی ثبت سفارش 
خودروهای خارجی را گرفت و شرایط امروز 
بازار خودرو را رقــم زد، تجربه دردناکی بود.
وی ادامه داد: امروز به دنبال آن هســتیم که 
رویه ها مشورتی بوده و تصمیمات به صورت 
منطقــی و علمی و تامین کننــده نفع مردم 
باشــد.دادفر تصریح کرد: تجربه تصمیمات 
یک شبه و پنهانی، تصویب مواردی بوده که 

منجر به ســوء جریان و انحراف شده، بر هم 
زننده نظم موجود بــوده و درمجموع به نفع 

مردم نبوده است.

لزوم تغییر نحوه اسقاط خودرو
 به ازای واردات

وی معتقد است: اگر بر مبنای همان قوانین 
و مقررات پیشــین در زمینه واردات خودرو 
بخواهیم پیش برویم به نتیجه لازم دســت 
نخواهیم یافــت؛ ازجمله اگــر تغییری در 
تعداد خودروهای اســقاطی به ازای واردات 
هر دستگاه خودرو داده نشود، واردات هیچ 

تاثیری در کاهش قیمت ها نخواهد داشت.
دبیر انجمن واردکننــدگان خودرو توضیح 
داد: در گذشــته به ازای واردات هر دستگاه 
خودرو، باید بین چهار تا هشــت دســتگاه 
خودرو اســقاط می شــد، با توجه به اینکه 
امروز قیمت اسقاط هر دستگاه خودرو بین 

۲۰ تا ۳۰ میلیون تومان است، اگر این رویه 
اصاح نشــود هزینه ای بین ۸۰ میلیون تا 
۲۴۰ میلیون تومان در واردات هر دســتگاه 

خودرو به دنبال خواهد داشت.

اجبار استاندارد آلایندگی یورو ۶
وی ادامــه داد: همچنیــن در ســال های 
گذشــته اجبار اســتاندارد آلایندگی یورو 
۶ برای واردات در نظر گرفته شــد، هرچند 
تا دو ســال نیز خودروهایی بر مبنای همین 
استاندارد به کشور وارد شــد، اما نتیجه آن 
شاتون زدن و بروز نقص فنی در خودروها به 
دلیل نبود بنزین با کیفیت یورو ۶ در کشور 
بود.دادفر خاطرنشــان کرد: ایــن مورد بر 
مبنای قانون هوای پاک در نظر گرفته شد، 
در حالی که خودروهای دارای اســتاندارد 
یورو ۶ به معنــای خودروهایی به روز و مدل 
بالاست که از قیمت های بالایی برخوردارند.

دبیر انجمن واردکنندگان خــودرو تاکید 
کرد:  باید فضایی ایجاد شود تا حتی افرادی 
که مخالف واردات هم هستند، بتوانند نظر 
بدهند و بتوانیــم آنان را توجیــه کنیم، اما 
اگر بخواهیم موارد را پنهان ســازی کرده و 
تصمیمات در خفا گرفته شــود، حاشیه ها و 

لطمات بیشتری به دنبال خواهد داشت.

افزایش قیمت جهانی خودرو
این کارشــناس صنعت خودرو در ادامه به 
افزایش قیمت جهانی خودروهای خارجی 
اشاره کرد و گفت: این مســاله بیشتر متاثر 
از کمبود چیپست ها )قطعات الکترونیکی( 
ناشی از کرونا و همچنین کمبود مواد اولیه 
موردنیاز اســت.وی بیان داشــت: از سال 
۲۰۱۲ تا پیش از پاندومی کرونا، کمپانی ها 
افزایش قیمت آنچنانــی در تولیدات خود 
نداشتند، اما در دو سال گذشته قیمت ها با 

رشد همراه شده است.
به گــزارش ایرنــا، هرچند مســوولان بر 
جلوگیــری از ورود خودروهــای لوکس و 
گران قیمــت و مقابــل واردات خودروهای 
اقتصادی نظر دارند که عموم جامعه بتوانند 
از آن بهره مند شوند، اما هنوز اطاع دقیق از 
قیمت خودروهایی که اجازه ورود خواهند 

یافت در دسترس نیست.
پیش بینی می شــود عمده خودروها در بازه 
قیمتی هشــت تا ۲۰ هزار دلار )بین ۳۰۰ 
تا ۵۰۰ میلیــون تومان( وارد شــوند که در 
کاس اکونومی و اقتصــادی و خودروهای 
با قیمــت متوســط و ارزان دســته بندی 
می شــوند. با این حال بازار خودرو کشــور 

منتظر آیین نامه واردات خودرو است.
مســوولان وزارت صمــت معتقدنــد: هر 
تصمیــم قطعــی نیازمند در نظــر گرفتن 
شرایط روز است و به طور قطع همه جوانب و 
همچنین برخی ماحظات باید در آن لحاظ 

و نباید با عجله تهیه شود.

محمدحسین سیف اللهی مقدم  با وجود 
وعده نهایی مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق 
و فراهم بودن مقدمات لازم برای جمع آوری 
لــوازم خانگــی فاقــد شناســه کالا و کد 
رهگیری، دیگر هیــچ بهانه ای برای تعلل در 
برخورد با قاچاق کالا نخواهدبود. حمیدرضا 
دهقانی نیا، ســخنگوی ســتاد مبــارزه با 
قاچاق کالا و ارز از برخــورد قاطع با اجناس 
قاچاق حوزه لوازم خانگــی و دیگر کالاهای 
هدف خبر داده اســت. برخورد با قاچاق تا به 
امروز همواره به شــکل مقطعی و با رویکرد 
مصلحت محور همراه بوده است و متأسفانه 
تاکنــون بهانه هایی همچون عــدم توانایی 
شناسایی کالای قاچاق توسط مقام قضائی، 
توجیهی در جهت کم کاری در کشف و ضبط 

کالای قاچاق در بازار بوده است.
ایــن در حالی اســت عمده عوائــد فروش 
لوازم خانگی قاچاق در جیــب قاچاقچیان 
دانه درشــت و نیــز اندکــی از آن هــم به 
توزیع کننــدگان کالای  و  فروشــندگان 
قاچاق تعلــق خواهد گرفت. امــا در مقابل 
ضربه قاچاق به تولید داخل به گونه ای است 
که در شرایط تورم کنونی اشتغال بسیاری 

از جوانان را در خطر تهدید قرار داده است.

طبق آماری که ســتاد مبارزه بــا قاچاق در 
سال ۹۷ منعکس کرده است، حجم قاچاق 
لوازم خانگی فراتــر از ۲/۲ میلیارد دلار در 
سال برآورد شده اســت که حداقل ۸۰ هزار 
فرصت شــغلی را از بین برده است. گردش 
مالی در این بازار بیــش از ۴۰ هزار میلیارد 
تومان است و بر اساس مســتندات وزارت 
صنعت برای ایجاد یک شغل در حوزه لوازم 
خانگــی ۱۱۹ میلیون تومــان بودجه لازم 
است.به گفته مقامات ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز پــس ســال ها تمدیــد و تعویق، 
بالاخره شهریور سال ۹۹ آخرین موعد برای 
فراهم آوردن مقدمات لازم برای برخورد با 
لوازم خانگی قاچاق بوده است. در این تاریخ 
می بایســت تمامی لوازم خانگی ماشــین 
لباسشــویی، یخچال، یخچال فریزر، کولر و 
غیره در کشور شناســه کالا و کد رهگیری 

اخذ می کردند.
الزام به اخذ شناســه کالا و کــد رهگیری 
مربوط به ابتدای ســال ۹۶ بود اما تا ســال 
۹۹ این طرح به علت کاستی ها و کم کاری ها 
به تعویــق افتاده و بارها بــه واردکنندگان، 
تولیدکننــدگان،  عرضه کننــدگان، 
خدمات پس از فــروش، حمل کنندگان و 

انبارکنندگان برای شناســه دار کردن لوازم 
خانگی داخلی مهلت داده شده است.

در حال حاضر اتحادیه های لــوازم خانگی 
داخلی صراحتاً از شناســه دار شدن تمامی 

لوازم خانگی موجود در ایران خبر داده اند.
عباس هاشــمی، دبیرکل انجمــن صنایع 
لوازم خانگــی ضمن اعــام آمادگی برای 
انجام هرگونه برخورد در حوزه لوازم خانگی 
در کشور، گفت: در حاضر حاضر می توانم با 
افتخار اعام کنم که تمامی تولیدکنندگان 
لــوازم خانگی کاماً به تعهــدات خود بابت 
اخذ شناســه و کدرهگیری بــرای اجناس 
خود اقدام کرده اند و ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز آمادگی کامــل برای برای برخورد 

با لوازم خانگی قاچاق در سطح عرضه دارد.
بنابراین بــا وجود فراهم بــودن کامل برای 
جمــع آوری اجنــاس فاقد شناســه کالا و 
کد رهگیری دیگر هیچ بهانه ای از ســمت 
نهادهای انتظامی و قضائی بــرای تعلل در 

برخورد با قاچاق مسموع نیست.
در برهه کنونی که ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز عزم جدی خود را برای مقابله میدانی با 
قاچاق اعام کرده است لازم است که سایر 
نهادهای همکار در زمینه جمع آوری قاچاق 

مخصوصاً فراجا، همپای این ســتاد، اعام 
آمادگی خود را به شــکل علنی اعام کنند.

بنابر ادعــای اکبر پازوکی رئیــس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگی هــم اکنون ۹۰ 
درصد لوازم خانگی قاچاق در فضای مجازی 
به فروش می رسد و قســمت کوچکی از آن 
در کف مغازه ها فروخته می شود. بنابراین در 
وهله اول برخورد با توزیــع کنندگان لوازم 
خانگی قاچاق در ســایت ها و شــبکه های 
اجتماعی بایــد در دســتور کار پلیس فتا 
و ضابطان ســایبری نیــروی انتظامی قرار 

بگیرد.
واضح اســت که ردیابی قاچــاق در فضای 
مجــازی بــه مراتــب از بازرســی میدانی 
گســترده و جســت و جوی خیابانی سهل 
الوصول تر خواهد بود و ضابطان و دســتگاه 
قضائی بافاصله با کشــف فروشگاه یا کانال 
فروشــنده کالای قاچاق بــه راحتی امکان 
ردیابی مکان فروشــنده و مسدودی درگاه 

فروش او را خواهند داشت.
به گزارش مهر، اما تا بــه امروز هیچ برخورد 
جدی با لــوازم خانگی قاچــاق به صورت 
مســتمر انجام نشــده اســت؛ بلکه صرفاً 
بــا مطالبه گــری رســانه ها و اتحادیه های 

تولیدکنندگان لــوازم خانگــی داخلی به 
شــکل مقطعــی بازرســی های حضوری 
صورت می گرفته و ســپس بعد چند هفته 
برخورد مجدداً طرح به به فراموشی سپرده 

می شده است.
سیســتم ضعیف برخــورد با قاچــاق در 
سال های اخیر باعث شــده است که حتی 
در زمینه قاچــاق معکوس نیز با مشــکل 
مواجه شویم. محمد وصالی مدیر کل دفتر 
صنایع لوازم خانگــی و اداری وزارت صمت 
سال گذشــته عنوان کرده بود: »از صد در 
صد واحدهای تولیــدی، کیفیت ۵۰ تا ۶۰ 
درصد واحدهای تولیدی خوب است و حتی 
صادرات معکوس می شــود؛ یعنی محصول 
ایرانی به خارج از مرزهــای اطراف می رود 
و لیبل خارجی یا کــره ای می خورد و دوباره 
به داخل کشور بر می گردد و مردم به تصور 

کالای خارجی آن را خریداری می کنند.«

وسیه در جریان سفر معاون وزیر صمت به سنت پترزبورگ صورت گرفت؛امضای تفاهم نامه ایجاد مرکز بازرگانی ایران و ر

ظرفیت افزایش صادرات فرش ایران به یک میلیارد دلار



وزیر نیرو عنوان کرد

تحقق صرفه جویی ۷۰ درصدی مصرف برق ادارات با تغییر ساعات کاری

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزیر نفت:
طلب گازی ایران از عراق وصول شد

وزیر نفت در تازه ترین مطلب خود در توئیتر از وصول ۱.۶ میلیارد دلار 
طلب معوق سال های گذشته بابت صادرات گاز به عراق خبر داد.

 جواد اوجی با انتشــار مطلبی در صفحه کاربری خود در توئیتر نوشت: 
»خوشــبختانه با دیپلماســی فعال انرژی و پس از چندمــاه مذاکره، 
ســاعاتی قبل، ۱.۶ میلیارد دلار طلب معوق ســال های گذشته بابت 
صادرات گاز به عراق وصول شــد.از ابتدای سال نسبت به سال گذشته، 
حجم صادرات گاز کشور ۲۵ درصد و وصول درآمدهای ارزی حاصل از 

آن ۹۰ درصد افزایش یافته است.«

با افزایش ۹ دلاری
نفت سنگین ایران از برنت گران تر شد

 اوپک در جدیدترین گزارش خود از افزایش ۹ دلاری قیمت نفت ایران 
در ماه میادی گذشته و تولید روزانه ۲ میلیون و ۵۴۴ هزار بشکه نفت 

ایران در این ماه خبر داد.
ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت)اوپک( در جدیدترین گزارش 
ماهانه خود اعام کرد تولید نفت این ســازمان در ماه میادی گذشته 
۱۷۶ هزار بشکه در روز کاهش داشته و به ۲۸ میلیون و ۵۰۸ هزار بشکه 
در روز رسیده است.کاهش تولید نفت اوپک طی ماه می در حالی است 
که کشورهای غربی فشــار زیادی را به اعضای اوپک وارد آورده اند تا با 

افزایش تولید خود روند صعودی قیمت نفت را متوقف کنند.
بر اســاس این گزارش تولید نفت لیبی در ماه می افت شدید ۱۸۶ هزار 
بشکه در روز داشــته اســت. تولید نفت نیجریه نیز در این ماه ۴۶ هزار 
بشــکه در روز و تولید نفت عراق ۲۱ هزار بشــکه در روز کاهش داشته 
است.بر اســاس گزارش اوپک تولید نفت ایران نیز در ماه می ۲۰ هزار 
بشــکه در روز کاهش داشــته و به ۲ میلیون و ۵۴۴ هزار بشکه در روز 
رســیده اســت. ایران در ماه آوریل ۲ میلیون و ۵۶۴ هزار بشکه در روز 
نفت تولید کرده بود.متحدان غرب در اوپک تولید نفت خود را در ماه می 
افزایش داده اند اما نتوانســته اند مانع افت تولید اوپک در این ماه شوند. 
عربستان در این ماه تولید نفت خود را ۶۰ هزار بشکه در روز، امارات ۳۱ 

هزار بشکه در روز و کویت نیز ۲۷ هزار بشکه در روز افزایش داده اند.
اوپک در بخش دیگری از گزارش خــود از افزایش ۸.۲۳ دلاری قیمت 
سبد نفتی این ســازمان در ماه می خبر داده اســت. قیمت سبد نفتی 

اوپک در این ماه به ۱۱۳ دلار و ۸۷ سنت رسیده است.
قیمت نفت ســنگین ایران در ماه می ۹.۲ دلار افزایش داشته و به ۱۱۵ 
دلار و ۴۸ سنت در هر بشکه رسیده اســت. باوجود تحریم های آمریکا 
علیه ایران،  نفت سنگین ایران با قیمتی بالاتر از نفت برنت در بازارهای 
جهانی به فروش می رسد.قیمت نفت برنت در ماه می امسال با افزایش 
۸.۷۶ دلاری بالغ بر ۱۱۳ دلار و ۱۳ سنت شده است. قیمت نفت سبک 

آمریکا نیز با ۸.۰۹ دلار افزایش به ۱۰۹ دلار و ۸۶ سنت رسیده است.
متوسط قیمت نفت ســنگین ایران در ۵ ماهه سال گذشته میادی ۶۱ 
دلار و ۹۴ سنت بود که این رقم در مدت مشابه امسال به ۱۰۲ دلار و ۹۲ 

سنت رسیده است.

یک نماینده مجلس مطرح کرد
چالش ناترازی برق در فصل تابستان

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســامی با اشاره به این که 
انتظار می رود صنایع در مدیریت مصرف برق بــه کمک دولت بیایند، 
تاکید کرد: صنایع وضعیت موجود را درک می کنند و اگر برخی مسائل 

حل شود، همکاری بیشتری خواهند داشت.
علی اصغر خانی، با اشاره به اینکه صنایع در تابستان آتی برای مدیریت 
مصارف خود چــه اقداماتی را باید انجام دهند، بیــان کرد: واقعیت این 
است که ما در فصل گرم سال و در زمان پیک مصرف برای تامین برق با 
مشکل مواجه هستیم و با ناترازی موجود نمی توان برق مورد نیاز کشور 
در همه بخش ها را در این فصل تامین کرد.وی گفت: هر ســاله در فصل 
تابســتان مصرف برق بســیار بالا می رود و اولویت با تامین برق خانگی 
اســت. اگرچه تامین برق منازل مردم باید در اولویت اول باشــد، اما از 

سوی دیگر نباید به صنایع نیز فشار مضاعف وارد شود.
وی ادامه داد: گایه منــدی که اکنون در بحــث مدیریت مصرف برق 
وجود دارد این اســت که در توزیع برق عدم توازن وجــود دارد. مردم و 
صنایع معتقد هســتند که در مراکز اســتان ها میزان مصرف به مراتب 
بالاتر بوده اما در برخی از شهرســتان ها که وســعت آنها بعضا از مراکز 

استان ها نیز بیشتر است، برق کم تری توزیع می شود.
نماینده مردم شــاهرود در مجلس شورای اســامی، تصریح کرد: باید 
این فشار به طور مساوی تقسیم شــود. نباید برخی از صنایع در مراکز 
استان ها بیشترین برق را مصرف کنند، اما صنایعی که در شهرستان ها 

هستند با اعمال محدودیت ها فشار را تحمل کنند.
وی تاکید کرد: صنایع نیز باید وضعیت موجــود را درک و در مدیریت 
مصرف برق به کمک دولت بیایند. فکــر می کنم اگر توزیع عادلانه برق 
را در حوزه صنعت اجرایی کنیم، خود صنعــت نیز در مدیریت مصرف 

همراهی خواهد کرد.

وسیه پالایش نفت خود را به ۲۶۰ میلیون تن  ر
کاهش می دهد

 روســیه قصد دارد میزان پالایش نفت خود را در ســال ۲۰۲۲ کاهش 
دهد؛ پیشتر مســکو از کاهش ۱۷ درصدی تولید خبر داده بود؛ معاون 
نخست وزیر روسیه گفته ممکن است میزان پالایش نفت در این کشور 
به ۲۶۰ میلیون تن کاهش یابد. الشــرق قطر روز جمعه به نقل از معاون 
نخست وزیر روسیه نوشــت که پالایش نفت در این کشور ممکن است 

در سال ۲۰۲۲ به ۲۶۰ میلیون تن کاهش یابد.
»الکساندر نواک« معاون نخست وزیر روســیه پنجشنبه پس از دیدار 
غیرمنتظره ای که با شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان وزیر انرژی عربستان 
در سن پترزبورگ داشت، گفت: روسیه ممکن است پس از سال ۲۰۲۲ 

به همکاری در چارچوب توافق تولید نفت اوپک پاس ادامه دهد.
این دیدار در چنین ســطحی در حالی انجام شــد که روســیه کمتر از 
ســهمیه خود در توافــق اوپک پاس تولیــد می کند، پــس از آن که 
تحریم های غرب منجر به امتناع یا تاخیــر برخی خریداران در دریافت 
بشکه های نفت روسیه شد.بر اساس اسناد اوپک پاس، تولید نفت خام 
روسیه از  ۹.۱۵۹ میلیون بشکه در ماه آوریل به ۹.۲۷۳ میلیون بشکه در 
روز در ماه می افزایش یافته اســت.نواک در ماه ژوئیه با افزایش تقاضای 
نفت روسیه از سوی هند و چین، وعده افزایش تولید را داده بود.کاهش 
میزان پالایش آن هم در زمانی که شــاهد افزایش تولید نفت در روسیه 
هســتیم، در تضاد با آن چیزی اســت که چندی پیش رویترز به نقل از 

وزارت اقتصاد این کشور اعام کرد. 

و نیر

آژانس بین المللی انرژی )IEA( بــا پیش بینی بهبود 
مصرف نفت به ســطح پیــش از شــیوع کووید ۱۹ در 
سال ۲۰۲۳، هشــدار داد قیمتهای بالاتر نفت و تنزل 
پیش بینی های اقتصادی، روی رشــد تقاضا برای نفت 

تاثیر منفی خواهند گذاشت.
آژانــس بین المللی انــرژی در جدیدتریــن گزارش 
ماهانه خود اعام کرد نگرانیهای اقتصادی اســتمرار 
پیدا کرده و این وضعیــت در دورنماهای بدبینانه تری 
که موسســات بین المللی اخیرا از رشد اقتصاد جهانی 
ارائه کرده اند، منعکس شــده است. همچنین، تحکیم 
سیاســتهای پولی بانکهای مرکزی، تاثیر رشد ارزش 
دلار آمریکا و افزایش نرخهــای بهره روی قدرت خرید 

اقتصادهــای نوظهور، به منزله ریســکهای 
نزولی بــرای پیش بینی های این ســازمان 

هستند.
افزایــش قیمت نفت و ســوختها تا حدودی 
تحت تاثیــر تحریمها علیه صــادرات نفت 
روسیه پس از حمله نظامی مسکو به اوکراین 
روی داده و باعث شــده اســت نرخ تورم در 

اقتصادهای توســعه یافته، به بالاترین حد ۴۰ ســال 
گذشته صعود کند.

آژانس بین المللی انرژی انتظــار دارد عرضه و تقاضا به 
زودی متوازن شــود و اعام کرد پس از هفت سه ماهه 
متوالی برداشــت ســنگین از ذخایر نفت، کندی رشد 

تقاضا و رشد عرضه نفت جهان تا پایان سال، 
به متعادل کردن بازارهای نفت جهان کمک 

خواهد کرد. 
با این حال تشــدید تحریمها علیه روســیه، 
احیای قوی تر تقاضای چین برای ســوخت، 
اختال تولید در لیبی و ظرفیت مازاد تولید 
محدود اعضای اوپک پاس، ممکن اســت 

توازن عرضه و تقاضا را برهم بزند.
طبق پیش بینی آژانــس بین المللی انرژی، تقاضا برای 
نفت در ســال ۲۰۲۳ بیش از دو درصد رشــد کرده و 
به رکــورد ۱۰۱.۶ میلیون بشــکه در روز می رســد. 
اقتصادهای توســعه یافته عضو ســازمان توســعه و 

همکاری اقتصادی، در عمده رشــد تقاضــا برای نفت 
در ســال ۲۰۲۲ ســهیم هســتند اما چین با خروج از 
قرنطینه های کووید، پرچمدار رشــد تقاضا در ســال 
۲۰۲۳ خواهد بود. قرنطینه های اخیر کووید ۱۹ چین، 
این کشور را در مسیر نخســتین کاهش سالانه تقاضا 

برای نفت در قرن جاری قرار داده است.
بر اســاس گزارش رویترز، آژانــس بین المللی انرژی 
پیــش بینی کــرد تولیــد اوپــک پاس با تســهیل 
محدودیتهای عرضه، امسال ۲.۶ میلیون بشکه در روز 
رشد می کند اما ممکن است در سال ۲۰۲۳ با اجرایی 
شدن کامل همه تحریمها علیه روسیه، به میزان ۵۲۰ 

هزار بشکه در روز کاهش پیدا کند.

رجبی مشــهدی گفــت: اگــر صنایــع و واحد های 
تولیدکننده بــرق، مازاد تولید برق داشــته باشــند 

می توانند آن را در اختیار وزارت نیرو قرار دهند.
 مصطفی رجبی مشــهدی گفت:  صنایع می توانند در 
زمان پیک مصرف، برق مازاد تولیدی خود را کیلوواتی 

۵۸۰ تومان به وزارت نیرو  بفروشند.
به گفته ســخنگوی صنعت برق هم اکنون بیش از ۳۰ 

واحد صنعتی  در کشــور وجود دارند کــه می توانند با 
نیروگاه های اختصاصی خود حدود ۲۰۰۰ مگاوات برق 
تولید کنند و الباقی توسط دستگاه های اجرایی تولید 
می شــود.او می گوید: وزارت نیرو قصد دارد، بخشی از 
نیاز برق ۴۴۰ واحــد صنعتی انرژی بر در کشــور را با 
ســاخت نیروگاه ۱۱۰ هزارمگاواتی تامین کند. بورس 
انرژی هم راهکار مناســبی برای عرضه برق و شــفاف 

شــدن نرخ اســت .وزارت نیرو  در ۷۵ روز ابتدای سال 
توانســته ۱۰ درصد انرژی بیشــتر، به صنایع به ویژه 
بخش فــولاد تخصیص دهــد تا در این مــدت صنایع 
فولادی با ذخیره ســازی تولیدات و مواد اولیه در زمان 

قطعی برق تولیدات خود را متوقف نکنند.
همچنین به فولادسازان اباغ شده، یک ماه تعطیات 
تابســتانی خود را برای تعمیرات و اورهال صنایع خود 

به گونه ای برنامه ریزی کنند که همزمان با اوج مصرف 
برق خانگی باشــد. صنایع مســتقر در شــهرک های 
صنعتی فقط یــک روز در هفته از ســاعت ۱۱ صبح تا 
۲۳ شب قطعی برق خواهند داشت و واحد های تولیدی 
در این مدت تعطیل خواهند بــود و بجای این یک روز 
تعطیلــی می تواننــد در روز جمعه فعالیــت تولیدی 

داشته باشند و حتی در شیفت شب کار کنند.

نفت

برق

خریدار  وزیر نیرو با تشــریح برنامه های 
مدیریــت مصــرف بــرای ادارات از جمله 
تغییر ســاعات کاری، از تحقق ۷۰ درصدی 
هدف گــذاری انجام شــده در صرفه جویی 

مصرف برق خبر داد.
 به نقل از وزارت نیــرو، علی اکبر محرابیان 
با حضور در یک برنامه تلویزیونی با اشــاره 
به آخرین وضعیت برق کشــور اظهار کرد: 
در اواخر اولین ماه گرم ســال، امروز مصرف 
۶۲ هزار مگاوات ثبت شد که نسبت به سال 
گذشــته ۱۵۰۰ مگاوات افزایش مصرف را 

نشان می دهد.
وی با اشاره به اعمال برنامه مدیریت مصرف 
و تغییر ساعات کاری ادارات دولتی، افزود: 
هدف گذاری شــده تا در طرح تغییر ساعات 
اداری، ۱۰۰۰ تــا ۱۲۰۰ مگاوات شــاهد 
کاهش مصرف برق در کل کشــور باشــیم 
که این میزان صرفه جویی به بخش خانگی 
اختصاص می یابد و تاکنــون بیش از ۷۰۰ 
مگاوات صرفه جویی در مصرف را داشته ایم 
و حــدود ۷۰ درصد هدف در طــرح تغییر 

ساعات اداری محقق شده است.
وزیر نیرو با تشــریح طرح تغییر ســاعات 
کاری ادارات، خاطرنشان کرد: در این طرح 
باید درجه حــرارت ســرمایش در ادارات 
بالای ۲۵ درجه تعیین شــود و قبل از پایان 
ساعات کار نیز دســتگاه های سرمایشی را 

خاموش کنند.
وی ادامه داد: بانک ها در ســال های گذشته 
این موضوع را رعایت نمی کردند، اما با اعام 
بانک مرکزی این موضوع رعایت شــده و در 

برخی از نهادها شاهد صرفه جویی بوده ایم.
وزیر نیرو با بیان اینکه دســتگاه هایی که از 
این طرح تخطی می کنند شناســایی و برق 
آن ها قطع می شود، یادآور شد: از سه شنبه 
هفته آینده هــم نام این دســتگاه ها اعام 
عمومی خواهد شد. در اجرای این طرح که 
از شنبه آغاز شــده حدود ۶۰ درصد ادارات 
رعایت کردند و امروز این رقم به ۷۰ درصد 

رسیده اســت.وی با بیان اینکه بنای وزارت 
نیرو بر این است که در هیچ یک از بخش های 
خانگی، تجــاری و غیره خاموشــی اعمال 
نشــود، گفت: برای هر یــک از بخش های 
مختلــف، برنامه مدیریت مصــرف تدوین 
شده و اگر این برنامه مدیریت برق به خوبی 

اجرا شود، کار به خاموشی نمی رسد.
محرابیان با اشاره به خاموشی های مکرر در 
سال گذشته، گفت: در ســال های گذشته 
چندین بار در روز به میزان دو ســاعت برق 
قطع می شــد، در حالی که در شرایط امروز 
جامعه همه وســایل عمدتا وابسته به برق 

هستند.
وی با اشــاره به ناتــرازی حــدود ۱۵ هزار 
مگاواتی ســال گذشــته، عنوان کرد: اگر 
شــرایط طبق منوال ســال گذشته پیش 
می رفــت امروز حــدود ۲۰ هــزار مگاوات 
یعنی بیش از یک چهارم کل مصرف کشور 
ناترازی داشــیم، اما امروز با اقدامات شبانه 

روزی که از زمان تحویل دولت ســیزدهم 
انجام شــده، در اواخر خردادماه با همکاری 
مردم، تاکنون صنعت برق خاموشی اعمال 

نکرده است.
به گفتــه وزیر نیــرو، امیدواریــم همزمان 
با افزایش دمــا، همکاری مــردم در زمینه 

مدیریت مصرف نیز توسعه پیدا کند.
محرابیان با اشــاره به طرح های تشــویقی 
مشترکان نیز یادآور شــد: قرار بر این است 
که هر مشترکی در مصرف برق صرفه جویی 

کند، پنج برابر قیمت انرژی پاداش بگیرد.

 ۵80 هزار مشترک صنعتی برق هیچ 
محدودیتی ندارند

وزیر نیرو با اشاره به آمار مشترکان صنعتی 
کشــور گفت: با توجه به برنامه ریزی انجام 
شده بر اســاس آمار وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت از ۶۳۰ هزار مشــترک صنعتی 
در کشور، ۵۸۰ هزار مشــترک بدون هیچ 

محدودیــت و برنامه مدیریــت مصرفی از 
انرژی کامل در اوج بار سال ۱۴۰۱ استفاده 
می کنند و امیدواریم بدون مشکل برق این 

بخش را تامین کنیم.
محرابیان با اشــاره به برنامه ســایر صنایع 
برای مدیریت مصرف بــرق گفت: برق ۴۹ 
هزار ۵۵۸ مشترک صنعتی هر روز هفته از 
ســاعت ۱۱ صبح لغایت ۲۰ قطع می شد اما 
در سال جاری این محدودیت به ۱۲ ساعت 
در هفته طی یک روز از ساعت ۱۱ لغایت ۲۳ 

اعمال می شود.
وی افــزود: از ســوی دیگر شــرایط برای 
۴۴۲ مشــترک بزرگ صنعتی نیز به نحوی 
برنامه ریزی شــده کــه میزان نیــاز برق 
هرصنعت با توجه بــه جنبه های متفاوت از 
جمله مدیریت بازار به نحــوی رقم بخورد 
کــه در ۳ ماه محدودیــت تنها یــک ماه با 
مدیریت مصرف برق سروکار داشته باشند 
و طی دوماه دیگر به طور کامل تامین انرژی 

شــوند.محرابیان با اشــاره به شاخص کل 
بورس گفت: شــاخص کل بورس به عنوان 
یک نمونه از فضای اقتصادی کشور نیز طی 
فعالیت پس از شروع فصل گرم از ۱۵ خرداد 
از میزان یک میلیون و ۵۱۴ هزار و ۳۳۱ در 
تاریخ ۱۶ خرداد ماه با افزایش ۳.۹ درصدی 
به یک میلیــون و ۵۷۴ هزار و ۶۵ رســیده 

است.
وی ادامه داد: گروه ســیمان به عنوان یکی 
از صنایع حاضر در طــرح مدیریت مصرف 
به واســطه مدیریت انرژی طــی روزهای 
گذشته شرایط مناســبی را طی کرده و به 
طور مستمر صعودی بوده است. بر این مبنا 
شاخص گروه سیمان در بورس رشد ۱۰.۷ 

درصدی را تجربه کرده است.
محرابیــان گفت: مســئله تاثیــر مدیریت 
مصرف برق بر ســایر صنایع بزرگ از جمله 
فولاد نیز مشخص است، برای مثال شاخص 
نماد ذوب متعلق به ذوب آهن اصفهان طی 
۸ روز اعمال مدیریت مصرف برق از ۲۵۹۶ 
به ۲۷۴۷ رســیده و ۵.۸ درصد رشد کرده 
است.این مقام مسئول با اشاره به جلسات با 
صنایع و بخش خصوصی گفت: در طول این 
هفته جلســات متعددی از جمله با صنعت 
فولاد و صنعت سیمان داشــتیم که زمینه  
افزایش هماهنگی میان صنعت برق و سایر 

صنایع را به دنبال داشت.
وی افزود: صنعت در ۹ ماه گذشــته رشــد 
مصرف ۱۰ درصدی را تجربــه کرده که به 
معنای افزایــش تولید و افزایش اشــتغال 

است.
محرابیان یکی از افتخــارات صنعت برق را 
گستردگی شبکه این بخش خواند و گفت: 
شبکه بزرگ برق دائماً در حال تهدید است، 
برای مثال پدیده های طبیعی یا مشــکات 
فنی می تواند زمینه قطعی محدود را فراهم 
کند، اما در حال حاضــر به رغم مصرف ۶۲ 
هزار مگاواتی، از شبکه برق پایدار برخوردار 

هستیم.

آژانس بین المللی انرژی:موانع اقتصادی سد راه تقاضا برای نفت می شود

و مازاد برق تولیدی صنایع را می خرد وزارت نیر

 قرارداد قطر با توتال نگران کننده است؟

ایران تا ۱۰ سال آینده هم صادرکننده عمده گاز نمی شود
خریدار  یک کارشــناس حــوزه انرژی 
گفت: ایران تا ۱۰ ســال آینده نمی تواند به 
صادرکننده عمده تبدیل شود، چون هرچه 
تولیــد می کند در داخل مصــرف می کند، 
قانون بهینه ســازی مصرف تاکنــون اجرا 

نشده و هنوز سیاست کان انرژی نداریم.
محمود خاقانی، درباره قــرارداد گازی قطر 
با توتــال و تکــرار نگرانی هــای قبلی بابت 
درز اطاعــات میادین گازی ایــران اظهار 
داشــت: دنیا دنیایی نیست که منتظر باشد 
تا ما تصمیــم بگیریم چه برنامــه ای برای 
اقتصادمان داشته باشــیم، لحظه به لحظه 

همه چیز تغییر می کند. 
در قــرارداد اخیر توتــال و قطــر باید این 
واقعیت را یادآوری کنیم که ایران هم زمانی 
توانســت از خود یک چهره صلح دوست و 
طالب آرامش نشــان دهد، مذاکرات برجام 
را باتوجــه به سیاســت نرمــش قهرمانانه 
دنبال و به ثمر رســاند، بافاصله پس از آن 
مقامات و شــرکت های بــزرگ نفتی دنیا 
از جمله فرانسه به طور رســمی وارد ایران 
شــدند و وزارت نفت مطالعــه انجام داده و 
قرارداد جدید برای جذب سرمایه گذاری و 

همکاری فناوری نوین در بخش بالادســت 
یعنی اکتشاف و تولید نفت، آماده و با توتال 
و چینی ها قراردادی برای توســعه فاز ۱۱ 

منعقد کرد.
وی افــزود: قــرارداد فــاز ۱۱ بــه لحاظ 
پیچیدگی و هم به لحاظ اســتقرار سکوی 
تقویت فشــار اهمیت ویژه ای داشــت. اما 
در هر حــال برجام به موفقیت نرســید، در 
اردیبهشــت ۹۷ ترامپ از برجام خارج شد 
و متعاقبا توتال هــم از فاز ۱۱ پارس جنوبی 
رفت و بــه این ترتیب ۸۰ درصــد پروژه فاز 
۱۱ به چینی ها واگذار شــد اما این کشــور 
هم تحریــم امریکا را رعایت کــرده، پا جلو 
نگذاشتند و این وضعیت تاکنون ادامه پیدا 

کرده است. 
این کارشــناس بین الملل حوزه انرژی در 
ادامه گفت: در هر حال امکان به ســرانجام 
رســیدن برجام فراهم نشــد، تحریم ادامه 
پیدا کرد، سخت تر هم شــد. از همین روی 
جذب ســرمایه بویژه در صنعت نفت ایران 
آینده روشــنی ندارد واکنون نیز قطعنامه  
جدید شورای حکام را شاهدیم، کشورهای 
اروپایی به ایــن نتیجه رســیدند که نباید 

منتظر توافق با ایران باشــند و برای تامین 
امنیت انرژی با توجه به چالشی که با روسیه 
دارند باید حرکت و برنامه ریزی جدیدی را 
در نظر بگیرند، بنابراین در این شــرایط که 
ما همچنان تحریم هســتیم، قرارداد قطر با 
توتال تاثیر چندانی در صنعــت نفت و گاز 

ما ندارد. 
وی تاکید کــرد: در هر حــال اینکه در قرن 
بیســت و یک بگوییم یک شرکت اطاعات 
مخازن ما را به بیــرون درز می دهد محلی از 
اعراب ندارد. امروز کشــورها خود اطاعات 
محــل قــرارداد را در اختیار شــرکت قرار 
می دهند کمااینکه در برنامه های اکتشافی 

به همین شکل است.
خاقانی یــادآور شــد: تردیدی نیســت با 
تکنولــوژی جدید دیگران بــه منابع ما هم 
دســتبرد می زننــد و نمی توانیــم بگوییم 
توتال اطاعات مخزن ما را افشــا می کند، 
همانگونه کــه نمی گوییم چون چین با قطر 
برنامه توسعه ای اجرا می کند، اطاعات ما را 

افشا می کند.
 کشــورها بر اســاس منافع ملی خود رفقا 
و شرکایشــان را انتخــاب می کننــد همه 

کشورها منافع ملی و امنیت تامین انرژی را 
در نظر می گیرند و در جایی سرمایه گذاری 

می کنند که ثبات داشته باشد. 
وی با اشــاره به برنامه توسعه ای قطر و تاثیر 
آن بر بازارهای آتی ایران اظهار داشــت: ما 
بازار گازی نداریم که نگران از دســت رفتن 
آن باشــیم حتی گاز را وارد هــم می کنیم، 
در فصل هایی از ســال هم به دلیل مصرف 

بالای داخلی گاز کــم می آوریم و صادرات 
به همســایگان را قطع می کنیم و مجبوریم 
جریمه هــم بپردازیم. بعبــارت دیگر ایران 
تا ۱۰ ســال آینده نمی تواند به صادرکننده 
عمــده تبدیل شــود، چون هرچــه تولید 
می کنــد در داخل مصــرف می کند، قانون 
بهینه ســازی مصرف تاکنون اجرا نشــده و 

هنوز سیاست کان انرژی نداریم.



سرپرست دفتر امور توانمندسازی معلولان سازمان بهزیستی خبرداد
ورود ۱۰۰ راهنمای کارآفرین معلول برای هدایت 

شغلی افراد دارای معلولیت
 سرپرست دفتر امور توانمندسازی معلولان سازمان بهزیستی، یکی از 
راهکارهای موجود در مسیرهای شــغلی معلولان را کارآفرینی عنوان 
کرد و گفت: دنبال این هســتیم که ۱۰۰ راهنما از بین کارآفرین های 
موفق معلول انتخاب کنیم کــه بتوانند راهجویــان دارای معلولیت را 
در کارآفرینی راهنمایی و هدایت کنند.محســن ایروانــی افزود: این 
راهنمایان کارآفرین تجارب شــخصی خود را به افراد دارای معلولیت 
منتقل می کنند و مشاوره می دهند تا از آزمون وخطا کردن معلولین در 

مشاغلی که عاقه مند هستند، جلوگیری شود.
وی با بیان اینکه افراد دارای معلولیت که توانمندی آنها بیشــتر شده، 
می توانند کارآفرین شــوند، ادامــه داد: بعد از اینکه فــردی را آموزش 
دادیم، اشــتغال حمایت شــده برای او ایجاد کردیم و بعد او رشد کرد و 
توانمند شد، خوداشتغالی را انتخاب کرد و به توانمندی بالاتری رسید، 

این فرد، آماده ورود به عرصه کارآفرینی است.
وی با بیان اینکه مــدرک آکادمیــک در اشــتغال زایی کمک کننده 
است، افزود: افراد دارای معلولیت تشویق می شــوند که در رشته های 
کســب وکار و کارآفرینی تحصیل کنند. مدرک آکادمیک به آنها کمک 

می کند که بتوانند اشتغال موفق تری داشته باشند.
ایروانــی اضافه کــرد: با همــکاری دبیرخانه اشــتغال بنــا داریم که 
رویدادهایــی را برگزار کنیم کــه کمک می کند به بحــث کارآفرینی 
و همچنیــن همایش هایی را در زمینــه تجلیل از کارآفرینــان برتر یا 

کارآفرینانی که افراد معلول را جذب می کنند، داشته باشیم.

تدوین شیوه نامه زنجیره اشتغال معلولان
سرپرست دفتر امور توانمندســازی معلولان سازمان بهزیستی کشور 
با تاکیــد بر اهمیت توســعه مفهــوم روان شناســی کار و موفقیت در 
اشــتغال زایی معلولان گفت: بســیاری از افراد دارای معلولیت جرات 
ورود به بازار کار ندارند و درگیر باورهای محدودکننده ای هستند که از 
محدودیت های جسمی و روانی آنها خیلی شدیدتر است و تا زمانی که 

این باورها برطرف نشود، وارد بازار کار نخواهد شد.
ایروانی افزود: برای اینکه بســته جامع خدمات را عملیاتی کنیم در گام 
اول می خواهیم وضع موجود خود را بشناســیم. در نتیجه آمدیم بانک 
محصولات را پایه ریزی کردیم تا ببینیم افــراد دارای معلولیت در حال 
حاضر چه محصولاتی را تولید می کنند و در هر ماه چه میزان می توانند 

تولید داشته باشند.

وی با اشاره به تدوین  شــیوه نامه ای در زمینه اشتغال و زنجیره اشتغال 
گفت: این شیوه نامه شــامل چرخه تأمین، تولید، توزیع و فروش است 
و این موارد را احصا کردیم تــا افراد، محصولات تولیــدی را بتوانند از 
طریق بازارهای مختلف به فروش برســانند. به این منظور برنامه های 
عملیاتی و اســتانی در نظر گرفته شده، کمیته مشــترکی با دبیرخانه 
اشتغال سازمان که جلســات هفتگی دارد، تشکیل شده تا در این راستا 

ما بتوانیم قدم های مؤثری برداریم.

برگزاری  اردوهای کارآفرینی برای معلولان
سرپرست دفتر امور توانمندســازی معلولان سازمان بهزیستی کشور 
گفت: مقرر است برای نخستین بار برای سیاست گذاری در حیطه های 
مختلف اشتغال معلولین از جمله نابینایان، ناشنوایان، معلولان جسمی 
حرکتی و دیگر افــراد دارای معلولیــت، بتوانیم با حضــور انجمن ها، 
نخبگان و ســایر صاحب نظران معلولیت، تمام سیاســت های شــغلی 
خود را بازنگری کنیم و جلسات هم اندیشی گذاشته شود تا در رده های 
مختلف بتوانیم فرصت های شــغلی جدید و طرح هایی را که می تواند از 

اشتغال حمایت شده در منزل حمایت کند، شناسایی کنیم.
ایروانی افزود: می خواهیم از ظرفیت های سازمان فنی و حرفه ای برای 
آموزش ها و دریافت مدارک فنــی و حرفه ای اســتفاده کنیم. یکی از 
برنامه های ما برگزاری اردوهای کارآفرینی اســت که بتوانیم ۵۶ نفر از 
افراد دارای معلولیت که برای خوداشتغالی آماده شده اند را به بازدید از 
مراکز کارگاهی، حرفه ای و تولیدی ببریــم و آنان بتوانند با کارآفرینان 

موفق مصاحبه کنند و تجارب آنها را دریافت کنند.
وی ادامه داد: همچنیــن تفاهم نامه هایی با شــرکای کاری مختلف از 
جمله بنیــاد برکت، صنــدوق کارآفرینی امید و کانون های مشــاوره 
کارآفرینــی منعقــد و ارتباطاتی برقرار شــده که از تجــارب آنها و از 
فرصت هایی که آنهــا تأمیــن می کنند، اســتفاده کنیم تــا بتوانیم 
انجمن هــای معلولیــن را در حــوزه اشــتغال فعال کنیــم و خیرین 
توانمندسازی را به سمت تشکیل کانون های خیرین توانمندسازی در 

حیطه اشتغال سوق دهیم.

تربیت تسهیلگران شغلی و برنامه ۵ساله برای استقلال معلولان
سرپرســت دفتر امور توانمندســازی معلولان ســازمان بهزیســتی 
کشور گفت:  در تاش است کارهای پژوهشــی در زمینه اشتغال زایی 
صورت بگیرد و از طریق مطالعات تطبیقــی بتوانیم تجارب و الگوهای 
موفق کشــورهای دیگر را احصا کنیم.ایروانی با بیــان اینکه در زمینه 
فروش برنامه های زیادی داریــم، افزود: از جمله ایــن برنامه ها، ایجاد 
بازارهای فروش به صورت نمایشــگاه های دائمــی و موقت و همچنین 
حرکت به سمت پلت فرم ها اســت که در این زمینه دبیرخانه اشتغال 
هماهنگی هایی را صورت داده است. ما نیز در راستای اقدامات دبیرخانه 
اشتغال ســازمان، می خواهیم از این پلت فرم ها و استارتاپ ها استفاده 

کنیم تا بتوانیم محصولات افراد دارای معلولیت را به فروش برسانیم.
وی با منفعل خواندن فراینــد موجود محصولات تولیــدی معلولان، 
گفت: در این فرایند متقاضیان فروش محصولات تسهیاتی را دریافت 
می کنند امــا در فرایند مطلــوب، حلقه مفقوده ای که باعث می شــد 

اشتغال ها به پایداری نرسد، باتربیت تسهیلگران شغلی برطرف شد.
ایروانی خاطرنشان کرد: اگر این اقداماتی صورت گرفته به عنوان بسته 
جامع، تأمین منابع بــرای آن صورت بگیرد ما طی یک برنامه ۵ســاله 
می توانیم عده زیادی از افراد دارای معلولیت را از چرخه حمایتی خارج 

کنیم و به استقال مالی برسانیم.

مدیرکل دفتر سلامت جمعیت وزارت بهداشت مطرح کرد

سلامت مردان ایـرانی در خطر

جامعه
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خریدار  مدیرکل دفتر سامت جمعیت، 
خانواده و مدارس وزارت بهداشــت گفت: 
عمده ترین عوامل خطر سامتی در مردان 
ایرانی، ابتا به بیماری های غیرواگیر، سبک 

زندگی و تغذیه است.
 محمدرضا صائینی اظهار داشت: یافته های 
به دست آمده از یک مطالعه کیفی در ایران 
نشان می دهد که درگیری مردان با مسائل 
خانوادگی و دغدغه های اقتصادی عقیده به 
قدرت مردانگــی و ناآگاهی از جمله عواملی 
هستند که باعث می شــوند مردان کمتر به 
ســامتی خود اهمیت بدهند و از خدمات 

سامتی کمتر استفاده کنند.
وی افــزود: این یافته ها نشــان می دهدکه 
مردان نســبت به زنان در ســبک زندگی 
خود روش هــای نادرســت تری دارند، به 
بیماری های خود کمتــر اهمیت می دهند، 
اغلــب عائــم هشــداردهنده را نادیــده 
می گیرند و دیرتر بــه مراکز درمانی مراجعه 

می کنند.
به اعتقــاد صائینی، برخــورداری مردان از 
توانایی جســمی بیشــتر باعث می شود که 
میزان ناتوانی مردان کمتــر از زنان برآورد 
شود. اما متأســفانه میزان مرگ و میر در هر 
گروه ســنی از مردان، در مقایسه با زنان، به 

مراتب بالاتر است.
مدیر کل دفتر ســامت جمعیت، خانواده 
و مدارس وزارت بهداشــت افزود: بر اساس 
آخرین اطاعات منتشر شــده در گزارش 
سیمای مرگ در کشــور در سال ۹۶ الی ۹۸ 
میزان مــرگ مردان در تمامــی گروه های 
ســنی در ۱۰۰ هزار نفر جمعیت بیشــتر از 
زنان اســت که در بعضی از گروه های سنی 
این تفاوت قابل توجه اســت که از ۱۸ تا ۲۹ 
ســال، ۱۴۲ مرد و ۴۸ زن، از ۳۰ تا ۵۹ سال 
۲۸۲ مرد و ۱۴۴ زن، بالای ۶۰ سال ۳۵۰۶ 

مرد و ۲۸۵۲ زن بوده است.
وی با بیان اینکه در ســال ۱۳۹۷ از میزان 
کل مرگ هــا ۵۷ درصد متعلق بــه مردان 
و ۴۳ درصــد متعلــق به زنان بوده اســت، 
گفــت: اطاعــات اداره بیماری هــای غیر 
واگیر وزارت بهداشــت نشــان می دهد که 
در همه گیــری بیماری کوویــد ۱۹ میزان 
بســتری در ۲ جنس با اختاف بسیار اندک 
برابر ولی ۵۵ درصد فوت شدگان از بیماری 

مرد و ۴۵ درصد زن بوده اند. 
صائینی برگزاری هفته ســامت مردان را 
زمان مناسبی برای حســاس سازی مردان 
به ســامت خود، آموزش عمــوم مردم در 
جهــت بهبود وضعیت ســامت پســران 

و مــردان جامعــه، ترغیب بــرای مراجعه 
زودهنگام به پزشک، تشــخیص و شروع به 
موقع درمــان بیماری های شــایع مردان، 
جلب نظر سیاســتگذاران و تصمیم سازان 
حوزه ســامت به اهمیت موضوع و افزایش 
آگاهی، نگرش و عملکرد مردان در خصوص 

سامت عنوان کرد.
مدیر کل دفتر سامت جمعیت، خانواده 
و مــدارس وزارت بهداشــت در ادامه به 
تعریف مرد سالم پرداخت و تصریح کرد: 
مرد ســالم مردی اســت که به اندازه ای 
توانمند شــده اســت که می تواند از حد 
بهینه ای از رفاه جســمانی، رفــاه روانی 
و رفــاه اجتماعی برخــوردار بــوده و از 
سامت خود به عنوان منبعی جهت بهره 
بــرداری از زندگی روزانه خود اســتفاده 
کند در نتیجه می تــوان گفت که موضوع 
ســامت مردان تنها پیامد عملکردهای 
بیولوژیکــی، فیزیولوژیکــی و ژنتیکی 
بدن انســان نبوده و تحــت تأثیر عوامل 
اجتماعی، فرهنگــی و محیطی فراوانی 

نیز قرار می گیرد.

سلامت مردان، بحران خاموش
وی ادامه داد: منظور از سامت مردان صرفاً 
تمرکز بــر روی بیماری های ویــژه مردان 
نیســت، چرا که طبــق آمــار بیماری های 
مردانه تنها بخش کوچکــی از نرخ مرگ و 
میرهای مردان را به خود اختصاص می دهد، 
به همین دلایل در ســال های اخیر مسئله 

سامت مردان به عنوان یک بحران خاموش 
در تمام دنیا مطرح و به دلیل اهمیت آن در 
حوزه های مختلف تحقیقات علوم پزشکی، 
سیاست گذاری ســامت و تدوین و اجرای 
مداخــات مرتبــط در قالــب برنامه های 
بهداشتی و پیشــگیری به یکی از مهمترین 
اولویت های عرصه سامت در سراسر جهان 

تبدیل شده است.
صائینــی، هــدف از برگــزاری برنامه های 
ارتقای ســامت مردان را توجه به مدارس 
جهت به چالش کشیدن کلیشه های مربوط 
به مردانگی از طریــق برنامه های هدفمند، 
ارتقای ســامت و رفاه مردان در محل کار و 
هدف قرار دادن خدمات بهداشتی و ارتقای 

سامت مردان عنوان کرد.

شایع ترین علل مرگ مردان در ایران 
و جهان

وی با اشاره به شایع ترین علت مرگ مردان 
در ایران و جهان، یادآور شد: در سال ۲۰۱۹، 
بیماری هــای قلبی و عروقی، ســرطان ها، 
بیماری هــای مزمن ریــوی، بیماری های 
عفونی ریه، ســل و بیماری های گوارشی از 
علت های اصلی مرگ مردان در جهان بوده 
است و در ایران بر اساس مطالعات ملی انجام 
شده بیماری های قلبی و عروقی، سرطان ها 
و سوانح و حوادث بیشترین دلایل مرگ در 

مردان هستند.
مدیر کل دفتر ســامت جمعیت، خانواده و 
مدارس وزارت بهداشــت، با اشاره به عوامل 

خطر سامتی در مردان ایرانی، عمده ترین 
آن را ابتاء به بیماری های غیر واگیر، سبک 
زندگی و تغذیه برشمرد و اذعان کرد: چاقی 
و اضافه وزن )شــاخص تــوده بدنی≤ ۲۵( 
افزایش فشــار خون، افزایــش قند خون، 
تغذیه نامناســب، فعالیت فیزیکی ناکافی 
و اختالات چربــی خــون از عوامل خطر 
بیماری های غیر واگیــر در مردان گزارش 
شده اند. با افزایش ســن میزان شیوع فشار 
خون بالا در بین مردان روند افزایشــی قابل 

مشاهده ای دارد.
صائینی افــزود: مرگ ناشــی از حوادث در 
مردان بسیار بیشتر از زنان است؛ همچنین، 
موارد مرگ و میر حوادث ترافیکی در مردان 
بیشــتر بوده و در میان راننــدگان جوان، 
مردان جوان زیر ۲۵ ســال تقریبــاً ۳ برابر 
بیش از زنان همین گروه ســنی، در معرض 
خطر فوت به دنبال رخداد تصادف رانندگی 

هستند.
وی ادامــه داد: حــدود ۴۷ درصــد مردان 
فعالیــت فیزیکــی ناکافی دارند و شــیوع 
فعالیــت فیزیکــی ناکافی در بیــن مردان 
ساکن در مناطق شــهری ۲۰ درصد بیشتر 

از مناطق روستایی است.
مدیر کل دفتر ســامت جمعیت، خانواده 
و مدارس وزارت بهداشــت با بیــان اینکه 
متخصصان ســامت و پزشــکان به خاطر 
مســئولیت های فراوان مردان در قبال خود 
و خانــواده، آن ها را به تــاش جهت حفظ 
ســامتی شــأن در تمامی مراحل و سنین 

تشــویق می کنند، گفت: این موضوع بعد از 
سن ۵۰ سالگی به ویژه در زمینه پیشگیری، 
شناخت سریع و کنترل بیماری های مزمن 

از اهمیت خاصی برخوردار است.
وی در ادامــه ارائــه خدماتــی نظیر خطر 
سنجی، غربالگری و شناســایی زود هنگام 
بیماری هــا در تمــام گروه های ســنی از 
نوزادی تا سالمندی در مراکز خدمات جامع 
سامت شهری و روستایی به شکل رایگان، 
آموزش، مشاوره و اطاع رسانی در خصوص 
سامت عمومی، شیوه زندگی سالم و ارتقا 
شیوه زندگی براســاس بسته های خدمتی 
گروه های ســنی، امکان همکاری با مراکز 
خدمات جامع ســامت به عنوان ســفیر و 
رابط ســامت و نظارت مداوم برکارگاه ها 
و کارخانجــات و ارزیابی میزان ســامت 
کارکنان و محیــط کار را از جمله خدمات 
قابل ارائه به مردان در نظام بهداشت کشور 

برشمرد.
صائینی برگزاری هفته ســامت از ســال 
۱۳۸۴ بــا موضوعــات متنــوع در حــوزه 
سامت مردان برحســب مسائل بهداشتی 
روز جامعــه، همکاری در برگــزاری و ارائه 
ســخنرانی با رویکــرد عمــوم جامعه در ۶ 
کنگره سالانه سامت مردان ایران و تدوین 
سند ملی ســامت مردان ایران را اقدامات 
ویــژه دفتر ســامت خانــواده، جمعیت و 
مدارس معاونت بهداشت در زمینه سامت 

مردان عنوان کرد.

سند ملی سلامت مردان در انتظار 
تصویب نهایی

وی درباره تدوین سند ملی سامت مردان 
گفت: این ســند با ۴ هــدف دارای ۸ پروژه 
کان و بیــش از ۵۰ برنامه می باشــد که در 
کمیســیون دائمی شــورای عالی امنیت 

غذایی در انتظار تصویب نهایی است.
مدیر کل دفتر ســامت جمعیت، خانواده 
و مدارس وزارت بهداشــت، با اشــاره به 
تدوین بســته خدمات پایه سامت مردان 
با همکاری مرکز تحقیقات سامت مردان 
و بهداشــت باروری دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشــتی و با حمایت دفتر سازمان 
بهداشــت جهانی در ایــران گفت: مرحله 
اول تدوین این بســته در سال ۲۰۲۱ که با 
عنوان شناسایی شــایع ترین بیماری های 
مردانه و عوامل خطر آن به پایان رســیده 
و مرحله دوم و نهایــی آن تدوین محتوای 
بســته خواهد بود در حال عقــد قرارداد 

است.

 شورای جهانی سفر و گردشگری از رشد ۴۰ درصدی 
صنعت گردشــگری ایــران در ســال ۲۰۲۱ خبر داد 
و اعام کرد گردشــگران خارجی ۲.۵ میلیارد دلار در 

ایران طی این سال هزینه کردند.
 World Travel & شورای جهانی سفر و گردشگری 
Tourism Council از رشــد ۲۱.۷ درصدی صنعت 
گردشگری جهان در ســال ۲۰۲۱ خبر داده است. در 
ســال ۲۰۲۰ و در اثر محدودیت هــای کرونایی، این 
صنعت با رشــد منفی ۵۰.۴ درصدی مواجه شده بود 
و ۴۹۰۰ میلیارد دلار از ارزش این صنعت کاسته شده 
بود. اما در ســال ۲۰۲۱ و با کاهــش محدودیت های 
کرونایــی، ۱۰۰۰ میلیارد دلار از طریق گردشــگری 

عاید اقتصادهای جهان شده است.
بر اســاس این گزارش، در ایــران نیز بــا رنگ باختن 
کرونــا شــاهد احیای صنعت گردشــگری در ســال 
۲۰۲۱ بوده ایم. در حالی که طی ســال ۲۰۲۰ صنعت 
گردشــگری ایران با رشــد منفی ۴۵ درصدی مواجه 

شــده بود و ارزش آن به ۱۴۴ هــزار میلیارد 
تومان کاهش یافته بود در ســال ۲۰۲۱ این 
صنعت در ایران رشــد مثبت ۴۰ درصدی را 
تجربه کــرد و ارزش آن به ۲۰۲ هزار میلیارد 

تومان افزایش یافت.
سهم گردشگری از کل اقتصاد ایران در سال 
۲۰۲۰ بالغ بر ۳.۱ درصد بوده که این رقم در 
سال ۲۰۲۱ به ۴.۱ درصد افزایش یافته است.

بر اســاس این گزارش، بــا رونق گردشــگری، میزان 
اشتغالزایی این صنعت در ایران نیز افزایش یافته است. 
در سال ۲۰۲۰، ۱.۲ میلیون نفر در صنعت گردشگری 
ایران فعال بودند اما در ســال ۲۰۲۱ این رقم با رشــد 
۷۰۰ هزار نفری معادل ۷.۶ درصــد به ۱.۹ میلیون نفر 
افزایش یافته اســت. در ســال پیش از آن ۳۴ درصد از 
اشــتغال موجود در صنعت گردشــگری ایران از بین 
رفته بود.با رونق گردشگری در ایران سهم این صنعت 
از کل بازار کار ایران نیز افزایش یافتــه و از ۴.۸ درصد 

در سال ۲۰۲۰ به ۵.۱ درصد در سال ۲۰۲۱ 
افزایش یافته اســت.آمارها نشــان می دهد 
گردشــگران خارجی ۲.۵ میلیــارد دلار در 
ایران طی سال ۲۰۲۱ هزینه کرده اند که این 
رقم نسبت به ســال قبل از آن ۳۱.۳ درصد 
رشد داشته است. در سال ۲۰۲۰ کل هزینه 
کرد گردشگران خارجی در ایران با افت ۸۱.۶ 

درصدی مواجه شده و به ۱.۹ میلیارد دلار رسیده بود.
گردشــگران داخلی ایران در ســال ۲۰۲۰ بالغ بر ۹۳ 
هزار و ۸۹۴ میلیارد تومان هزینه کــرده بودند که این 
رقم نســبت به ســال قبل از آن با افت ۳۹.۷ درصدی 
مواجه شده بود.در سال ۲۰۲۱ هزینه کرد گردشگران 
داخلی ایران ۴۸.۹ درصد رشد داشته و به ۱۳۹ هزار و 

۷۷۲ میلیارد تومان رسیده است.
بر اساس این گزارش از کل ســفرهای گردشگری در 
ایران ۹۹ درصــد با هدف تفریح انجام می شــود و یک 

درصد سفرها نیز تجاری است.

از گردشگران خارجی که طی ســال ۲۰۲۱ وارد ایران 
شده اند بیش از همه عراقی بوده اند. به عبارت دیگر ۳۴ 
درصد گردشگران خارجی ورودی به ایران در این سال 

عراقی بوده اند.
درحالی که ترکیه یکــی از مقاصد مهم گردشــگری 
ایرانیان است در ســال ۲۰۲۱ ترک ها نیز اقبال خوبی 
به ایران داشــته و گردشــگران ترکیه ای پس از عراق 
در رتبــه دوم گردشــگران خارجــی ورودی به ایران 
قرار داشــته اند. از کل گردشــگران خارجی ورودی به 
ایران در ســال ۲۰۲۱ بالغ بر ۱۵ درصد آن ها ترکیه ای 
بوده اند. در سال پیش از آن سهم گردشگران ترکیه ای 

از کل گردشگران ورودی به ایران ۹ درصد بود.
گردشــگران پاکســتانی بــا ۱۰ درصــد، جمهوری 
آذربایجان با ۹ درصــد، و کویت با ۲ درصد به ترتیب در 
رتبه های ســوم تا پنجم از این نظر قرار داشته اند. سایر 
کشورها ســهم ۲۹ درصدی از کل گردشگران ورودی 

به ایران در سال ۲۰۲۱ داشته اند.

گردشگری

صنعت گردشگری ایران ۴۰ درصد رشد کرد

رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران تاکید کرد

ویکرد ادغام اجتماعی در مددکاری و توانمندسازی ورت توجه به ر ضر
خریــدار  رییــس انجمن مــددکاران 
اجتماعی ایــران گفت: توجه بــه رویکرد 
ادغام اجتماعی در مددکاری زمینه را برای 
مشارکت بیشــتر مردم در امور اجتماعی، 
کاهش هزینه ها، مســؤولیت پذیری بیشتر 

مردم و فراهم می آرورد.
 سید حسن موســوی چلک رئیس انجمن 
مــددکاران اجتماعــی ایــران در همایش 
کنکاش های مفهومی و نظری درباره جامعه 
ایران گفت: تجربه زیســته در جهان کنونی 
نشــان می دهد که شــاهد افزایش مسائل 
و مشــکات اجتماعی هســتیم که همین 
شرایط زمینه را برای بهره گیری از ظرفیت 
متخصصیــن مختلف از جملــه مددکاران 
اجتماعی و همینطــور ضرورت بازنگری در 
سیاستگذاری های اجتماعی و برنامه ریزی 
هــای اجتماعی و پژوهش هــا و… را بیش 
از پیش فراهم کرده اســت. غلبــه اقدامات 
نظری و عملــی در حوزه هــای اجتماعی و 
سازمان های ارائه کننده خدمات اجتماعی 

مبتنی بر رویکرد ادغــام اجتماعی نبوده و 
بیشــتر مبتنی بر مرکز مــداری و اقدامات 

فردی است.
وی ادامه داد: این در حالی اســت که نیک 
می دانیــم تقویــت رویکردهــای ادغــام 
اجتماعی که در برخی از سیاستگذاری های 
اجتماعی از قبیــل توانبخشــی مبتنی بر 
جامعه بــرای افــراد داری معلولیت که در 
قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت 
به آنها اشاره شد و سابقه خوبی هم در ایران 
داریم، مدارس تلفیقــی برای دانش آموزان 
دارای نیازهــای ویژه، باز ادغــام اجتماعی 
زندانیان و مجرمین، ادغــام اجتماعی افراد 
دارای سو مصرف مواد مخدر و روانگردان ها 
و آســیب دیدگان اجتماعی، بی خانمان ها، 
ادغــام اجتماعی بیماران روانــی و بیماران 
خــاص و صعب العاج و… بخشــی از این 
سیاســتگذاری های انجام شــده است که 
توســعه ابعاد نظــری ادغــام اجتماعی در 
حوزه توانمندســازی اجتماعی یک فرصت 

ارزشــمندی برای نهادینه شــدن و فراگیر 
شــدن این رویکرد باشــد و ایــن نیازمند 
تبیین علمی ادغام اجتماعی و آثارش برای 
مدیریت اجتماعی و توانمند ســازی افراد 

است.
رئیس انجمن مــددکاران اجتماعی ایران 
گفت: تقویت این رویکــرد می تواند زمینه 
را برای مشــارکت بیشــتر مــردم در امور 
اجتماعی، کاهــش هزینه ها، مســؤولیت 

پذیری بیشــتر مــردم و جامعــه و تقویت 
رویکردهــای محلــه محــوری و اجتماع 
محــوری و افزایــش ســرمایه اجتماعی 
فراهم کند کــه اتفاقاً بــرای تحقق عملی 
ادغام اجتماعی می بایســت به سمت مردم 
و توانمند ســازی هــای مبتنی بــر جامعه 
حرکت کنیم. هم در عرصه سیاســتگذاری 
اجتماعی هــم در عرصه عمل بدون شــک 
مــددکاران اجتماعی با توجه بــه دانش و 
انباشــت اطاعاتی که در حــوزه اجتماعی 
دارنــد، می تواننــد نقــش بــی بدیلی در 
در  و  اجتماعــی  سیاســتگذاری های 
عرصه های اجرایی برای نهادینه شدن این 
رویکرد در کنار سایر متخصصین اجتماعی 
داشته باشند.عباسعلی یزدانی عضو هیأت 
مدیره انجمن مــددکاران اجتماعی ایران 
هم در خصوص سیاســتگذاری اجتماعی 
برای ادغــام اجتماعی افراد بــی خانمان با 
رویکرد مددکاری اجتماعــی گفت: ادغام 
اجتماعی بــه معنای پرهیز از جداســازی 

برخی از اعضای جامعه از بدنه اصلی اســت. 
افراد بی خانمــان از جملــه گروه هایی اند 
که به واضح ترین شــکل ممکــن از جامعه 
جدا افتاده انــد و نمی توان در جســتجوی 
یــک جامعه یکپارچــه بود و بــه این گروه 
توجه نکرد.وی ادامــه داد: ادغام اجتماعی 
فرایندی اســت که طی آن، شــرایط برای 
تعامــل بهنجــار و ورود به ترکیــب اصلی 
جامعه فراهم می شود مددکاران اجتماعی، 
مأموریت دوگانه ای برای خود تعریف کرده 
اند و تــاش می کنند تــا تعادلی بین حفظ 
ثبات اجتماعی و حفاظت از افراد در حاشیه 
قرار گرفته و محــروم مانده برقرار نمایند. بر 
این اســاس، مــددکاران اجتماعی در عین 
درک اهمیت ثبات در جامعه، ساختارهایی 
که فقــر و محرومیــت می زایند یــا امکان 
دسترســی همه مردم جامعه به امکانات و 
فرصت های برابــر را ایجاد نمی کنند برنمی 
تابند و برای تغییر به نفع ایجاد عدالت اقدام 

می کنند. 

آگهی مفقودی 
برگ سبز سواری هاچ بک سایپا ۱۱۱SE مدل ۱۳98 به رنگ سفید روغنی به شماره موتور 
M۱۳/۶29۱۳5۳ و شماره شاسی NAS4۳۱۱00K۱0۶4454 و شماره پلاک ایران۶4-

287ب82 به مالکیت محسن میرزائیان اردکانی مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد

آگهی مفقودی 
برگ ســبز وانت پیکان ۱۶00 مدل ۱۳8۳ به رنگ ســفید روغنی  به شــماره موتور 
۱۱28۳08۱9۳9 و شــماره شاسی 8۳9۱۳7۳۶  و شماره پلاک ایران ۱۱-47۳د۶7 

به مالکیت مهدی اخباریه مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد. 
یزد



مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه :

 مصرف برق فولاد مبارکه بیشتر از شهر اصفهان نیست

استان

اصفهان-مریم مومنی     ایسنا/اصفهان مدیر انرژی و سیالات 
شــرکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: مصرف برق فولاد مبارکه 
از میزان مصرف برق کلان شــهر اصفهان بیشتر نیست و در زمان 

محدودیت و پیک شبکه به کمتر از نصف می رسد.
محمــد درویش، فعال و پژوهشــگر محیط زیســت، گفته بود، 
بزرگ تریــن مصرف کننده بــرق یعنی فولاد مبارکه بیشــتر از 
کل مصرف برق کلان شــهر اصفهان و چهار شــهر اطرافش برق 
مصرف می کند و این مشترک حاضر نیســت مصرف برقش را به 
سمت ساعت ۱۱ شــب تا ۷ صبح برود و می گوید من می خواهم 
یک نیروگاه هزار مگاواتی در شهرســتان مبارکه احداث کنم. در 
همین رابطه سید امیر طباطبائیان، مدیر انرژی و سیالات شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان، این ادعا را نادرست دانست و در گفت وگو با 
ایسنا درباره میزان مصرف برق شرکت فولاد مبارکه، اظهار کرد: 
ادعاهایی در این باره شــده که کاملًا اشتباه بود. از زمانی که فولاد 
مبارکه راه اندازی شده هر سال محدودیت برق اعمال کرده ایم تا 
بخش خانگی و صنایع کوچک تر دچار آسیب نشوند. ۳۰ سال است 
که همکاری تنگاتنگ با شــرکت برق منطقه ای داریم و همیشه 
مصرف برق شــرکت در زمان اوج مصرف کاهش داده می شود و 

مصرف خود را به زمان های غیر پیک می بریم.
وی با بیان اینکه مســئولیت اجتماعی فولاد مبارکه در وهله اول 
ایجاد اشتغال است، افزود: چون اشتغال در شهر اصفهان و مبارکه 
بیشــترین تمرکز را دارد و جمعیتی که در این شــرکت به شکل 
مســتقیم و غیرمســتقیم حضور دارند باری از مشکلات مردم، 

مسئولان و منطقه برداشته می شود.
مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه اصفهان، گفت: شرکت 
فولاد مبارکه از سال ۱۳۹۲ اقدام به جمع آوری پساب های شهری 

در منطقه مبارکه و لنجان در عرض ۴ سال کرد در حالی که اگر این 
کار قرار بود از طریق تأمین اعتبار دولتی انجام شود شاید ۱۰۰ سال 
طول می کشید. بنابراین فعالیت های فولاد مبارکه برای ارتقای 
بهداشت عمومی و اشتغالزایی شایان است و از انتشار فاضلاب در 
محیط جلوگیری کردیم. هر مترمکعب فاضلاب تقریباً ۴۰ برابر 

حجم خود آب های دیگر را آلوده می کند.
طباطبائیان با بیان اینکه این خدمات شرکت فولاد مبارکه چیزی 
جز مسئولیت اجتماعی نیست، ادامه داد: بحث نیروگاه ساختن 

که مطرح شــده بود فعلًا در مرحله اخذ مجوزهای لازم است. این 
نیروگاه یک نیروگاه ۶۰ درصد راندمان اســت و جزء نیروگاه های 
پیشرفته ای است که در دنیا ساخته شــده است. اکنون متوسط 
راندمان نیروگاه های کشــور ۳۷ درصد اســت در حالی که این 
نیروگاه جدید ۶۰ درصد راندمان دارد به طــوری که با مقدار گاز 

ثابت، برق و انرژی بسیار بیشتری تولید می کنیم.
وی افزود: بنابراین راه اندازی این نیروگاه از سوی فولاد مبارکه به 
نفع کشور و منطقه است، چراکه کســری برق را جبران می کند. 

ضمن اینکه احداث نیروگاه های تجدید پذیر با ســوخت پاک در 
دستور کار فولاد مبارکه است.

مدیر انرژی و سیالات شــرکت فولاد مبارکه اصفهان، اظهار کرد: 
این نیروگاه جدید مصرفِ آبِ بسیار پایینی دارد، چراکه تکنولوژی 
نیروگاه های جدید سیکل ترکیبی است و مصرف آب آنها در سال 
کمتر از ۹۰ هزار مترمکعب است و نسبت به نیروگاه های بخاری 
که قدیمی هستند مصرف آب آنها یک به ۲۵۰ است. پس چنین 
نیروگاهی در ابعاد مختلف اقتصادی و اجتماعی به منطقه کمک 

می کند.
طباطبائیان افزود: البته ادعا نمی کنیم که شــرکت فولاد مبارکه 
برق زیادی مصرف نمی کند و در برخی از مواقع مصرف برق شرکت 
از مصرف برق شــهر اصفهان بیشتر اســت، اما زمان هایی که در 
زمستان مصرف برق کشور بسیار پایین است باید از انرژی موجود 
استفاده بهینه شــده تا از برق اضافه ای که وجود دارد برای تولید 
ثروت استفاده شود. استفاده بهینه از انرژی منجر به جلوگیری از 
خام فروشی می شود و اینکه مثلًا گاز طبیعی را بفروشیم یک نوع 

خام فروشی است.
وی گفت: بنابراین در تابســتان که مصرف برق زیاد است مصرف 
برق شــرکت فولاد را پایین می آوریم که البته خسارت سنگینی 
را هم متحمل می شــویم. در طی سی سال گذشــته جامعه به 
دلیل مشارکت داوطلبانه شرکت فولاد مبارکه و دیگر صنایع در 
زمان های پیک شبکه برق کمتر متوجه کمبود برق می شدند، ولی 
متأسفانه با شدت گرفتن محدودیت های برق این مسئله حادتر 
شده و در این مقطع دیگر از دست صنایع اقدامی به جز همکاری 
حداکثری ساخته نیست و در واقع وزارت نیرو باید در این خصوص 

پاسخگوی مشترکان شبکه و صنایع باشند.

 البرز-مظفری  شــهردار کرج همراه با دو تن از معاونینِ 
خود بار دیگر در محل احداث کنارگذر مهرشهر حضور یافت و 
ضمن رصد آخرین وضعیت پیشرفت فیزیکی و اطلاع از موانع 
و مشکلات پیش روی پروژه، اظهار امیدواری کرد که در آینده 

ای نزدیک فاز سوم طرح آماده بهره برداری شود.
مصطفی ســعیدی گفت: بهره برداری کامــل از کنارگذر 
مهرشهر به عنوان پروژه ای راهشگا در جهت کاهش ترافیک 
در چهار فاز جداگانــه برنامه ریزی گردیده که فاز نخســت 
تا محدوده راه آهن و فاز دوم از تقاطــع راه آهن تا ابتدای بلوار 
دانش سال گذشته به بهره برداری رسیدند و اکنون با حمایت 
ها و پیگیری شورای اسلامی شهر، در صدد تسریع در تکمیل 

فازهای سوم و چهارم هستیم.
وی افزود: قرارداد فاز سوم کنارگذر مهرشــهر از بلوار دانش 
تا خیابان شهید مســیح پاکدل به ارزش ۹۰ میلیارد تومان 
و طول تقریبی ۲۵۰۰ متر در اواخر دوره گذشــته مدیریت 
شــهری منعقد گردید اما کلیه مراحل اجرایی و تخصیص 
اعتبارِ آن طی ۱۰ماه گذشته صورت پذیرفت و پیش بینی می 
شــود که در آینده ای نزدیک تا خیابان چمن یکم آماده بهره 

برداری شود.
به گفته شهردار مرکز استان، در فاز چهارم پروژه که مقدمات 
آن مهیا شده، طرح از خیابان چمن یکم مهرشهر تا فرودگاه 
و منطقه ویژه اقتصادی پیام امتداد خواهد داشــت که تاکید 
استاندار محترم و اعضای محترم شورای شهر نیز تسریع در 

عملیاتی شدن آن است و تاکنون بالغ بر ۱۸۱ میلیارد تومان 
اعتبار جهت تکمیل فازهای سه گانه آن صرف شده است.

سعیدی اظهار کرد:  فاز سوم پروژه کنارگذر مهرشهر با پوسته 
۵۵ متری برای ســه لاین رفت و برگشت و دو کندرو در ضلع 
شرق و غرب می تواند ترافیک را در شبکه داخلی مهرشهر به 

صورت محسوسی کاهش دهد.
این مسئول با بیان اینکه نیمه اول تیر ماه شاهد بهره برداری 
از فاز سوم پروژه کنارگذر مهرشهر هستیم، گفت: این پروژه با 
اعتبار ۸۹ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان در اختیار شهروندان 

قرار خواهد گرفت.
یادآور می شود محمدرضا احمدی نژاد معاون فنی و عمرانی 
و فرزین فرشاد معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری کرج، 

مصطفی سعیدی را در این بازدید همراهی کردند.

همدان- ذلیخا کرمــی     مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی اســتان همدان عنوان کرد: ۱۰ سالن در همدان و 
هشت سالن در شهرستان ها برای جشنواره تئاتر کودک و 

نوجوان پیش بینی شده است.
مســعود ویژه  با بیان اینکــه افتخار می کنم کــه در جمع 
رسانه ای ها هســتم، عنوان کرد: برنامه ها و رویکرد در اداره 

کل ارشاد متفاوت است.
وی با بیان اینکه تمــدن نوین اســلامی و گام دوم انقلاب 
می تواند کشــور را به سوی حکومت اســلامی ببرد و نقطه 
تقابل دو تمدن امروزه شــکل گرفته، خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر، نقطه تقابل دو تمدن نوین اسلامی و نظم نوین 
جهانی که برای تحقق این نظم اتفاقات زیادی چون جنگ 

هیبریدی و ترکیبی مطرح است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان با اشاره به 
اینکه نگاه تمدنی افق نگاه ها در رســانه را وسیع تر می کند، 
نقطه تقابل دو تمدن نوین اســلامی و نظم نوین جهانی در 
حال شکل گیری است؛ اظهار کرد: در تقابل دو تمدن کسی 

برنده است که رسانه را در اختیار داشته باشد.
ویژه خاطرنشــان کرد: با نگاه تمدنی، نکته ای که می توان 
گفت رسالت رســانه با نگاه تمدنی به این صورت است که 
رســانه اهداف کوتاه مدت و بلند مدت برای خود می بیند 
و افق نگاه ها وسیع تر می شــود وی ادامه داد: فرهنگ غرب 
با این همه زرق و برق که گاهاً افراد شــیفته آن می شوند، اما 

همه اینها یک پس زمینه دارد و تمدن غرب و اندیشمندان 
آن باعث شده اند که این تمدن شکل بگیرد. این مسئول در 
ادامه با بیان اینکه دین اســلام کامل ترین نسخه الهی برای 
بشریت است و از زمان بعثت حضرت رسول تا به حال حدود 
۱۴ قرن حکومتی اســلامی به آن شــکل صورت نگرفته، 
تصریح کرد: عدالت به معنــای واقعی در زمان حضرت علی 
)ع( شکل گرفت و علت آن ضعف تئوریک بود که نتوانست 

حکومت اسلامی را به آن معنا اجرا کند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان تاکید کرد: 
در تقابل دو تمدن کسی برنده اســت که رسانه را در اختیار 

داشته باشد.
ویژه به برگزاری بیســت و سومین جشــنواره بین المللی 
تئاتر کودک و نوجوان در همدان اشــاره کرد و گفت: شعار 
جشــنواره بیســت و هفتم »تئاتر پرواز پروانه های خیال« 

است.
وی با تاکید بر اینکه باید ســعی داریم برنامه مختص شهر 
همدان نباشد و در شهرستان ها نیز گستردگی اجرا داشته 
باشیم، تصریح کرد: ۱۰ ســالن در همدان و هشت سالن در 

شهرستان ها برای جشنواره پیش بینی شده است.
این مسئول زمان افتتاحیه جشــنواره را ۳۱ خردادماه و به 
صورت جشن مردمی اعلام کرد و افزود: این برنامه از میدان 
آرامگاه با حضور عروســک های غول پیکر و تیم نمایشــی 

خوب شادپیمایی دنبال خواهد شد.

همدانالبرز
شهردار کرج خبر داد؛

وژه کنارگذر مهرشهر با ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی در مراحل پایانی    فاز سوم پر
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان:

  ۱۸ سالن میزبان جشنواره تئاتر کودک و نوجوان می شوند

برای تامین بخشی از کمبود آب شرب گلستان؛

   مطالعات فنی شیرین سازی آب دریای خزر
  در حال انجام است

 گرگان -مهنازمحمدزمانی سرپرست دفتر فنی مطالعات طرح های توسعه 
منابع آب شرکت آب منطقه ای گلســتان گفت: در سال ۱۴۰۰ گزارش توجیهی 
اقتصادی شیرین سازی آب دریا توســط شرکت آب منطقه ای گلستان تهیه شد 
و در حال حاضر در شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور در حال بررسی برای 
فراخوان جذب سرمایه گذار می باشد. مهندس حسن فراز جو اظهار کرد: همچنین 
مطالعات فنی شیرین سازی آب دریا شامل تاسیسات آبگیری از دریای خزر ، نحوه 
شیرین سازی آب و خط انتقال به کارفرمایی شرکت آب منطقه ای گلستان توسط 
گروه های مطالعاتی ذیصلاح در شرکت مهندسین مشاور در حال انجام است و تا 
پایان سال ۱۴۰۱ برای طی مراحل بعدی به شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
ارسال خواهد شد. وی افزود: بر اســاس طرح جامع آب شرب استان که به تصویب 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نیز رسیده است ، نیاز آب شرب گلستان در 
افق سال ۱۴۲۵ حدود ۱۸۲ میلیون متر مکعب است که بر اساس مطالعات انجام 
شده مقرر شده اســت حدود ۷۴ میلیون متر مکعب از منابع آب های زیرزمینی ، 
حدود ۷۲ میلیون متر مکعب از منابع آب های ســطحی  پس از احداث سدهای 
مورد نیاز و حدود ۳۶  میلیون متر مکعب از طریق شــیرین سازی آب دریای خزر 
تامین شود. فراز جو اظهار کرد: در طرح جامع آب شــرب استان ، این ۳۶ میلیون 
متر مکعب آب شیرین حاصل از نمک زدایی آب دریا ،  برای تامین بخشی از کمبود 
آب شرب مناطق بندر گز ، ترکمن – گمیشان ، گرگان – آق قلا در افق سال ۱۴۲۵ 
لحاظ شده است لیکن در حال حاضر مجوز صادر شده برای شیرین سازی آب دریا 
به مقدار حدود ۱۶ میلیون متر مکعب است و  بخشی از نیازهای مربوطه را تامین 

خواهد کرد.

  

  افزایش سرانه ها و سبزینگی شهری
 در دستور کار مدیریت شهری کمالشهر

  البرز-مظفری گسترش و توسعه فضای ســبز ، افزایش سرانه ها و سبزینگی 
شهری اسباب نشاط اجتماعی را فراهم میســازد و در دستور کار مدیریت شهری 

قراردارد
شهردارکمالشهر در بازدید سرزده از بوستان آزادگان که درمعیت سعید بهرامی 
عضو شورای شهر ومعاونین شهرداری انجام پذیرفت، با تاکید براین مطلب افزود: 
سطح سرانه فضای سبز در کمالشهر بطور کلی نسبتا مطلوب است اما تراکم آن در 
سطح شهرکها نیاز به بازبینی و بررسی دارد. وی افزود: در شهرکهای پیشاهنگی و 
خرمدشت این وضعیت مطلوبِ شهروندان محترم نیست و این امر لزوم تسریع در 
تملکات و ایجاد فضای سبز را توسط مدیریت شهری درمناطق مذکور دوچندان 
می نماید. دکتربهمنی در ادامه با اشاره به استخر سرپوشیده بوستان آزادگان گفت: 
در این بوستان امکانات مطلوبی وجود دارد نظیر استخر و شهربازی که باید با اتخاذ 

تدابیر لازم بهینه سازی و مورداستفاده شهروندان قرارگیرد.
وی درادامه بااشاره به درخواســتهای بانوان کمالشــهری مبنی بر ایجاد فضای 
مناســب جهت ورزش و تفریحات بانوان گفت: طی ســالهای پیشین زمینی به 
این امر اختصاص داده شــده که بنا به دلایلی عملیات مربوطه مسکوت ماند ولی 
این نیاز منطقه همچنان پابرجاست و علی ایحال مدیریت شهری در حال رایزنی 
ها ومکاتبات و انجام هاهنگی های لازم جهت رفع موانــع و آغاز کار عمرانی پروژه 
مذکور می باشد که امید است بزودی اخبار خوشایندی در این خصوص به سمع و 
نظر شهوندان محترم برسد. گفتنی است در پایان این بازدید با دستوراکید شهردار 
، راه اندازی و تجهیز ساختمان موصوف به چایخانه و رسیدگی به وضعیت سرویس 

های بهداشتی در دستور کار مسئولین ذیربط قرارگرفت.

 

  توسعه خطوط انتقال و فوق توزیع برق
 در آذربایجان شرقی 

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای آذربایجان با اشاره  تبریز-رحیم جباردخت
به اهداف و برنامه های آینده این شرکت گفت: با تدابیری که در دولت فعلی اتخاذ 
شده توسعه خطوط انتقال و فوق توزیع از ضرورت های منطقه آذربایجان شمرده 

می شود.
 اســماعیل زاده گفت: توســعه تولیدات پراکنده به ویژه نیروگاه های خورشیدی 
و مقیاس کوچک با ســرمایه گذاری های بخش خصوصــی و حمایت های بخش 
دولتی طی دو سال آینده از دیگر برنامه های مهم شرکت برق منطقه ای آذربایجان 
می باشد.  دکل های بتنی تک پایه خودایستای تولید این شرکت مزایای منحصر 
به فرد و متمایزی را دارا هستند. اســتفاده از این دکل ها در پای برج فضای کمتر و 
حریم خط انتقال کمتری از زمین را اشغال می کنند و خوشبختانه از بابت عدم وجود 

سرقت قطعات و تصادفات نیز امنیت بالایی دارند.
وی با قدردانی از همراهی مدیران واحد های صنعتــی و تولیدی جهت همراهی 
برای گذر از زمان پیک بار مصرف برق گفت: امسال تدابیری اتخاذ شده که انشالله 

تابستانی بدون خاموشی داشته باشیم.

  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی:

ومیه ۱.۷۶ میلیون مترمکعب  حجم آب دریاچه ار
کاهش یافت

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی از  تبریز-رحیم جباردخت
کاهش ۵۴ سانتی متری تراز دریاچه ارومیه  و همچنین  از کاهش حجم آب دریاچه 
ارومیه به میزان ۱.۷۶ میلیون مترمکعب     خبرداد. مجید دستگاهی گفت: براساس 
پایش ۲۳ خرداد تراز دریاچه ۱۲۷۰.۷۲ متر اســت که این میزان در مدت مشابه 
سال گذشــته ۱۲۷۱.۲۶ متر بود که آمار مقایسه ای کاهش ۵۴ سانتی متری تراز 
را نشان می دهد. او می گوید: وسعت دریاچه ارومیه ۲۳۹۶ کیلومتر مربع است که 
این میزان در مدت مشابه سال گذشته ۳۳۲۴ کیلومتر مربع بود. دستگاهی گفت: 
دریاچه ارومیه ۲ میلیارد و ۹۵۰ میلیون مترمکعب آب دارد که این میزان در مدت 

مشابه سال گذشته ۴ میلیارد و ۷۱۰ میلیون مترمکعب بود.

قزوین مریم نقدی    مدیرعامل شــرکت 
مخابرات ایران از انتخاب اســتان قزوین به عنوان 
پایلوت نهضــت جهادی فیبر نــوری )نجما( برای 
توسعه زیرساخت های ثابت ارتباطی پرسرعت در 

کشور خبر داد.
ســلطانی، مدیر عامل شــرکت مخابرات ایران در 
برنامه گفت و گوی ویژه خبری با بیان اینکه توسعه 
زیرســاخت های ثابت بسیار مهم اســت گفت: از 
نظر اســتاندارد ارتباطی و مصرف پهنــای باند، به 
دلیل ارزان بودن و ســرعت بالا مشترکان به سمت 
ارتباطات ثابت حرکت می کنند و ارتباطات ســیار 
و همراه در درجه بعدی قرار دارد، اما در کشــور ما، 
عکس کشور های دیگر از زیرساخت های ارتباطات 

سیار به جای ثابت استفاده می شود.

 وی افزود: ارتباطات ســیار، به ســرعت در کشور 
همه گیر شــده اســت و مردم به ســمت توسعه 
زیرســاخت های سیار و پهن باند ســوق داده شده 
اند و اپراتور های کشــور هم به سمت توسعه سریع 

ارتباطات سیار حرکت کرده اند.

سلطانی گفت : توســعه ارتباطات ثابت بسیار مهم 
است چرا که ارائه سرویس در حوزه ارتباطات سیار، 
بر عهده ارتباطات ثابت است تا آنتن های بی تی اس 
از طریق زیرساخت ثابت به هسته مرکزی ارتباطات 

سیار متصل شوند.
سلطانی با بیان اینکه شرکت مخابرات ایران قدمتی 
۵۰ ســاله دارد، گفت: این شــرکت در دهه ۸۰ بر 
اســاس اصل ۴۴ قانون اساسی به بخش خصوصی 
منتقل شــد و با توجه به اینکه برگشت سرمایه در 

توسعه فیبرنوری دیر بازده است، سرمایه گذاران به 
این بخش کمتر توجه کردند.

وی تصریح کرد:هر چقدر سرعت اینترنت افزایش 
پیدا می کنــد و تجهیــزات جدید هــم وارد بازار 
ارتباطات می شــوند، مشــترکان هم باید توانایی 

پرداخت هزینه ها را داشته باشند.
ســلطانی ادامه داد : وســعه فیبرنــوری در ایران 
همزمان با کره جنوبی آغاز شــد و در این کشور ۴۰ 
درصد هزینه های توســعه زیرســاخت فیبرنوری 
توســط دولت پرداخت شــده اســت، اما به دلیل 
حمایت نکــردن دولت از توســعه فیبرنــوری در 
کشــورمان، ما با عقــب ماندگی مواجه شــدیم و 

نتوانستیم این شبکه پرسرعت را گسترش دهیم.
 بر اســاس توافق صورت گرفته با وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات، در ســال ۱۴۰۱ باید آهنگ 

توســعه زیرســاخت های ارتباطی ثابت، قوی تر از 
گذشته باشد و بر اساس پیشــنهاد مطرح شده در 
هیئت مدیره شــرکت مخابرات ایران، باید با اقدام 
جهادی، منابع مالــی این طرح تأمین شــود و بر 
همین اساس، استان قزوین به عنوان پایلوت توسعه 
زیرساخت های فیبر نوری در طرح نهضت جهادی 

فیبر نوری )نجما( انتخاب شد.
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران با بیان اینکه در 
اســتان قزوین ۲ هزار کیلومتر فیبرنوری استانی 
داریم و حدود ۵۷۰ روســتا از خدمات باند پهن به 
صورت ثابت و سیار اســتفاده می کنند، تأکید کرد: 
۷۰ روستای استان قزوین جزو مشکل ترین و صعب 
العبورترین نقاط استان هستند که با توجه به اینکه 
هزینه توسعه خطوط ارتباطی این روستا ها بسیار 
هزینه بر است، دولت این هزینه ها را در قالب طرح 

USO پرداخت می کند.
 وی افزود : ۱۳۰ کیلومتر فیبرنوری در طارم سفلی 
باید احداث شــود که ۷۵ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد و تعدادی از سایت ها احداث و راه اندازی شده و 
در مرحله آزمایش است و این طرح تا پایان امسال به 

بهره برداری کامل خواهد رسید.

وین، پایلوت توسعه زیرساخت های فیبر نوری کشور قز

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر  اهواز   محمد مجدم
خوزستان از تشکیل و آغاز به کار قرارگاه ۲۱ تیر شاخص حجاب 

و عفاف در استان خبر داد .
محمد مجدم   خریدار ، بهمن شهریاری دبیر ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر خوزســتان در نشســت خبری قرارگاه ۲۱ تیر 
شاخص حجاب و عفاف ضمن قدردانی از اصحاب رسانه اظهار 
کرد : رســانه های بلندگوی نظام، ارزش ها و انقلابی اســلامی 
هستند .یک عده نمی خواهند رسانه ها ، خبرنگاران و فعالیت 
هایشان در استان و کشور وجود داشته باشد اما اصحاب رسانه 
با وجود سختی هایی که در کارشان وجود دارد همچنان انجام 
وظیفه می کنند که حتما لطف خدا شامل حال آن ها می شود 
زیرا در مســیر امر به معروف و نهی از منکر ، دو واجب فراموش 

شده الهی که روی زمین مانده کار می کنند.
شهریاری عنوان کرد : امروزه جامعه در مسیری حرکت می کند 
که این مسیر، حرکت ، جوشــش و پای کار آوردن بسیج گری 
سایر انقلاب های دیگر، دنیای اســتکبار را نگران کرده است و 
دنیای استکبار از هر دری که وارد می شود نتوانسته حریف شود 
به همین جهت امروزه اندیشکده های متعددی طراحی کرده اند 

که خانواده ها را مورد هدف قرار دهند .
این مقام مســئول گفت : دنیای اســتکبار می داند که انقلاب 
اســلامی آرمان هایی دارد و امام انقلاب فرمایش کرده اند که از 
خانواده و دامن پاک زن ، مرد به معــراج می رود به همین دلیل 
برنامه ریزی کرده اند تا دامن پاک زن را آلوده کنند لذا بیشترین 
برنامه ها را برای خانواده ها بــه ویژه برای خانم ها که هم جنس 
مقدس و لطیفی می باشــد و ارتباطش با تربیت فرزند بیشتر 

است را طراحی کرده اند .
وی افزود : همه مردم بــه حکم قانون و حکم تکلیف شــرعی 
ماموریت دارند تا پای آرمان های انقلاب اســلامی و دستورات 
احکام الهی بیایند و بدان معناست که امر به معروف و نهی از منکر 
یک رسالت همگانی است که خداوند ابلاغ کرده و اولین آمر به 
معروف و ناهی از منکر خداوند است که در آیه های متعدد قرآن 

هم آورده شده است.
دبیر ســتاد امر به معروف و نهی از منکر خوزستان درخصوص 
ماموریت این ستاد گفت : ماموریت داریم به ۳۳ دستگاهی که 
در انقلاب اسلامی ماموریت دارند هشدار دهیم پای آرمان های 
انقلاب اسلامی و این دو فریضه واجب الهی فراموش شده باشند 

و به آن ها بگوییــم ماموریتتان روی زمین مانــده و آن را انجام 
دهید .

شهریاری بیان کرد : قانون در نظام جمهوری اسلامی سازو کار 
دارد و احکام در نظام جمهوری اسلامی یک سیری دارد که می 

خواهیم قانون اجرا شود و زور هم نمی گوییم.
این مقام مسئول با اشــاره به اینکه اولویت ها و مسائل نظام را 
احصاء کرده ایم خاطرنشان کرد : قصد داریم بصورت مقطعی و 
در قالب قرارگاه کارها را انجام دهیم که اولین قراردگاه ها قرارگاه 
۲۱ تیر شــاخصه های عفاف و حجاب در دستگاه های دولتی 
است . وی افزود : از حدود سه هفته پیش تا ۲۰ خرداد شاخصه 
ها تبیین و به تمام دستگاه ها ابلاغ شده است ، تا ۲۱ تیرماه تمام 
دستگاه ها باید در قالب شــاخصه های ابلاغی نسبت به سبک 
زندگی اداری اصلاحاتی انجام دهند و زیست عفیفانه ای در تراز 

انقلاب داشته باشند .
دبیر ســتاد امر به معروف و نهی از منکر خوزســتان با اشاره به 
اینکه سه جنس بازرسی انجام می شود خاطرنشان کرد : ابتدا به 
صورت نامحسوس از تمام دستگاه ها و حتی شهر به شهر بازرسی 
انجام می شود . مرحله دوم بازرسی توسط شورای امر به معروف 

و نهی از منکر هر دستگاه که متشکل از یک دبیر امر به معروف و 
یک نماینده حجاب و عفاف در هر دستگاه باشد صورت می گیرد 
و مرحله سوم توسط خودمان انجام می شود که البته بیشتر برای 

تقدیر و تشکر در دستگاه ها حاضر می شویم.
وی افزود : ما داروغه نیســتیم بلکه می خواهیم قانون در بستر 
قانون اجرا شود بنابراین اگر دســتگاهی بنا دارد همکاری کند 
قطعا ما نیز همکاری نخواهیم کرد و از مدیر بالاتر آن دســتگاه 

درخواست جابه جایی ایشان را خواهیم داشت .

بوشهر - رضا حیدری     شــهردار بوشهر گفت :کنترل 
دقیق نقشــه و پروانه ســاختمانی ، در محلات جنوبی شهر 
بوشهر توسط اداره کنترل و نظارت شهرداری منطقه دو بطور 

مستمر به انجام می رسد.

حســین حیدری افزود: متوقف نمودن فعالیت ساختمانی 
پلاک هــای درحال ســاخت فاقــد پروانه،خــلاف اصول 
ایمنی،فنی و شهرسازی نیز در دستور کار این اداره قرار دارد.

وی اظهار داشت : در راســتای حفظ منافع عمومی و برخورد 
با ســودجویان و متخلفان ، تخریب قطعه بندی و دیوارکشی 

های غیر مجازِ اجرا شده در کاربری مغایر – )فضای سبز(- در 
محلات تنگک دوم و تنگک ســوم پس از طی فرآیند قانونی ، 
با حکم دادستان محترم بوشهر و در حضور مامورین انتظامی 
توسط اداره کنترل و نظارت شــهرداری منطقه دو به انجام 

رسید.

شهردار بوشهر اضافه کرد: حســب تبصره ۵ ماده ۱۰۱ قانون 
شــهرداریها، هرگونه تخلف از موضوع این قانون در تفکیک 
یا افــراز اراضی ، جرم تلقی شــده و متخلفیــن ، طبق قانون 
مجازات اســلامی و قانون تخلفات اداری تحت پیگرد قانونی 

قرار خواهند گرفت .

خوزستان

بوشهر

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر خوزستان:

قرارگاه 21 تیر شاخص حجاب و عفاف آغاز به کار کرد

وانه ساختمانی در محلات جنوبی شهر بوشهر   کنترل مستمر نقشه و پر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون:
برنامه بانک توسعه تعاون برای پرداخت 

تسهیلات تکلیفی
بانک توســعه تعاون همراهی حداکثری برای اجرای تبصره ۱۶ قانون 
بودجه ۱۴۰۱ در راســتای پرداخت تســهیات تکلیفی ازدواج، فرزند 

آوری،مددجویان کمیته امداد و بهزیستی خواهد داشت.
رئیس هیات مدیره بانک توســعه تعاون در دومین روز کارگاه  آموزشی 
مدیران ستادی و شعب اعام کرد:براساس تکالیف اعام شده از سوی 
بانک مرکزی، در حوزه تبصــره ۱۶ قانون بودجه بانک توســعه تعاون 
امســال ۵۵ هزار میلیارد ریال در این ســرفصل تســهیات پرداخت 

خواهد کرد.
ســید باقر فتاحی افزود:مجلس در زمان تصویــب بودجه ۱۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان تســهیات تکلیفی برای نظام بانکی در قالب تبصره ۱۶ 
تعیین کرده بود که با تذکر مقام معظم رهبــری مبنی بر اضافه نکردن 
تکلیف بیش از توان بر نظام بانکی این عدد به ۳۵۰ هزار میلیارد تومان 

کاهش یافت.
وی ادامه داد:وزارت امور اقتصادی و دارایی امسال راهبردهای ۲۶ گانه 
ای به نظام بانکی اباغ کرده و ما در بانک توســعه تعاون تا هفته آینده 

راهبردهای بانک را به مجموعه ستاد و صف ارائه خواهیم کرد.
وی افزود :بر اســاس یکی از بندهای این راهبرد حجم فعالیت در بخش 
اعتبار اســنادی ریالی و ضمانت نامه ها باید ۲۰ درصد افزایش یابد.به 
نظر می رسد با تمهیداتی که از سوی شعب اتخاذ می شود میزان صدور 
ضمانت نامه و اعتبار اسنادی امسال باید حداقل ۲۰ درصد افزایش پیدا 

می کند.
به گفته فتاحی،بــا توجه به اینکه یک درصد تســهیات باید در زمینه 
تامین مالی زنجیره ای پرداخت شــود معاونت عملیات بانکی و فناوری 

بانک باید امکان اجرای این راهبرد را فراهم کنند.
در ادامه وی بیــان کرد:با توجه به ظرفیت های بانک توســعه تعاون در 
بخش ارزی، حجم  فعالیت این بخش حداقــل ۲۰ درصد افزایش پیدا 

کند.
رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون تاکید کرد:فرآیند های پرداخت 
تسهیات خرد زیر ۲۰۰ میلیون تومان می بایست بر بستر الکترونیک 
انجام شــود. این مهم نیاز مند همراهی بیشتر شــرکت سمات و واحد 

فناوری بانک برای اجرای این راهبرد می باشد.
فتاحی در بخش دیگری از سخنان خود اشــاره ای به وضعیت بانک در 
سال ۹۵ در مقایسه با ســال ۱۴۰۰ کرد و گفت:میزان سرمایه بانک در 
ســال ۹۵ بالغ بر ۷۹۶ میلیارد تومان بود که این رقم پارسال به ۳۲۴۸ 
میلیارد تومان رســید .با تاش هایی که در حال حاضر انجام شده است 
میزان ســرمایه بانک در آینــده نزدیک به ۴۰۰ میلیــارد تومان دیگر 

افزایش پیدا می کند.
وی بیان کرد:در ســال ۱۳۹۵ منابع بانک حدود ۶ هزار میلیارد تومان 

بود که این رقم در پایان سال گذشته به ۳۷ هزار میلیارد تومان رسید.
رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون با بیان اینکه سال گذشته رکورد 
جدیدی در پرداخت تســهیات ثبت کردیم،گفت:میزان تســهیات 

پرداختی سال گذشته به ۲۵ هزار میلیارد تومان رسید.
فتاحی ادامه داد: در طول پنج ســال گذشــته قیمت تمام شده پول با 
اقدامات و تاش همه همکاران از ۷/۲۳ درصد به ۴۴/۱۶درصد رسیده 

است.
در پایان وی تاکید کرد:عملیات بانک در طول ســال گذشــته با سود 

همراه بوده است.

مدیرعامل شرکت پشتیبانی آتیه سازان دی 
معرفی شد

در نشســتی با حضور فریدون رشــیدی، عضو هیئت مدیره بانک دی و 
جمعی از مدیران ارشد بانک و مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره شرکت 
آتیه سازان دی، محمود تبریزی به عنوان مدیرعامل شرکت پشتیبانی 

آتیه سازان دی معرفی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک  دی؛ در این نشســت فریدون رشیدی، 
عضو هیئت مدیره بانک دی با اشــاره به هدف تغییرات ســاختاری در 
سازمان ها گفت: تغییرات ساختاری در هر ســازمانی یک امر اجتناب 
ناپذیر و ضروری است و جابجایی افراد به معنای ورود ایده های جدید و 

به کارگیری اندیشه های نوین در  مسیر حرکت سازمان است
 وی ادامــه داد: امیدوارم بــا انتصاب جدید در شــرکت پشــتیبانی 
آتیه سازان دی شاهد افزایش ســرعت در تحقق برنامه ها و تسریع در 

فرایندها باشیم.
رشــیدی در پایان ضمن قدردانی از زحمــات و تاش های عصمت الله 
ســاکی زاده، ضمن معرفی محمود تبریزی به عنوان مدیرعامل جدید 
شرکت پشتیبانی آتیه ســازان دی گفت: تبریزی از مدیران نام آشنا در 
جامعه معزز ایثارگری اســت که امیدوارم با بهره مندی ازتجربیات وی 

شاهد افزایش کیفیت خدمت رسانی به ذینفعان باشیم.
در این نشســت محمــود تبریزی ضمــن قدردانی از حســن اعتماد 
مدیرعامل و اعضــای هیئت مدیره بانک گفت: امیدوارم با اســتفاده از 
سال ها تجربه مدیریتی در بنیاد شــهید و امور ایثارگران بتوانم ضمن 
پاسخ به اعتماد مدیران ارشــد، زمینه خدمت رســانی موثر به جامعه 

هدف را فراهم کنیم.

وش بیمه تعاون پیش بینی رشد ۷۱ درصدی فر
 یونس مظلومی، مدیرعامل بیمه تعاون مصمم است تا میزان حق بیمه 
تولیدی این شــرکت را از ۱۰ هزار و ۵۸۲ میلیارد و ۳۲ میلیون ریال در 
ســال ۱۴۰۰ به رقم ۱۸ هزار و ۱۱۰ میلیــارد و ۸۹۵ میلیون ریال در 
سال ۱۴۰۱ برســاند؛ یعنی ۷۱ درصد بیشتر از پارسال. هدف گسترش 
پرتفوی بیمه ای مناسب و دســتیابی به رشد بیشــتر در پایان امسال 
اعام شده و برآورد می شــود که رتبه بیمه تعاون در سال جاری بهبود 

پیدا کند و سهم این شرکت از بازار به بیش از یک درصد برسد.
به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون بــه نقل از دنیای بیمه، پیش بینی 
هیات مدیره بیمــه تعاون در بودجه مصوب ســال ۱۴۰۱ این اســت 
که درآمد حق بیمه ناخالص شــرکت از ۸ هــزار و ۳۹۳ میلیارد و ۱۹۳ 
میلیون ریال در ســال گذشته با جهشــی ۶۹ درصدی به رقم ۱۴ هزار 
و ۱۹۹ میلیارد و ۷۲ میلیون ریال برســد. این هدف گذاری ها نشــان 
می دهد که مدیران و شــبکه فــروش بیمه تعاون امســال وارد رقابت 
سختی در بازار بیمه می شــوند و مصمم هســتند تا جایگاه شرکت را 
پله به پله افزایــش دهند.این گزارش می افزاید: بیمــه تعاون در حالی 
پیش بینی کرده که میزان حق بیمه تولیدی شرکت در سال جاری ۷۱ 
درصد بالاتر از سال گذشته باشد که رشد خســارت پرداختی شرکت 
در سال جاری نسبت به ســال قبل تنها ۶۲ درصد پیش بینی شده که 
سبقت رشد فروش از رشد خسارت نشان از پیش بینی عملکرد بیمه ای 

این شرکت در سال ۱۴۰۱ دارد.
رســیدن به ســهم بالاتر بیمه تعاون در بازار بیمه البته با تغییراتی در 
درون خانواده این شــرکت همراه خواهد شــد چرا که قرار است تعداد 
پرســنل این شــرکت از ۳۲۰ نفر در ســال ۱۴۰۰ به ۳۶۰ نفر در سال 
جاری برســد و تعداد شــعب هم از ۳۵ شــعبه به ۴۲ شــعبه، تعداد 
نمایندگی ها از ۹۱۶ نماینده به ۱۵۰۰ نماینده و تعداد کارگزاری ها هم 

از ۸۳۹ به ۱۰۰۰ کارگزاری افزایش یابد.
البته یونس مظلومی در نظر دارد که در هزینه های شــرکت سیاســت 
انضباطی بیشــتری را به کار ببرند چرا که رشــد هزینه های شرکت در 
ســال جاری حدود یک هزار و ۲۶۷ میلیارد و ۱۸۹ میلیون ریال برآورد 

شده که نسبت به سال گذشته ۳۵ درصد رشد را نشان می دهد.
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 نرخ های کنونی اجاره مورد تایید دولت و مجلس نیست

بانک های خصوصی عامل سوداگری در بازار مسکن

خریدار  کارشناس مســکن گفت: بازار مسکن 
درگیر تقاضا های ســوداگرانه است و سردمداران 
ایــن تقاضا ها نیــز بانک هــا به ویــژه بانک های 

خصوصی هستند.
میز اقتصادی خبر نیمروزی با حضور آقای پروین 
پور کارشناس مســکن، آقای محمودزاده معاون 
مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی، آقای 
رضایی کوچی رئیس کمیســیون عمران مجلس 
شورای اســامی به بررســی موضوع اجاره بهای 

مسکن پرداخت.

 وضعیت اجاره بها به چه صورت اســت و 
چرا رشد 2۵ درصدی اتفاق نمی افتد؟

پروین پور کارشناس مســکن: وضعیت بحرانی 
است. قیمت ملک به میزانی که اجاره بها افزایش 
پیدا کــرده، بالا نرفته اســت؛ به ایــن دلیل که با 
افزایش قیمت ملک، برخی از افــراد از حضور در 
بازار ملک محروم شــده و فشــار از بازار خرید و 
فروش به بــازار اجاره منتقل می شــود. بنابراین، 
فشار تقاضا باعث بالارفتن غیر منطقی نرخ اجاره 
می شــود. حاکمیت نیز دنباله روی بازار اســت و 
تاکنون )از ۴۰ سال پیش تاکنون( سیاستگذاری 
جدی در این خصوص اتخاذ نکرده است. شاخص 
تراکم خانوار بر واحد مســکونی در سال ۱۳۵۵، 
برابر با ۱.۱۶ بوده، اما در سال ۱۳۹۵، برابر با ۱.۰۶ 
بوده است. اصلی ترین مشــکل در حوزه مسکن، 
ناعادلانه بودن توزیع مســکن اســت و نه کمبود 

تولید.  

 چرا ســقف 2۵ درصدی اجاره بها اتفاق 
نمی افتد؟

محمودزاده معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه 
و شهرسازی: براســاس آمار ۳۰ ســاله )از سال 
۱۳۷۰( همواره قیمت اجاره مسکن از یک شیب 
متعادل با تورم جامعــه تبعیت کرده و بین حدود 
۱۰ تا ۱۵ درصد کمتر از تورم عمومی، این شــیب 

در حال کنترل بوده است.
 از ســال ۱۳۹۸، مداخله حاکمیــت در این بازار 
مورد توجه قرار گرفت و برای اولین بار در ســال 
۹۹، با مصوبه ســتاد ملی کرونا کنتــرل اجاره در 

دستور کار قرار گرفت.  

طبق اعام مرکز آمار ایران، در پایان سال ۱۳۹۹، 
میزان افزایش اجــاره بها ۳۲ درصد بــود که در 
ســال ۱۴۰۰، به ۳۴ درصد رسید. در سال ۹۹ که 
زمان اجرای این طرح بود، ۶۴ درصد کاهش جابه 
جایی مستاجران را داشتیم. اینکه اکنون دولت و 
مجلس برای کنترل این بازار وارد شده اند، به این 
دلیل است که نرخ های کنونی هم مورد تائید آن 

ها نیست. 

 دســتور ویژه رئیس جمهور برای ورود 
به بازار اجاره بها به چه شــکل است و چه 

اقداماتی در راستای آن انجام می شود؟
محمودزاده معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه 
و شهرسازی: بســته ای که تحت عنوان مدیریت 
بازار اجاره مطرح شــده، ســه بخش دارد. بخش 
اول، کمک یا تشــدید عرضه واحد هــای خالی به 
بازار است. در همین راستا سامانه اماک و اسکان 
دی ۱۴۰۰، بــرای اولیــن بار بیــش از ۵۶۰ هزار 
واحد خالی را شناســایی و به سازمان امور مالیاتی 
معرفی کرد. هفته قبل نیز، ۱۲۰ هزار واحد خالی 

جدید معرفی شد.
 بخــش دوم، افزایــش تولیــد اســت. در قالب 
پروژه هــای حمایتی بیش از ۵۶۷ هــزار واحد در 
حوزه مسکن شــهری، ۱۵۸ هزار واحد در مسکن 
روســتایی و  ۱۹۳ هزار واحد نیــز در حوزه خود 
مالکان در حال ساخت اســت. در مجموع، ۹۱۸ 
هزار واحد تاکنون در حال ســاخت است و وزارت 
راه و شهرسازی تاش می کند تا قبل از پایان سال 

به دو میلیون واحد افزایش پیدا کند.
بخش سوم که در راســتای مصوبات دولت است، 
کنترل بازار اســت. این مصوبات دو بخش است. 
بخشــی از آن با مصوبات دولت انجام شدنی است  
و یکشنبه هفته آینده در دولت مطرح شده و بعد 
از تصویب دولت، اطاع رســانی می شود. بخشی 
دیگر از کنترل بازار به قانون نیاز دارد که روز شنبه 
در جلسه ســران مطرح و مصوبات آن برای کوتاه 

مدت اخذ خواهد شد.  

 مجلس چه برنامه ای بــرای کنترل بازار 
مسکن دارد؟

رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس: 

علی رغم اینکه قانون جهش و تولید مسکن بیش 
از هفت ماه اســت که به دولت اباغ شده، هنوز از 
برنامه عقب هســتیم. برخی از بانک ها همکاری 
لازم را نداشته اند. به زودی جلسه ای غیرعلنی در 
این خصوص برگزار می شود. درخصوص اجاره بها 
یک طرح دو فوریتی از ســوی نمایندگان مجلس 
وجود دارد که با کمک مرکز پژوهش های مجلس، 
قوه قضائیه و وزارت راه و شهرسازی روز یکشنبه 
بحث های نهایی آن در کمیسیون نهایی می شود و 

روز سه شنبه در صحن بررسی می شود.  

 این طرح با طرح ارائه شده از سوی دولت 
منافاتی ندارد؟

رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس: 
بخشی از موضوعات مشترک است. موضوعی که 
قرار است در جلسه سران بررسی شود، مبتنی بر 
این است که مداخله دولت در نرخگذاری صورت 
بگیرد. امــا در طرح مجلس نگاه ما این اســت که 
دولت باید بــه قیمتگذاری ورود کنــد یا خیر. در 
همین راســتا نظر مجلس این است که دولت باید 

نظارت خود را در این بازار بیشتر کند. 
در واقع، مداخله دولت به گونه ای باشد که قیمت 
اجاره را با تــورم جامعه در نظر بگیرد تا ریســک 
اجاره دادن برای صاحبان اماک نیز افزایش پیدا 

نکند.  

 با وجود این طرح های مختلف چرا مردم 
از عواید آن تاکنون بهره مند نشده اند؟

پروین پور کارشــناس مســکن: به عنوان مثال، 
ســامانه اماک و اســکان هنوز به طور کامل راه 
اندازی نشــده و اطاعات داده شــده به سازمان 
امور مالیاتی نیز اطاعات صحیح و کاملی نیست. 
بنابرایــن، دولت هنوز در بازار مســکن اشــراف 
اطاعاتــی ندارد. نکتــه دوم این اســت که بازار 
درگیر تقاضا های ســوداگرانه است. سردمداران 
این تقاضا هــا نیز بانک ها به خصــوص بانک های 
خصوصی اند. این ها هســتند که بــا وارد کردن 
هزاران میلیارد پول به بازار مسکن باعث آشفتگی 
و به هــم ریختگی بازار می شــوند. هیچ صحبتی 
در دولت و مجلس در خصــوص عملکرد بانک ها 

نمی شود. 

آینده

بانــک آینده بــا توجه بــه نقش 
اجتماعــی  مســئولیت های 
خــود و حمایــت از خانواده های 
ایرانی و هم چنیــن اجرای جزء 
۲ بنــد الــف تبصــره ۱۶ قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشور، 
نســبت به پرداخت تســهیات 
قرض الحســنه فرزندآوری اقدام 

می کند.
بانک آینده، طبق بخش نامه بانک 

مرکزی ج.ا.ایران و برای 
حمایت از خانواده های 
ایرانی و تشــویق به امر 
فرزنــدآوری، پرداخت 
تسهیات قرض الحسنه 
فرزندآوری را در دستور 

کار قرار داده است.
بر این اســاس، بــرای فرزندانی 
کــه از ســال ۱۴۰۰ به بعــد 
به دنیــا آمده انــد، تســهیات 

لحســنه  ض ا قر
به ازای  فرزنــدآوری، 
 ۲۰۰ نخســت  فرزند 
)دویســت( میلیــون 
ریال، فرزند دوم ۴۰۰ 
میلیون  )چهارصــد( 
ریــال، فرزنــد ســوم 
۶۰۰ )شــش صد( میلیون ریال، 
فرزند چهارم ۸۰۰ )هشــت صد( 
میلیون ریال و فرزند پنجم به بعد 

۱۰۰۰ )یک هــزار( میلیون ریال 
تعلق می گیرد. در مورد فرزندان 
دوقلــو و بیش تــر هم، بــه ازای 
هر فرزند یک تســهیات تعلق 

می گیرد.
بانک آینده، بــا تخصیص اعتبار 
موردنیــاز، پــس از بررســی و 
اعتبارســنجی متقاضیان و طی 
فرآیندهــای قانونی، اقــدام به 

پرداخت تسهیات می کند.

جزییات تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری بانک آینده اعلام شد

شعبه
مدیر عامل موسسه اعتباری ملل: 

پرهیز از افراط و تفریط و حرکت بر محور عدالت 
شرط موفقیت در هر کاری است 

به گزارش روابط عمومی موسســه اعتباری ملل :مدیر عامل موسســه 
ملل در جلســه تجزیه و تحلیل عملکرد مناطق و حــوزه ها که در روز 
پنجشــنبه مورخ ۱۹ خرداد ماه ۱۴۰۱ در مشــهد مقدس برگزار شد 
ضمن تبریک ولادت امام رضا علیه الســام محضر بقیه ا..الاعظم ،مقام 
معظم رهبری و همکاران خواستگاه و پیشینه موسسه ملل را حرم امام 
رئوف نامیدنــد و تصریح کرد اگر عنایات خاصــه این حضرت و تاش و 
کوشــش همکارانم نبود هیچگونه توفیقی حاصل نمی شــد و بالطبع 
دستاوردی اگر حاصل شده است عنایت و شفاعت امام مهربانیها و سعی 
و کوشــش همکاران ولایت مدار بوده اســت بنابراین حضرت رضا )ع( 
همانگونه که تا این مرحله مارا یاری نموده اند در ادامه راه نیز حافظ این 
نام و آبروی تک تک ما باشــند تا آیندگان نیز بهــره مند از این جریان و 

حرکت با برکت باشند .
حجت الاســام جوادی با بیان حدیثی از امام رضا علیه السام که از ما 
نیست کسی که ایمانش را به خاطر دنیایش بفروشد و از ما نیست کسی 
که دینش را به دنیایش بفروشــد  گفت: طبق فرمایش حضرت رعایت 
اعتدال و پرهیز از افراط و تفریط سیره سفارش شده ائمه معصومین )ع( 
است و بر مسلمانان واجب اســت در همه کارها جانب اعتدال را رعایت 

کنند که این شرط موفقیت و عاقبت بخیری در هر کار است.
ایشــان در خصوص تقویت روحیه ی دینی و مذهبی در بین همکاران 
تصریح کرد: توجه به نعمات و الطاف خداوندی و تذکر به سپاس گزاری 
این نعمات و مراقبت های درونی مانع از کج روی و انحراف خواهد شد. 
تقویت روحیه دینی و مذهبــی در بین همکاران ســبب جلوگیری از 
تضییع حقوق مشتریان گرانقدر و حتی انحرافات مالی خواهد شد. دین 
با کم کاری ، رشــوه گرفتن و تضییع حقوق مردم مخالف است. لباس و 
چهره، تعیین کننده دین نیست شریح قاضی یا ابن ملجم دیندار نبودند 
بلکه ظاهر دینی داشــتند. دینداری انجام واجبــات و ترک محرمات 
اســت. در این خصوص بیشــتر با همکاران کار کنید چــرا که  توجه و 
تذکرهای کوچک ولی به موقع ســبب پیشگیری از انحراف های بزرگ 
و قابل توجه خواهد شد. ایشــان در ادامه بیان داشتند: دربرهه کنونی 
برای رسیدن به استقال باید با طاغوت های زمان جنگید و هزینه های 
مالی جانی و اقتصادی آن را به جان خرید چرا که ملت شــریف و بزرگ 
ایران مانند بعضی از کشــورهای مزدور و مطیع منطقه نیست که تابع 
تصمیمات کشورهای به ظاهر قدرتمند باشند بلکه این خود ما هستیم 
که برای اعتای نام ایران عزیز و اســامی مان با اتحاد و همبســتگی 

تاش و کوشش خواهیم کرد. 
مدیرعامل ضمن تاکید بر اصل شــاورهم فی الامر تصریــح کرد: باید 
روحیه مشورت در کارها بین اجزای یک مجموعه تقویت شود و بتوانیم 
یک نظام مشورتی را در بین ارکان موسسه نهادینه کنیم که حاصل این 

کار ارائه مطلوب خدمات به مشتریان عزیز خواهد بود.
 ایشان با اشاره به فرصت خاص سرمایه گذاری اعتماد ملل برای جذب 
ســرمایه گذاران حقیقی و حقوقی گفت: با توجه به فرصت پیش آمده 
باید بتوانیم سهم خود را از بازار بیشتر کنیم و شرکت های جدیدی را با 
بازاریابی، ارائه خدمات مطلوب و آســان جذب کنیم، جذب شرکت ها 

باعث درآمدهای مشاع و غیر مشاع خواهد شد.
ایشان با تأکید به اصل جانشــین پروری گفت: سازمان هایی محکوم به 
شکست هستند که برنامه ریزی لازم برای جانشین در هر پست و مقام 
نمی کنند لذا از تمام مســئولین واحدها درخواست دارم که تجربیات 
خود را به همه انتقال داده و به کارکنان تحت سرپرستی تفویض اختیار 
لازم را انجام داده تا بتوانند از تجربه یکدیگر برای ارائه خدمات مطلوب 

به ولی نعمتان خود، مشتریان عزیز اقدام نماییم.
 حجت الاســام جوادی در راســتای فرمایشــات مقام معظم رهبری 
در خصوص حمایــت از دولت در خصــوص پیاده ســازی طرح های 
اقتصادی گفت: همه در یک کشــتی نشســته ایم و نمی توانیم جزیره 
ای عمل کنیم. پس تســهیات را مانند گذشــته در توسعه اقتصادی 
واحدهای تولیدی، ایجاد اشــتغال هدایت کنید که این امر باعث رونق 
تولید و افزایش توان اقتصــادی مردم عزیز خواهد شد.ایشــان با بیان 
اینکه بســترهای لازم برای اســتفاده از بانکداری اینترنتی ایجاد شده 
است گفت: موسســه ســرمایه گذاری خوبی برای بهره برداری لازم از 
بانکداری اینترنتی انجام داده است لذا می طلبد همکاران این خدمات 
را به خوبی برای مشــتریان عزیز بیان کنند تا آنها به آســانی نسبت به 
انجام فعالیتهای بانکی خود اقدام نمایند.وی افــزود :ما به عنوان یکی 
از بانکهای نظام بانکی بــا عملکرد خوب خود می توانیم جریان ســاز 
باشیم که این جریان ســازی میتواند در اقتصاد کشور در حد خود موثر 
باشد و این عملکرد باعث خواهد شــد نتیجه و ثمره ی آن را نیز موسسه 
حس کند.مدیرعامل در پایان ســخنان خود افزود: نتایج این جلسه را 
با برگزاری جلســات داخلی برای همکاران تبیین کنید تا همکاران از 

سیاست های تدوین شده مطلع شوند و بر اساس آن عمل نمایند.

ملل

به آگاهی کلیه مناقصه گران می رساند موضوع مناقصه تهیه و نصب یک دستگاه 
دیزل ژنراتور به شماره مناقصه 200۱00۳52۳00000۶ مورخ ۱40۱/۳/2۱ 
)فرآخوان درج شــده در روزنامه صبح اقتصاد مورخ ۱40۱/۳/2۱ و روزنامه 

خریدار مورخ ۱40۱/۳/22( به دلیل عدم نیاز موقت به کالا لغو می گردد.

آگهی لغو مناقصه عمومی  یک مرحله ای 
تهیه و نصب دستگاه دیزل ژنراتور

شناسه آگهی 1337021

علی چهارمحالی، مدیر کل

آگهی مزایده 

شهرداری گلپایگان در نظر دارد مزایده واگذاری حمام تاریخی رباط آحسین 
بــه شــماره 500۱095۱20000005را از طریــق ســامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگــزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا 
بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت 
بــه ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای 

کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم به عمل آوردند.
مواعد زمانی:

مهلت ارسال پیشنهادات: ۱40۱/04/05
زمان بازگشایی پاکت ها: ۱40۱/04/08

 نــوع و مبلــغ تضمیــن شــرکت در فرآیند ارجــاع کار: 
مبلغ 24.000.000ریال به صورت فیش واریزی یا ضمانتنامه بانکی.

 متقاضیــان جهــت کســب اطلاعات بیشــتر می تواننــد با شــماره های 
40 – 0۳۱574840۳8 تماس حاصل نمایند.

تاریخ انتشار نوبت اول:۱40۱/0۳/2۱
چاپ دوم تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/0۳/28 

پیمان شکرزاده، شهردار گلپایگان

 نوبت دوم

شناسه آگهی: 1332886

 فراخوان مناقصه عمومی 
همزمان با ارزیابی کیفی فشرده یک مرحله ای

خرید شیر سماوری جوشــی تقاضاهای شــماره ۳20080۱0۱۱-۳020807070-
۳۱2۱80۱0۱2

شــرکت گاز اســتان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی مناقصه به 
شماره نیاز درســامانه  ستاد)200۱00۱402000040( را از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی) دولت ( برگزار نماید. 
مبلغ برآورد اولیه 7،۶70،000،000 ریال

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مطابق آییننامه تضمین معاملات دولتی به 
شماره ۱2۳402/ت50۶59 هـ تاریخ ۱۳94/09/22 به مبلغ ۳8۳،500،000 ریال

 آخرین زمان مهلت دریافت اســناد توســط مناقصه گر در سایت تا ساعت۱۶:00روز 
یکشنبه 29/ ۱40۱/0۳

     آخرین زمان بارگذاری اســناد توســط مناقصه گر در سایت تا ساعت ۱۶:00روز 
یکشنبه ۱2/ ۱40۱/04

          زمان بازگشایی پاکتها ) ازطریق سامانه ستاد ( 
گشایش پاکت »الف، ب ، ج«: ساعت: ۱2:00 روز سه شنبه تاریخ 2۱/ ۱40۱/04

شرایط مناقصه گر: -۱ارائه تاییدیه وزارت نفت 
2- تاییدیه ســامانه توانیران درخصوص اقلام موضوع مناقصه توسط تولید کنندگان 
الزامی بوده و تامین کنندگان از تولید کنندگانی که در سامانه توانیران ثبت نام نموده 
اند می توانند نســبت به تامین کالا اقدام نمایند و تاییدیه سامانه توانیران مربوط به 

تولید کننده مزبور را ارائه نمایند
 آدرس: استان البرز، کرج، میدان طالقانی، بلوارتعاون، خیابان فرهنگ، روبروی تربیت 

۶، شرکت گاز استان البرز،امورپیمانها
تلفن: ۳4۱87۱44-02۶  نمابر: 02۶-۳25208۶8

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۱/0۳/25
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/0۳/28

 نوبت دوم

شرکت گاز استان البرز

شناسه آگهی: 1332940 شرکت ملی گار ایران
شرکت گاز استان البرز

به آگاهی کلیه مناقصه گران می رساند موضوع مناقصه تهیه و نصب یک دستگاه 
دیزل ژنراتور به شماره مناقصه 200۱00۳52۳00000۶ مورخ ۱40۱/۳/2۱ 
)فرآخوان درج شــده در روزنامه صبح اقتصاد مورخ ۱40۱/۳/2۱ و روزنامه 

خریدار مورخ ۱40۱/۳/22( به دلیل عدم نیاز موقت به کالا لغو می گردد.

آگهی لغو مناقصه عمومی  یک مرحله ای 
تهیه و نصب دستگاه دیزل ژنراتور

شناسه آگهی 1337021

علی چهارمحالی، مدیر کل

آگهی مزایده 

شهرداری گلپایگان در نظر دارد مزایده واگذاری حمام تاریخی رباط آحسین 
بــه شــماره 500۱095۱20000005را از طریــق ســامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگــزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا 
بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت 
بــه ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای 

کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم به عمل آوردند.
مواعد زمانی:

مهلت ارسال پیشنهادات: ۱40۱/04/05
زمان بازگشایی پاکت ها: ۱40۱/04/08

 نــوع و مبلــغ تضمیــن شــرکت در فرآیند ارجــاع کار: 
مبلغ 24.000.000ریال به صورت فیش واریزی یا ضمانتنامه بانکی.

 متقاضیــان جهــت کســب اطلاعات بیشــتر می تواننــد با شــماره های 
40 – 0۳۱574840۳8 تماس حاصل نمایند.

تاریخ انتشار نوبت اول:۱40۱/0۳/2۱
چاپ دوم تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/0۳/28 

پیمان شکرزاده، شهردار گلپایگان

 نوبت دوم

شناسه آگهی: 1332886

 فراخوان مناقصه عمومی 
همزمان با ارزیابی کیفی فشرده یک مرحله ای

خرید شیر سماوری جوشــی تقاضاهای شــماره ۳20080۱0۱۱-۳020807070-
۳۱2۱80۱0۱2

شــرکت گاز اســتان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی مناقصه به 
شماره نیاز درســامانه  ستاد)200۱00۱402000040( را از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی) دولت ( برگزار نماید. 
مبلغ برآورد اولیه 7،۶70،000،000 ریال

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مطابق آییننامه تضمین معاملات دولتی به 
شماره ۱2۳402/ت50۶59 هـ تاریخ ۱۳94/09/22 به مبلغ ۳8۳،500،000 ریال

 آخرین زمان مهلت دریافت اســناد توســط مناقصه گر در سایت تا ساعت۱۶:00روز 
یکشنبه 29/ ۱40۱/0۳

     آخرین زمان بارگذاری اســناد توســط مناقصه گر در سایت تا ساعت ۱۶:00روز 
یکشنبه ۱2/ ۱40۱/04

          زمان بازگشایی پاکتها ) ازطریق سامانه ستاد ( 
گشایش پاکت »الف، ب ، ج«: ساعت: ۱2:00 روز سه شنبه تاریخ 2۱/ ۱40۱/04

شرایط مناقصه گر: -۱ارائه تاییدیه وزارت نفت 
2- تاییدیه ســامانه توانیران درخصوص اقلام موضوع مناقصه توسط تولید کنندگان 
الزامی بوده و تامین کنندگان از تولید کنندگانی که در سامانه توانیران ثبت نام نموده 
اند می توانند نســبت به تامین کالا اقدام نمایند و تاییدیه سامانه توانیران مربوط به 

تولید کننده مزبور را ارائه نمایند
 آدرس: استان البرز، کرج، میدان طالقانی، بلوارتعاون، خیابان فرهنگ، روبروی تربیت 

۶، شرکت گاز استان البرز،امورپیمانها
تلفن: ۳4۱87۱44-02۶  نمابر: 02۶-۳25208۶8

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۱/0۳/25
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/0۳/28

 نوبت دوم

شرکت گاز استان البرز

شناسه آگهی: 1332940 شرکت ملی گار ایران
شرکت گاز استان البرز


